
ssssگفت و گوی » رمز اقتصاد«  با نایب رئی 

روزنامه صبح ایران

قیمت: 10000 تومان چهارشنبه/  25 مهر 1403/ سال ششم/ شماره  2101

رمز   اقتصاد

 یک گام دیگر برای حذف لبنیات
 از سفره ها برداشته شد؛

 گرانی 30 درصدی
8 در بازار لبنیات 

 نفت سنگین ایران همسو 
با شاخص های جهانی ارزان تر شد؛

فروکش آتش نفت در بازارها 
5

نظام بانکی چطور از اهداف اصلی خود دور شد؟

رجوع مجدد به 
بانکداری دولتی 

7

2

3

»رمز اقتصاد« از برنامه جذب 60 همت سرمایه گذاری بخش خصوصی در بنادر گزارش می دهد؛ 

 عضو اتاق بازرگانی در گفتگو با»رمز اقتصاد« : 
بنادر با حضور بلندمدت بخش خصوصی توسعه پیدا می کنند 

»رمز اقتصاد« در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی بررسی کرد؛

بنادر  در  خصوصی  بخش  حضور  بسترسازی 

عبور دولت از تله مالیاتی کسری بودجه 

یادداشت

 اهمیت تولید مسئولانه برای 
رشد بهره وری اقتصاد

موجب  تنها  نه  مسئولانه  تولید 
رشد  با  نمی شود  هزینه  افزایش 
بهره وری هم ارتباط مستقیم دارد. 
جامعه،  بر  حاکم  تصور  برخلاف 
تولید مسئولانه نه تنها به افزایش 
هزینه های تولید منجر نمی شود، 
ارتباط مستقیمی با رشد بهره وری 

دارد. در شرایط فعلی اقتصاد نباید اجازه دهیم، مسائل 
و مشکلات به مرحله حاد و بحرانی خود برسند و بعد 
دنبال راه حل برای آن باشیم. امروز بهترین فرصت برای 
توجه به تولید مسئولانه است. در این بین باید توجه 
داشت به همان میزان که رفع چالش های مربوط به 
آینده، تولید  ارزی مهم است، توجه به نسل  تعهدات 
مسئولانه و بهره ور و رفع چالش های زیست محیطی 
اهمیت دارد. مسئولیت پذیری اگر در جامعه ای نهادینه 
نشود، رشدی اتفاق نمی افتد و متأسفانه جامعه ایران از 
این منظر ضعف جدی دارد. مسئولیت پذیری در بنگاه، 
ترکیبی از پاسخ گویی به نیازهای امروز و آینده ذی نفعان 

مانند سهام داران، مشتری ها و حاکمیت است.
حاکمیت شرکتی  کارشناسان  اعتقاد  به  میان  این  در 
بعد اول مسئولیت پذیری بنگاهی است، یعنی با توجه 
اتفاق می افتد  بنگاه  پایداری در  به حاکمیت شرکتی، 
که به معنای استفاده بهینه از منابع و توجه به مسائل 
را  بنگاه  اگر سودآوری  واقع  در  است.  زیست محیطی 
بر وضعیت  دنبال کنیم ولی سایر موضوعات مترتب 
بنگاه را دست کم بگیریم، توسعه پایدار رخ نمی دهد. 
ارتباط تنگاتنگی بین پایداری، بهره وری و توسعه وجود 
دارد و این مؤلفه ها به موازات یکدیگر محقق می شوند. 
تولید مسئولانه را عامل افزایش سودآوری، توسعه پایدار 
و حفظ جوامع محلی است و همچنین زمانی که زمینه 
تولید مسئولانه در کنار حاکمیت شرکتی درست، طراحی 
بنگاهی  نهایت  در  و  می یابد  افزایش  بهره وری  شود، 

موفق، شکل می گیرد.
تولید مسئولانه و افزایش بهره وری با هم ارتباط مستقیم 
دارند و اثر متقابل روی یکدیگر می گذارند. اهمیت تولید 
مسئولانه تا آنجاست که از 4 ماه آینده تهیه و انتشار 
این حوزه توسط شرکت هایی  به  گزارش های مربوط 
که در اتحادیه اروپا فعال هستند، اجباری می شود و اگر 
شرکتی خارج از اتحادیه اروپا هم این مؤلفه ها را رعایت 
نکند، امکان همکاری با اتحادیه اروپا را نخواهد داشت؛ 
بنابراین موضوعات مربوط به مسئولیت پذیری بنگاهی 
بسیار مهم و حساس هستند و بی توجهی به آنها شکاف 

شرکت های ایرانی را با اقتصاد جهانی بیشتر می کند.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

محمود اولیایی
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دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی؛

پایان پرواز 
 هواپیماهای

 ایرانی به اروپا 

رییس صندوق توسعه ملی مطرح کرد؛

 صندوق توسعه ملی
  هم از دولت ها
  آسیب دیده و 
هم از مجلس ها

انجمن شرکت های هواپیمایی گفت:  دبیر 
اروپا  به  کشورمان  در  که  ایرلاینی  تنها 
ایر  ایران  هواپیمایی  شرکت  داشت،  پرواز 
بود که با اعمال تحریم های جدید اتحادیه 
هیچ  این  از  پس  ایران ایر،  علیه  اروپا 
نخواهد  پرواز  اروپا  به  ایرانی  هواپیمای 
ایلنا،  از  اقتصاد  رمز  گزارش  به  داشت. 
مقصود اسعدی سامانی درباره تحریم های 
جدید علیه شرکت های هواپیمایی ایران ایر، 

ماهان ایر و ساها اظهار داشت: تنها ایرلاینی که در کشورمان به 
اروپا پرواز داشت، شرکت هواپیمایی ایران ایر بود که  با اعمال 
هیچ  این  از  پس  ایران ایر،  علیه  اروپا  اتحادیه  جدید  تحریم های 
پرواز ایرانی به اروپا پرواز نخواهد داشت. وی ادامه داد: پروازهای 
اروپایی متقاضی زیادی در کشور داشت که  برای مقاصد  ایرانی 

قاعدتا این تقاضا به سمت ایرلاین های خارجی خواهد رفت.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: البته با توجه به شرایط 
به  خود  پروازهای  خارجی  ایرلاین های  از  برخی  منطقه  خاص 
ایران را به صورت محدود، قطع کرده  اند. بنابراین در این شرایط 

از  پس  این  از  اروپایی  پروازهای  از  بخشی 
از کشور واسط  طریق پروازهای کانکشن و 
مانند ترکیه یا امارات برقرار می شود. اسعدی 
سامانی افزود: البته ممکن است که یکسری 
را  مستقیم  پرواز  اروپایی  ایرلاین های  از 
ایران  پروازهای  مشتریان  که  کنند  برقرار 
کنند  استفاده  پروازها  این  از  می توانند  ایر 
اما فعلا در شرایطی قرار داریم که مسافران 
باید مسافر  اروپا عمدتا  به  برای سفر  ایرانی 
پروازهای کانکشن باشند که پرواز کانکشن از ترکیه به اروپا به 
جز  دیگری  ایرلاین  چرا  اینکه  درباره  وی  بود.  خواهد  صرفه تر 
به  داشت:  اظهار  کند،  برقرار  اروپایی  پرواز  نمی تواند  ایران ایر 
ایرانی سوخت  به هواپیماهای  اروپا  دلیل تحریم ها، فرودگاه های 
تانکرینگ  باید به صورت  ایر هم  ایران  نمی دهند و هواپیماهای 
تامین می کرد.  اروپایی  پروازهای  برای  را  نیاز خود  سوخت مورد 
که  شود  گرفته  کار  به  مسیر  این  در  هواپیماهایی  باید  بنابراین 
امکان این سوختگیری را داشته باشند و از این تایپ هواپیماها در 

ناوگان سایر ایرلاین های ایرانی موجود نیست.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی؛

پایان پرواز هواپیماهای ایرانی به اروپا 

 دستور پزشکیان برای اخذ مالیات با بررسی تراکنش های بانکی

براساس دستور رئیس جمهور، همه تراکنش های 
بانکی در سیستم بانکی کشور، باید به صورت 
برخط در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار بگیرد. 
به گزارش رمز اقتصاد از تسنیم، شنیده ها حاکی 
از آن است، دولت چهاردهم تمرکز جدی خود را 
بر مالیات ستانی بر مبنای اطلاعات تراکنش های 
بانکی متمرکز کرده است. در همین راستا با خبر 
شدیم با دستور مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، 
به صورت هفتگی جلسه ای با حضور وی، وزیر 

امور اقتصادی و دارایی و همچنین رئیس سازمان مالیاتی کشور برای 
تحقق این هدف برگزار می شود.  در این جلسات موانع دسترسی برخط 
سازمان امور مالیاتی کشور به اطلاعات مربوط به تراکنش های بانکی 
بررسی و اقدامات لازم در سطح رئیس جمهور، برای رفع آنها صورت 

می گیرد.
بررسی ها نشان می دهد که جهت گیری اصلی دولت چهاردهم وصول 
حداکثر درآمد مالیاتی بر مبنای بررسی تراکنش های بانکی و مقابله با فرار 

مالیاتی است. این رویکرد از دولت سیزدهم آغاز شده 
بود و با اخباری که از وزارت اقتصاد به گوش می رسد، 
این رویکرد با شدت بیشتری نیز دنبال خواهد شد. 
براساس دستور رئیس جمهور، باید همه تراکنش ها 
در سیستم بانکی کشور، به صورت برخط در اختیار 
سازمان امور مالیاتی قرار گیرد. به نظر می رسد، باید 
مالیات  اخذ  زمینه  در  تغییرات چشمگیری  منتظر 
باشیم. همچنین بر اساس برخی گمانه زنی ها، یکی 
از دلالیل تثبیت سبحانیان در سازمان امور مالیاتی 
کشور، اجرای همین پروژه است. طبق اعلام وزیر اقتصاد با رویکرد جدید 
مالیات ستانی در دولت، فشار مالیاتی از دوش حقوق بگیران و فعالان صنفی 
با درآمد حداقلی برداشته شده و عمده درآمد ها از طریق مالیات ستانی بر 
مبنای تراکنش بانکی و مقابله با فرار های مالیاتی این حوزه انجام می شود.  
افزایش سقف معافیت مالیاتی ماهانه حقوق بگیران به 24 میلیون تومان 
و همچنین افزایش سقف معافیت مالیاتی فعالان صنفی به 200 میلیون 

تومان، در همین راستا در لایحه بودجه 1404 گنجانده شده است. طرح از رمز اقتصاد
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اقتصاد کلان
روزنه

خیز ایران و اندونزی برای 
تجارت ۲0 میلیارد دلاری

اندونزی،  و  ایران  مشترک  کمیته  رئیس  گفته  به 
اندونزی  و  ایران  میان  دلاری  20میلیارد  تجارت 
موضوعاتی  به  آن  تحقق  برای  اما  است  شدنی 
نقل  و  حمل  ارتقای  بانکی،  مبادلات  انجام  مانند 
نیاز است که  ایجاد پرواز مستقیم بین دو کشور  و 
هنوز فراهم نیست. یدالله طاهرنژاد ادامه داد: تعرفه 
ترجیحی در صادرات کالا از ایران به اندونزی مانند 
لغو روادید یک طرفه است و در صادرات کالا از این 
است  نشده  تعریف  ترجیحی  تعرفه  ایران  به  کشور 
واردات  به  نسبت  اندونزی  به  ایران  صادرات  البته 
ایران از اندونزی به میزان چشمگیری بیشتر است 
دارند  را  پتانسیل  این  اندونزی  ایران و  این حال  با 
که ارزش تجارت خود را به میزان قابل توجهی رشد 
دهند، اندونزی جمعیتی حدود 2۹0 میلیون نفر را در 
خود جای داده و بنابراین تجارت 20میلیارد دلاری 
اظهار  نیست. طاهرنژاد  انتظار  از  دور  این کشور  با 
کرد: اکنون قیر، فولاد و محصولات پتروشیمی سه 
قلم کالاهایی هستند که پتانسیل صادرات بیش از 
ایران  مبدا  از  اندونزی  به  آنها  دلاری  میلیارد  یک 

وجود دارد.

شدار در مورد فرسایش سریع 
خاک در ایران

و  طبیعی  منابع  سازمان  سرپرست  اظهارات  طبق 
آبخیزداری با روند فعلی بهره برداری از خاک، سالانه 
در  خاک  تن  میلیارد  دو  از  بیش  فرسایش  شاهد 
کشور خواهیم بود. طبق آمار سازمان منابع طبیعی 
از مساحت کشور  آبخیزداری کشور،  ۸۳ درصد  و 
از  بیش  واقع  در  دارد.  اختصاص  طبیعی  منابع  به 
14 میلیون هکتار جنگل،  ۳0 میلیون هکتار اراضی 
در سطح  مراتع  هکتار  میلیون   ۸4 حدود  و  بیابانی 
سازمان  سرپرست  وحید  حسن  دارد.  وجود  کشور 
منابع طبیعی و آبخیزداری با تاکید بر وجود پتانسیل 
اگر  می گوید:  کشور  در  خوب  بسیار  قابلیت های  و 
منابع آبی مدیریت نشود قطعا با مشکل جدی مواجه 
خواهیم شد و در میان مدت باعث بحران می شود. 
اکنون  طبیعی،  منابع  سازمان  رسمی  آمار  براساس 
متوسط فرسایش خاک در کشور 1۵.4 تن در سال 
خاک  فرسایش  سطح  از  بیش  عدد  این  که  است 
نرم جهانی است که اگر چاره ای برای آن اندیشیده 
نشود سالانه بیش از دو میلیارد تن خاک در سطح 
می کند.  پیدا  فرسایش  کشور  جنگل های  و  مراتع 
طبق داده های علمی  هر سانتی متر خاک نیاز به 
100 سال فرصت است تا ایجاد شود. حال اکنون در 
بخشی از مراتع جنوب کشور بیش از 40 تا ۵0 تن 

و گاها تا 100 تن فرسایش خاک دارد.

هنوز احکام متناسب سازی 
بازنشستگان صادر نشده است

روز دوشنبه رؤسای صندوق طی جلسه ای با مدیران 
جهت  نهایی  مرحله   به  بودجه  و  برنامه  سازمان 
نمایندگان  شدند.  نزدیک  احکام  شدن  عملیاتی 
جدید  احکام  رایزنی صدور  می گویند:  بازنشستگان 
رؤسای  با  بودجه  و  برنامه  سازمان  نشست های  در 
صندوق کشوری و لشکری و فولاد تقریبا به پایان 
دوشنبه  روز  گزارش  این  براساس  است.  رسیده 
سازمان  مدیران  با  جلسه ای  طی  صندوق  رؤسای 
عملیاتی  نهایی جهت  مرحله ی  به  بودجه  و  برنامه 
شدن احکام نزدیک شدند. در ادامه،  دستور صدور 
به کلیه ی  بودجه  برنامه  و  از سوی سازمان  احکام 
ابلاغ  دولتی(  صندوق  )سه  نظر  تحت  صندوقهای 
شد. به این ترتیب، احتمالًا در روزهای آینده احکام 
متناسب سازی صادر و پرداخت معوقات بازنشستگان 
آغاز خواهد شد. متناسب سازی تکلیف برنامه هفتم 
شود.  اجرایی  فروردین  از  باید  و  است  توسعه 
این  مشمول  اجتماعی  تامین  صندوق  گفتنی ست 

دستورها نمی شود.

 این روز ها ابراز
 نگرانی دولت از

 کمبود کسری
 بودجه بیشتر

 شده و یادآوری بر
 احتمال افزایش

 نرخ بنزین و تایید
 گران شدن نان، به

این دلیل است

رمز اقتصاد / فرزانه قادری : عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد دولت 
چهاردهم می گوید: »در سال جاری حدود ۸۵0 هزار میلیارد تومان 
کسری بودجه داریم و عمده این کسری به خاطر قانون هدفمندی 
است«. کسری بودجه؛ مسئله ای که همه مردم حداقل یکبار نام آن را 
شنیده اند و می دانند اغلب مواقع در نیمه دوم سال، دولت ها زیاد از آن 
صحبت می کنند. تاکید بر کسری بودجه برای رشد نرخ اقلام مهم یا 
حتی استفاده از آن به عنوان بهانه برای ناتوانی در مهار تورم، اتفاقی 

است که دو دهه گذشته شاهد تجربه آن در اقتصاد ایران هستیم.
مدتی قبل بود که همتی، وزیر اقتصاد در صحن علنی مجلس در جمع 
نمایندگان اعلام کرد: :ما الان درگیر هستیم تا بودجه عمومی کشور را 
تأمین کنیم و در همین راستا بود که از مقام معظم رهبری برای برداشت 
از صندوق توسعه ملی اذن گرفتیم و این کار برای جبران کسری بودجه 
است. سال آینده بودجه کشور یکپارچه خواهد بود و اصل یکپارچگی در 

بودجه سال آینده محقق خواهد شد تا امکان جابه جایی هزینه ها نباشد«.
طی سال های اخیر هم کسری بودجه تبدیل به دلیل افزایش فشار های 
پایه  دولت  مثال  عنوان  به  است؛  مردم شده  اقشار مختلف  بر  مالی 
از  اعم  مالیات  )انواع  مالیات  براساس  را  بودجه سال 1402  درآمدی 
مالیات بر واردات و...( و درآمد های گمرکی بنا کرد و این به معنای 
افزایش فشار بر فعالان بازرگانی و سایر بازیگران اقتصادی بود. این روند 
در سال 140۳ نیز ادامه پیدا کرد، اما ذره بین دولت بر افزایش فشار های 
مالیاتی اقشار تمرکز داشت. هرچند عمر دولت سیزدهم به قدری نبود 
که نیمه دوم سال 140۳ را ببیند، اما به نظر می رسد دولت چهاردهم 
نیز همان رویه را در پیش گرفته است. این روز ها ابراز نگرانی دولت 
از کمبود کسری بودجه بیشتر شده و یادآوری بر احتمال افزایش نرخ 

بنزین و تایید گران شدن نان، به این دلیل است.
تمرکز بر اخذ مالیات از افرادی که عملکرد آن ها فرار از مالیات تلقی 

می شود، یک نکته مثبت نه صرفا جهت افزایش منابع درآمدی دولت، 
بلکه در راستای بهبود مدیریت های اقتصادیست. اما متاسفانه دولت 
سیزدهم و حالا دولت چهاردهم، نگاه جدی به افزایش فشار مالیات بر 
افراد خوش حساب و کسب وکارهایی دارد که همواره نهایت همکاری 
را در این باره با دولت داشته اند. از طرف دیگر کارمندان و کارگران نیز 
پیش از آنکه حقوق به حساب آن ها ریخته شود، مالیات را پرداخت 
می کنند. تنها کسانی در این میان می توانند از پرداخت مالیات فرار کنند 
و امکان سندسازی برای میزان درآمد های آن ها وجود دارد؛ فعالان بازار 

آزاد هستند، خواه مدیران کسب وکار ها و شرکت های بزرگ.
در چنین شرایطی بی توجهی به تورمی که بر مردم فشار می آورد در کنار 
افزایش تلاش ها برای پایین نگه داشتن پایه حقوق و رشد صعودی 
هزینه تراشی هایی مثل مالیات، تنها مختص به دولت فعلی و پیشین 
نیست. دولت ها طی دهه های گذشته یاد گرفته اند بودجه ای که هیچ 
وقت کسری آن جبران نمی شود را با نگاه به جیب مردم پر کنند. در 
چنین شرایطی نه فقط برای ادامه سال 140۳، بلکه برای سال های 

پیش رو نیز نمی توان چشم انداز روشنی برای بهبود وضعیت داشت.
 مشوق های مالیاتی هدفمند به سود اقتصاد

در همین ارتباط مرتضی افقه، کارشناس اقتصادی در گفتگو با خبرنگار 
روزنامه »رمز اقتصاد« درباره وضعیت کنونی اقتصاد ایران هشدار درباره 
کسری بودجه در سال جاری، گفت: سال هاست که ایران درگیر بحث 
کسری بودجه است و هر سال شدت وخامت آن بیشتر می شود. طی 
چند ماه اخیر با افزایش مشکلات و چالش های دیپلماتیک در سراسر 
جهان و با توجه به این مسئله که ایران یکی از طرفین درگیری هاست، 
مولفه های بیشتری بر گره های اقتصادی ایران فشار وارد کرده اند. از این 
نظر هزینه های دولت نسبت به قبل افزایش پیدا کرده و بدیهیست که با 
ناترازی بیشتری از نظر درآمد و خرج کرد مواجه باشیم. این مدرس دانشگاه 
ادامه داد: اکنون مهمترین مشکل در کشور که به مشکلات دیگر نیز دامن 
زده است، موضوع تولید است و انواع و اقسام مسائل و موانع بر سر راه 
تولید وجود دارد که مشکل ساز شده است. به همین دلیل، هر قدمی که 
دولت در راستای حمایت از تولید بردارد، مثبت ارزیابی می شود که کاهش 

۵ درصدی مالیات عملکرد تولید نیز در همین راستا ارزیابی می شود.
مالیاتی  های  مشوق  تثبیت  در خصوص  دانشگاه  اقتصاد  استاد  این 
هدفمند در قانون برنامه هفتم توسعه مبنی بر حمایت از توسعه زنجیره 
ارزش محصولات و فاصله گرفتن از خام فروشی نیز تاکید کرد: هر 
چقدر بتوانیم صنایع را به سمت تولید محصولات نهایی سوق دهیم، 
به نفع کشور است؛ چنین مشوق هایی می توانند در ایجاد انگیزه برای 

صنایع به منظور توسعه زنجیره ارزش محصولات شان موثر باشند.
افقه خاطرنشان کرد: دولت می تواند از مالیات به عنوان یک ابزار در 
سیاست گذاری ها استفاده کند. اعطای مشوق های مالیاتی در راستای 
توسعه زنجیره ارزش محصولات در همین چارچوب قابل تحلیل است. 
جریمه فعالیت های غیرضرور و خام فروشی و تشویق توسعه زنجیره 
ارزش می تواند سیاست گذاری درستی در راستای فاصله گرفتن از 
فروش مواد اولیه و خام باشد. قانون مالیات بر عایدی سرمایه در صورتی 
می تواند مفید باشد که ابرثروتمندان را هدف قرار دهد. دولت در اجرای 
این قانون باید دقت داشته باشد که خرده ثروت ها را که بر اثر تورم رشد 

کرده اند، مشمول مالیات ستانی قرار ندهد. 

»رمز اقتصاد« در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی بررسی کرد؛

عبور دولت از تله مالیاتی کسری بودجه

رئیس صندوق توسعه ملی با بیان اینکه بیش از دو سوم مبالغ صندوق 
توسعه ملی به دولت ها قرض داده شده است، گفت: در 12 سال گذشته 
برداشت از این صندوق به تدریج تشدید شده است؛ به گونه ای که در 
تقریبا چیزی گیر  و  برابر است  منابع  اخیر ورودی و خروجی  سال های 
تلویزیونی به بررسی  برنامه  صندوق نمی آید. مهدی غضنفری در یک 
چالش های صندوق توسعه ملی و اهداف این صندوق در برنامه هفتم توسعه 
پرداخت و گفت: به نظرم تنها نهادی که می تواند شعار جدایی اقتصاد از 
نفت را عملیاتی کند صندوق توسعه ملی به عنوان تنها صندوق ارزی کشور 
است. رئیس صندوق توسعه ملی در خصوص وضعیت دارایی های صندوق 
گفت: درآمدهای صندوق غالبا ناشی از مازاد صادرات نفت است که حدود 
مثلا 1۶0 میلیارد دلار به این شکل تاکنون وارد صندوق شده یا به اسم 
صندوق سند خورده است ولی نزدیک به 110 میلیارد دلار از این مبلغ 
بعدا به دولت برگشته به صورت توسعه ای یا به صورت تثبیت بودجه از آن 

استفاده کرده است.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی تاکید کرد: بخش اعظم منابع ملی، 
شاید بیش از دو سوم مبالغ صندوق به دولت ها قرض داده شده است. 
غضنفری با بیان اینکه دولت هنوز مطالباتش را تسویه نکرده است گفت: 
برخی در هیات امنا و برخی از وزرا چنین جملاتی را بر زبان می راندند که 
از آنها خواهش کردیم اینگونه سخن نگویند چون که این ادبیاتشان باعث 
می شود که بخش خصوصی هم از همین ادبیات استفاده کند.  برخی 
می گویند کی داده کی گرفته، این ادبیات ضد آینده صندوق است اصلا 

نباید بگذاریم رواج پیدا بکند.
رئیس صندوق توسعه ملی با بیان اینکه صندوق نه تنها از رفتار دولت ها 
دچار انحراف در مأموریت شده، بلکه رفتار مجلس هم چنین است اظهار 
داشت: در گذشته ماده ای به اسم ماده ۵2 قانون الحاق تصویب شده که 
ما از آن به بعد حدود ده میلیارد دلار ضرر کردیم. ماده ۵2 قانون الحاق 
می گوید صندوق هر سال 2 تا ده درصد از ورودی های خودش را که ارزی 
هستند به ریال تبدیل کند یک ده درصد را بدهد به حوزه صنعت به صورت 
ریالی )یعنی صندوق ارزی طبق این مصوبه مجلس  می شود صندوق 
ریالی( و ده درصد آن را به صورت ریالی به حوزه کشاورزی بدهد، یعنی 
20 درصد از منابع ارزی صندوق تبدیل به ریال شود.  در گذشته حدود 10 
میلیارد دلار به این طریق براساس این قانون که اصطلاحا به آن ماده ۵2 
قانون الحاق می گوییم تبدیل شده به ریال که درحال حاضر ارزشش کمتر 

از یک میلیارد دلار است، یعنی ۹ میلیارد دلار از این بابت ضرر کردیم به 
خاطر مصوبه ای که مجلس گذرانده است.

رییس صندوق توسعه ملی ادامه داد: در اینجا باید  به یک چالش بزرگ تری 
اشاره کنم. خیلی ها به ما می گویند شما بیایید صندوق توسعه ملی را از 
حالت یک صندوق صیانتی به یک صندوق تثبیتی تبدیل کنید، یعنی وقتی 
دولت پول کم دارد به عنوان بودجه به دولت بدهید وقتی دولت منابع ارزی 
مازاد دارد به شما پس دهد. این صندوق پس افُتی باشد برای وقت هایی 
با بیان اینکه صندوق توسعه ملی هم از  که دولت کم دارد. غضنفری 
دولت ها آسیب دیده و هم از مجلس ها از روند تدوین و تصویب بودجه انتقاد 
کرد و گفت: یک جای دیگر هم که مجلس باعث می شود صندوق دچار 
آسیب بشود زمان تصویب بودجه است. وقتی نمایندگان مجلس، بودجه 
را در کمیسیون برنامه و بودجه بررسی و چکش کاری می کنند معمولا 
برای استان های خود سراغ طرح هایی بزرگ می روند، یا برای گروه های 
اجتماعی افزایش حقوق و پرداختی و ... مشخص می کنند که با همه 
اینها، حجم بودجه خیلی سنگین می شود. وقتی حجم هزینه های بودجه 
خیلی سنگین شد بودجه تراز نمی شود و بعد از سه ماه یا شش ماه دولت 
می گوید ندارم بدهم. نه مالیات توانسته برگردد نه نفت توانسته فروش برود 
و در آخر چون از درآمدها خبری نیست می آیند سراغ صندوق توسعه ملی. 
وی تصریح کرد: به عنوان جمع بندی باید عرض کنم که اولا« ما نیازمند 
درک و انتخاب یک مکتب اقتصادی مناسب هستیم و ثانیا« باید سطح 

هماهنگی ها را بالا برد تا قوانین و رفتارهای متضاد نداشته باشیم.

رییس صندوق توسعه ملی مطرح کرد؛

صندوق توسعه ملی هم از دولت ها آسیب دیده و هم از مجلس ها

 دهیاري برغان استان البرزدر نظر دارد اجاره یک دوره سه ساله یک باب ساختمان به منظور خدمات گردشگری -رفاهی از طریق مزایده 
     WWW.SETADIRAN.IR      عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده و با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

زمان انتشار در سامانه :   140۳/07/2۵   
مهلت دریافت اسناد : 140۳/07/۳0

مهلت ارائه پیشنهادات :  140۳/0۸/12
بازگشایی مزایده :  140۳/0۸/1۳

 ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد
 برگزاري مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت میباشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل: خرید و دریافتاسناد مزایده، پرداخت تضمین 

شرکت در مزایده )ودیعه (
ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر میباشد  

کلیه اطلاعاتموارد اجارهشامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی سامانه مزایده قابل مشاهده و بررسی می باشد .

آگهی مزایده اجاره شماره5003090446000002     بزودی بانک مرکزی روسیه ریال

خریداری می کند
عضو هیات رئیسه اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه گفت: در تجارت ایران و روسیه معامله 
با ارزهای دو کشور کم وبیش برقرار است و اکنون بخشی از معاملات با روبل تسویه حساب 
می شود و بانک مرکزی ایران روبل خریداری می کند، همچنین قرار است در آینده بانک 
احتمال  درباره  میرکریمی  کامبیز  کند.  نگهداری  و  خریداری  را  ریال  نیز  روسیه  مرکزی 
شکل گیری یک پلتفرم برای تسویه پرداخت های فرامرزی در میان کشورهای عضو بریکس 
گفت: پیش تر روسای جمهور چین، برزیل و روسیه به عنوان اعضای تاثیرگذار بریکس پیشنهاد 
داده بودند که در تجارت میان کشورهای عضو، دلار و یورو حذف و واحد پولی جدیدی 
جایگزین این دو شود و در همین راستا گزینه هایی مطرح شد، از جمله اینکه یک واحد پول 
جدید بین کشورها ایجاد شود و یا اینکه واحد پولی یکی از کشورها که ثبات بیشتری نسبت 
به دیگران دارد ملاک عمل در معاملات قرار بگیرد. آنطور که ایلنا نوشته؛ وی افزود: البته 
در تجارت ایران و روسیه معامله با ارزهای دو کشور کم وبیش برقرار است و اکنون بخشی از 
معاملات با روبل تسویه حساب می شود و بانک مرکزی ایران روبل خریداری می کند، همچنین 
قرار است در آینده بانک مرکزی روسیه نیز ریال را خریداری و نگهداری کند، با این حال 
شماری از شرکت های ایرانی در معامله با روس ها از سیستم بانکی موجود میان روسیه و ایران 
استفاده نمی کنند و تسویه حساب را به واسطه یک شرکت مستقر در کشور سوم و اغلب امارات 
انجام می دهند و دلیل آن هم اختلاف بین ارزش رسمی ارزها در سامانه نیما با قیمت ارز در 
بازار آزاد ایران است، ضمن اینکه موجودی روبل در ایران بیشتر از موجودی ریال در روسیه 

است زیرا صادرات ایران به روسیه کمتر از واردات ایران از روسیه است.

 آگهی مفقودی
ســندوبرگ ســبز وانــت پیــکان تیــپ BARDOOHV  مــدل 1393 بــه رنــگ ســفیدو بــه شــماره موتــور 118P0058124 بــه 
شــماره شاســی  NAAA36AA5EG460828  و بــه شــماره انتظامــی 84-637س 61 بنــام میــاد دمــی زاده بجــگان  بــه کــد 

ملــی 3380479004 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.
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عایدی ۱۲ هزار میلیارد تومانی 
پروازهای عبوری در ۱۴0۲

گزارش سازمان حسابرسی نشان می دهد درآمد شرکت 
فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران از پروازهای عبوری با 
رشد 7۳ درصدی به بیش از 12 هزار میلیارد تومان رسیده 
است. در بخشی از گزارش سازمان حسابرسی کشور آمده 
است؛ دلایل و توجیهات کافی در خصوص موارد ذیل 
به این سازمان ارائه نشده است: تاخیر در اجرا و تکمیل 
برخی از پروژه های در جریان ساخت شامل توسعه ترمینال 
مشهد، شیراز، ایلام، سمنان، باند کرمانشاه، زهکشی و 
ابهای سطحی فرودگاه رشت جمعا به مبلغ  جمع آوری 
11۸20 میلیارد ریال و ساختمان نیمه کاره خریداری شده 
در بزرگراه حکیم به مبلغ 12۳4 میلیارد ریال و تعیین 
تکلیف مبلغ 10۳4 میلیارد ریال معادل ارزی 2۳۵7۹۵4 
دلار نزد بانک کشاورزی. دریافت مابه ازای و اجرا قرارداد 
در خصوص بهسازی پارکینگ طبقاتی ترمینال 4 فرودگاه 
حجم  افزایش  و  ریال  میلیارد   ۹۹0 علی رغم  مهرآباد 
از گزارش  قرارداد. در بخشی  الحاقیه  تنظیم  بدون  کار 
سازمان حسابرسی به جزئیات درآمدهای عملیاتی شرکت 
این اساس درآمد  نیز پرداخته شده است. بر  فرودگاه ها 
شرکت مذکور از پروازهای عبوری در سال گذشته نسبت 

به سال 1401 تقریبا دو برابر شده است.

ابلاغ ممنوعیت ساخت و ساز در 
حریم گسلی 6 کلانشهر

مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی مطابق با ماده 
استاندارد  و همچنین  بحران کشور  مدیریت  قانون   14
2۸00 نسبت به شناسایی حریم گسلی شهرها مسؤولیت 
یافت که این کار از سال های گذشته برای ۳۹ شهر آغاز 
شد. هم اکنون، مطالعات حریم ۳۵ شهر به اتمام رسیده 
است که از این تعداد، ممنوعیت ساخت و ساز در حریم 
گسل های اصلی ۶ شهر ابلاغ و اجرایی شده است و انجام 
مطالعات 4 شهر دیگر نیز به مرور در برنامه قرار دارد.  
در مرحله نخست از این طرح بزرگ، ۶ کلانشهر کشور 
شامل تهران، کرج، کرمان، مشهد، تبریز و زنجان مورد 
انجام مراحل مطالعاتی  از  مطالعه قرار گرفتند که پس 
در  گسلی  حریم  نقشه  مختلف،  میدانی  ارزیابی های  و 
شهرهای ذکر شده تهیه و ارائه شد. این کار پس از انجام 
کمیته  استان ها،  مخاطرات  کارگروه  در  قانونی  مراحل 
فنی استانداری ها به تایید رسید و در نهایت با طرح در 
شورای عالی شهرسازی و معماری، نقشه های مذکور به 

تصویب و تائید رسید.

مشکلی در پرداخت ارز زائران 
در ترمینال سلام وجود ندارد

مدیر دفتر ارتباطات، اطلاع رسانی و امور بین الملل شهر 
فرودگاهی امام خمینی)ره( گفت: زائران سرزمین وحی تا 
اطلاع ثانوی و برطرف شدن مشکل قطع سیستم پرداخت 
ارز مسافرتی خود را به  ارز در ترمینال سلام، می توانند 
بانک ملی مستقر در ترمینال دریافت  از  صورت دستی 
سیستم  در  اختلال  درخصوص  محمدی  اهورا  کنند. 
روز  چند  در  افزود:  فرودگاه سلام،  ترمینال  ارز  پرداخت 
گذشته از حدود ساعت چهار تا هفت صبح شاهد قطع 
این  که  هستیم  سلام  ترمینال  در  ارز  پرداخت  سیستم 
مشکل مرتبط با شهر فرودگاهی نیست. وی بیان داشت: به 
همین دلیل استعلاماتی از مجموعه های بانک ملی، فراجا 
و بانک مرکزی گرفته شده است و امروز به همین منظور 
جلسه ای در بانک مرکزی برگزار خواهد شد. محمدی 
خاطرنشان کرد: تاکنون زمان پروازهای زائران به عربستان 
به گونه ای بوده که اکثر مسافران توانسته اند ارز مسافرتی 
مورد نیاز خود را دریافت کنند. وی اضافه کرد: با این حال 
مطابق هماهنگی انجام شده، زائرانی که با مشکل مواجه 
شده اند، می توانند ارز خود را به صورت دستی از بانک ملی 

مستقر در ترمینال سلام دریافت کنند.

رویداد
خبر

تومان  میلیارد  هزار   ۶0 »هدف گذاری   : قلیچی  سعید   / اقتصاد  رمز 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در بنادر کشور در سال 140۳ صورت 
گرفته است«. این بخشی از صحبت های علی اکبر صفایی، مدیرعامل 
بنادر و دریانوردی کشور است که در رسانه ها منعکس شد.  سازمان 
بسترسازی و ایجاد شرایط برای حضور جدی و فعال بخش خصوصی 
در حوزه بنادر کشور یکی از برنامه های دارای اولویت است که حالا 
پس از مدت ها به صورت واقعی در دستور کار قرار گرفته است. اعلام 
هدف گذاری برای جذب سرمایه گذاری ۶0 هزار میلیارد تومانی بخش 
خصوصی در حوزه بنادر کشور در حالی انجام شده است که به گفته 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی کشور؛ پروژه هایی که این سازمان 
تنها در حوزه زیربنایی بنادر برای سال جاری تعریف کرده معادل ۹۶ هزار 

میلیارد تومان خواهد بود.
کارشناسان می گویند؛ توسعه دریامحور یک ادبیات حکمرانی است و 
شامل همه فعالیت ها و موضوعات مرتبط به دریا می شود که نه تنها 
سایر  و  امنیتی  اجتماعی،  حاکمیتی،  مباحث  بلکه  اقتصادی  مباحث 
موضوعاتی که می تواند به صورت یکپارچه مباحث مربوط به توسعه دریا 
را پیش ببرد هم در برمی گیرد. از طرف دیگر در سیاست های کلی توسعه 
دریامحور رشد 2 برابری در فعالیت های اقتصادی و حوزه دریا، نسبت به 
رشد سالیانه که در اقتصاد کل کشور دارد، پیش بینی شده است. همین 
موضوع در برنامه هفتم توسعه نیز ذکر شده، مبنی بر اینکه در طول برنامه 
هفتم، رشد فعالیت های اقتصادی در حوزه دریا باید 1۶ درصد باشد، در 
حالی که رشد اقتصاد کشور با عنوان GDP در برنامه هفتم ۸ درصد 
است. براساس برنامه هفتم دولت مکلف شده که مجموعه مرکز آمار ایران 
حسابداری اقماری را انجام دهد تا ببینیم سهم کدام فعالیت های حوزه دریا، 

تاثیر بیشتری در رشد اقتصادی کشور دارد.
 بودجه های پیش بینی شده سازمان بنادر

پروژه های  تعریف  درباره  کشور  دریانوردی  و  بنادر  سازمان  مدیرعامل 
مختلف در حوزه بنادر کشور می گوید: پروژه هایی که سازمان بنادر و 
دریانوردی تنها در حوزه بنادر در سال 140۳ تعریف کرده است، ۹۶ هزار 
میلیارد تومان پروژه های زیربنایی در حوزه بنادر کشور است و خوشبختانه 
سال گذشته ۵۵ همت قرارداد بخش خصوصی امضا شد که بسیاری از 
قراردادها شروع شده و برخی هم در حال مطالعات فنی، اقتصادی و تهیه 
اسناد اجرایی است. علی اکبر صفایی با اشاره به اینکه هدف گذاری ما 
در سال 140۳، معادل ۶0 هزار میلیارد تومان با سرمایه گذاران بخش 
خصوصی است که بخشی منعقد شده و بخشی دیگر هم در حال مذاکره 
و نهایی شدن قراردادهاست، اظهارداشت: بنابراین ۹۶ هزار میلیارد تومان 
بخش دولتی در بنادر سرمایه گذاری می کند و بخش خصوصی امسال 
بیش از ۶0 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری خواهد داشت و سال گذشته 
نیز ۵۵ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری کرد؛ این موضوع می تواند هم 
رشد اقتصادی برای حوزه دریا داشته باشد و هم اشتغال بسیار گسترده 
ایجاد کند که بخشی محقق شده و بخش دیگر هم محقق خواهد شد. 
وی خاطرنشان کرد: در رویکرد جدید باید رشد اقتصادی 1۶ درصد داشته 
باشیم، پس اولین قدم این است که تمام قوانین و مقررات مانع این رشد 

را برداریم.
 نگاهی به حوزه های آماده جذب سرمایه گذاری

ایجاد زیرساخت ها به عنوان یک رویه جدید مدنظر قرار گرفته است و در 
راستای توسعه اقتصاد دریامحور می توان گام های بلندی را با همکاری 
و سرمایه گذاری بخش خصوصی برداشت. از طرف دیگر اقتصاد دریا 
در حوزه بین الملل به سمت استفاده از سوخت کم سولفور پیش رفته 
و از انجا که یکی از مهمترین موارد برای توسعه حمل و نقل دریایی و 
بندری، شناورها هستند و با توجه به محدودیت های داخلی که در زمینه 

تولید سوخت کم سولفور در داخل کشور وجود دارد، بخش خصوصی می 
تواند به خوبی در این زمینه ورود کند. ایجاد سایت های ساخت و تعمیر 
شناورها در بنادر کشور نیز از دیگر حوزه هایی است که در دستورکار قرار 
گرفته و نیازمند ایجاد زیرساخت های لازم برای توسعه ترانزیت است. 
ایجاد زیرساخت ها در راستای توسعه ترانزیت، مدنظر قرار گرفته است. 
همچنین حرکت به سمت نگهداری استاندارد و بهینه غلات در دستور کار 
سازمان بنادر و دریانوردی قرار دارد. ظرفیت های بسیار خوبی در بنادر 
کشور جهت نگهداشت کالا به ویژه کالاهای اساسی ایجاد شده است و 
هدف گذاری در این زمینه، اولویت بندی غلات در سیلوهای غلات است 
چرا که امنیت غذایی، سلامت غذایی و ترانزیت در این حوزه مورد توجه 
جدی و بخشی از سرمایه گذاری ها به سمت سیلوی غلات، رفته است. از 
طرف دیگر در راستای توسعه اقتصاد دریامحور و توجه به اقتصاد مردمی، 
مقوله گردشگری دریایی و ایجاد زیرساخت های حمل و نقل  مسافری، 

مدنظر قرار گرفته است.
 اهمیت حضور بخش خصوصی برای توسعه بنادر

در همین ارتباط محمدعلی محمدمیرزاییان، عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی در گفتگو با خبرنگار »رمز اقتصاد« گفت: برای اینکه بنادر کشور 
بیش از گذشته فعال شود؛ بخش خصوصی می تواند اثر قابل توجهی در 
این حوزه داشته باشد. بخش خصوصی باید به ظرفیت های اقتصادی 
و  رشد  به  زمانی  بنادر کشور  باشد.  داشته  ویژه  توجه  بنادر  در  مغفول 

پیشرفت هدف گذاری شده می رسند که بخش خصوصی حضور مستمر، 
بلندمدت و نتیجه بخش در بنادر و پسکرانه بنادر داشته باشد.

این عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: به منظور فعالیت هرچه بهتر در 
حوزه سرمایه گذاری نیازمند ثبات در اقتصاد هستیم. غیرقابل پیش بینی 
است.  سرمایه گذاران  برای  بزرگ  چالش  یک  ایران،  در  اقتصاد  بودن 
سرمایه گذاری طولانی مدت در اقتصاد کشور باید مورد توجه جدی باشد 
و این امر مستلزم ایجاد شرایط مناسب برای حضور مستمر و بلندمدت 

فعالان اقتصادی در بنادر است.
محمدمیرزاییان تأکید کرد: نکته بسیار مهمی که باید در بنادر مورد نظر 
باشد، این است که به ظرفیت های اقتصادی مغفول توجه شود و مانع 
از انجام فعالیت های موازی یا همان فعالیت هایی شد که پیش از این، 
ظرفیت های آنها کامل شده است. از طرف دیگر ضرورت دارد سازمان 
را  بنادر  در  زمینه های سرمایه گذاری  نیازهای کشور،  بر حسب  بنادر  
مشخص کند و ضمن فراهم کردن شرایط برای حضور بخش خصوصی 
و فعالان اقتصادی زمینه ساز مشارکت و همکاری با بخش غیردولتی شود.

عضو اتاق بازرگانی در پایان گفت: اگر قصد داریم سرعت پروژه های 
سرمایه ای در کشور، به ویژه در بنادر با سرعت و قدرت بیشتری پیش 
برود، به طور حتم نیازمند هستیم که به منافع سرمایه گذاران و به ویژه 
بخش خصوصی توجه بسیاری داشته باشیم و حمایت های حاکمیتی لازم 

را در دستور کار قرار دهیم.

 سرمایه گذاری
 طولانی مدت در
 اقتصاد کشور باید
 مورد توجه جدی
 باشد و این امر
 مستلزم ایجاد شرایط
 مناسب برای حضور
 مستمر و بلندمدت
 فعالان اقتصادی در
بنادر است

»رمز اقتصاد« از برنامه جذب 60 همت سرمایه گذاری بخش خصوصی در بنادر گزارش می دهد؛

بسترسازی حضور بخش خصوصی در بنادر
عضو اتاق بازرگانی در گفتگو با »رمز اقتصاد«: بنادر با حضور بلندمدت بخش خصوصی توسعه پیدا می کنند

وزیر راه و شهرسازی خواستار تهیه نقشه راه دستیابی به هدف 1۵ میلیون تن 
ترانزیت سالیانه کالا بین جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان شد. 
فرزانه صادق روز گذشته )سه شنبه 24 مهرماه( در نشست مشترک با شاهین 
مصطفی یف، معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان افزود: توسعه ارتباط با 
جمهوری آذربایجان از اهمیت و جایگاه بالایی در سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران برخوردار است و اطمینان دارم که این مناسبات در آینده و در 
راستای منافع دو کشور بیش از پیش ارتقاء خواهد یافت. وی با ابراز خرسندی 
از بازگشایی مجدد سفارت جمهوری آذربایجان در تهران، گفت: آمادگی داریم 
تا مناسبات دو کشور را در همه بخش ها توسعه دهیم و در کوتاهترین زمان 
ممکن شانزدهمین کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور را در تهران برگزار 
کنیم تا همه زمینه های همکاری مرور شود. صادق ادامه داد: همکاری های 
دو کشور در همه زمینه های حمل و نقل و لجستیک و همین طور در پروژه 
های زیرساختی به طور مستمر در جریان است. وی اضافه کرد: ایران اقدام 
برای ساخت راه آهن رشت- آستارا را آغاز کرده است که نقطه عطفی برای 

توسعه کریدور شمال- جنوب است و مشارکت دولت جمهوری آذربایجان 
برای توسعه زیرساخت های ریلی منتهی به این مسیر اهمیت بالایی دارد. 
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: با توجه به ظرفیت های مرزی موجود 
در بخش جاده ای پیشنهاد می کنم میزان پذیرش ناوگان به صورت روزانه در 
مرز آستارا به یک هزار دستگاه، در بیله سوار ۸00 دستگاه، در جلفا به 700 
دستگاه و در پلدشت به ۶00 دستگاه افزایش یابد. وی تاکید کرد: لازم است 
تفاهم نامه جامعی درباره همکاری دو کشور در بخش حمل و نقل تهیه 
شود تا همان طور که زیر ساختها توسعه می یابند جریان حمل و نقل نیز 
سرعت یابد و می توانیم در یک ماه آینده مقدمات برگزاری جلسه و تهیه 
این تفاهم نامه را انجام دهیم. صادق بیان داشت: همچنین لازم است نقشه 
راه دستیابی به هدف 1۵ میلیون تن ترانزیت کالا بین دو کشور در سال تهیه 
شود. وی اظهار داشت: درخصوص توسعه همکاری های بندری و دریانوردی 
لازم است نشست مشترک کارشناسی به منظور نهایی کردن پیش نویس 
تفاهم نامه همکاری در یک ماه آینده برگزار گردد. روز دوشنبه هفته جاری 

نیز مسعود پزشکیان، رییس دولت چهاردهم در دیدار شاهین مصطفی یف، 
معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان بر اهمیت گسترش همکاری های 
مشترک تأکید کرد و گفت: از هر پروژه و اقدامی که سبب توسعه روابط بین 
ایران و جمهوری آذربایجان شود، استقبال  می کنیم و باید امکانی فراهم 
کنیم تا ارتباطات و مراودات میان مردم تسهیل شود.  رییس جمهوری در 
ادامه بر ارتقای سطح همکاری ها میان دو کشور تأکید کرد و گفت: از برقراری 
مسیرهای ریلی و بزرگراهی میان دو کشور استقبال می کنیم و همچنین 
خواهان تداوم و گسترش همکاری ها در زمینه های انرژی و کشاورزی هستیم 

و به آنچه در این زمینه ها توافق شده، پایبندیم.

نقشه راه ترانزیت 15 میلیون تنی بین تهران و باکو تهیه شود

سالانه ۲۰ درصد بافت های ناکارآمد شهری باید کاهش یابد
اینکه  بیان  با  ایران  بازآفرینی شهری  مدیرعامل شرکت 
ملی  ستاد  اعضای  کار  دستور  در  هفتم  برنامه  تحقق 
بازآفرینی شهری پایدار است، گفت: بر اساس برنامه هفتم 
پیشرفت کشور باید سالیانه 20 درصد از سطح بافت های 
ناکارآمد شهری کاهش یابد. محمد آیینی در هجدهمین 
اهمیت و  بر  این شرکت  نوسازی مسکن  جلسه شورای 
نقش قوانین ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن، 
حمایت از احیاء، بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده و 
ناکارآمد شهری و حمایت از بافت های فرهنگی و تاریخی 
در تحقق برنامه هفتم پیشرفت تاکید کرد. این مقام مسئول 
با بیان اینکه احیای بافت های فرسوده شهری و روستایی با 
روش های کارآمد یکی از سیاست های کلی نظام در حوزه 
مسکن و شهرسازی به شمار می رود، توضیح داد: منظور 
زمان  و  با هزینه  کار  است که  این  کارآمد  از روش های 
کمتر و با کیفیت بالاتری انجام شود. آیینی ادامه داد: در 
حوزه شهرسازی 2 بند صریح شامل جلوگیری از گسترش 
حاشیه نشینی در شهرها و ساماندهی بافت های حاشیه ای و 
ناکارآمد شهری و نیز حفظ هویت تاریخی در توسعه موزون 
شهر و روستا با احیا و نوسازی بافت های تاریخی قدیمی 
وجود دارد. وی بیان داشت: قانون ساماندهی و حمایت از 

تولید و عرضه مسکن مصوب سال 1۳۸7، قانون حمایت 
از احیاء، بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد 
شهری مصوب سال 1۳۸۹ و قانون حمایت از بافت های 
فرهنگی و تاریخی مصوب سال 1۳۹۸، سه قانون مرتبط 
با بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری هستند و چگونگی 
تحقق اهداف بازآفرینی شهری در آن ها تشریح و ملزم شده 
است. دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار به اشاره به 
اینکه روند نوسازی بافت های فرسوده شتاب گرفته است 
اما باید چند برابر شود، تصریح کرد: بر اساس برنامه هفتم 
پیشرفت کشور باید سالیانه 20 درصد از سطح بافت های 
ناکارآمد شهری کاهش یابد و بر این اساس از این پس 
خروج برخی محلات از بافت فرسوده را شاهد خواهیم بود.

بازتاب

 رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با تاکید بر 
استفاده از ابزارهای قضایی و انتظامی در پیشبرد اجرای 
قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، 
لذا  پیاده خواهد کرد  را  قانون نظم جدید  این  گفت: 
را  املاک  مشاورین  عملکرد  و  آمار  استانی  مدیران 
دقیق رصد کنند و در هر شهرستانی که آمار اتصال 
به سامانه کاتب پایین بود مراتب آن به پلیس اماکن 
گزارش شود. حسن بابایی در یکصد و چهلمین جلسه 
شورای عالی تحول و تعالی با بیان اینکه در هفته ای که 
گذشت اتفاقات خوبی در موضوع قانون الزام داشتیم، 
گفت: اتصال بیش از ۳0 هزار مشاور املاک و تنظیم 
بیش از 7۶ هزار پیش نویس نشان دهنده حرکت رو به 
جلو است.  رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
گفت: طی دو هفته گذشته حدود 1۳0 درصد در اتصال 
مشاورین به سامانه کاتب رشد داشتیم و انتظار داریم 
علاوه بر استفاده از ظرفیت صدا و سیما از ظرفیت های 
محیطی در سطح شهر نیز استفاده شود تا ان شاءالله تا 
پایان آبان ۸0 تا ۹0 درصد مشاورین به این سامانه 
متصل شوند. بابایی، رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور در بخش دیگری از صحبت های خود با تاکید بر 

استفاده از ابزارهای قضایی و انتظامی در پیشبرد اجرای 
قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، 
لذا  پیاده خواهد کرد  را  قانون نظم جدید  این  گفت: 
مدیران استانی آمار و عملکرد مشاورین املاک را دقیق 
رصد کنند و در هر شهرستانی که آمار اتصال به سامانه 
کاتب پایین بود مراتب آن به پلیس اماکن گزارش شود. 
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک  کشور همچنین در 
پایان از برگزاری نشست های منطقه ای پیرامون اجرای 
قانون الزام خبر داد  و گفت: در این نشست ها قرار است 
از حیث اتصال به سامانه کاتب و پیش  آخرین آمار 
نویس های ارسال شده به دفاتر اسناد رسمی بررسی و 

رفع ابهامات انجام شود.

دریچه

پیشبرد قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140۳۶0۳1۶014002444 مورخ 140۳/0۶/20 هیات اول/دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای امیر 
صادقی وروائی فرزند نوخاص بشماره شناسنامه 17۸۸ صادره از درششانگ یک قطعه 
زمین زارعی به مساحت 202۹.۸۹ مترمربع در پلاک 27 اصلی واقع در روستای حسین 
آباد خریداری از مالک رسمی آقای اسد رحیم آبادی محرز گردیده است.لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف 2711
تاریخ انتشار نوبت اول: 140۳/07/10- تاریخ انتشار نوبت دوم: 140۳/07/2۵

نادری- رئیس ثبت اسناد و املاک 

زاقتصاد
رم
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 رمز اقتصاد : براساس اعلام مرکز آمار ایران، در شهریورماه 140۳ تورم 
تولیدکننده بخش معدن نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۶.2 درصد، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 2۸.۵ درصد و در 12 
ماه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه(، 
2۹.۵ درصد افزایش داشته است. در شهریور ماه سال جاری، شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش معدن 2۳22.۸ محاسبه شد که نسبت به ماه 
قبل )تورم ماهانه( ۶.2 درصد، نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم 
نقطه به نقطه( 2۸.۵ درصد و در 12 ماه منتهی به ماه جاری نسبت 
به دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه(، 2۹.۵ درصد افزایش داشته 
است. در همین حال معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اعلام کرده است که؛ سند راهبردی بخش معدن کشور 
با همکاری معاونت معدنی وزارت صمت، سازمان ایمیدرو و سازمان 

زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در حال تدوین است.
معادن حلقه ابتدای زنجیره بسیاری از تولیدات صنعتی بوده و ارتباط 
و  حمل ونقل  صنعت  فولاد،  همچون،  وابسته  صنایع  با  تنگاتنگی 
ارتباطات، ساخت ماشین آلات، صنایع شیمیایی، پتروشیمی و پروژه های 
صادرات  و  معادن  از  استخراج  علاوه بر  به همین دلیل  دارند،  عمرانی 
مواد معدنی، باید به توسعه زنجیره ارزش نیز توجه داشت. نقش بالقوه 
معدن و صنایع معدنی به واسطه      ذخایر عظیم معدنی موجود در کشور 
و ایجاد یک زنجیره بسیار طولانی در ایجاد ارزش افزوده، غیر قابل انکار 

است.  بدیهی است که اگر نیاز واحدهای تولیدی داخلی در زنجیره 
ارزش مواد معدنی وجود دارد، تامین نیاز داخلی باید در اولویت قرار 
گیرد، لیکن این امر با وضع عوارض صادراتی و موانع دیگر منطقی 
نیست و می توان با رفع مواردی مانند قیمت گذاری دستوری و تاخیر 
در پرداخت های کارخانه      های داخلی زمینه رقابت را فراهم آورد. در این 
میان رشد اقتصادی نخستین و مهم ترین عامل توسعه      یافتگی هر کشور 
است و براساس آنچه گفته شد، بخش معدن ایران این پتانسیل را دارد 
که اثر بسزایی در رشد اقتصادی کشور داشته باشد. بخش معدن به عنوان 
مهم ترین موتور محرکه و پیشران اقتصاد و توسعه      یافتگی در کشورهای 
معدن      خیز از جمله ایران به شمار می رود. در همین حال وجیه الله جعفری، 
معاون وزیر صمت افزود: بخش معدن و صنایع معدنی کشور، نقش 
بسیار مهمی در اقتصاد کشور داشته و حتی رهبر معظم انقلاب نیز 
روی این بخش تاکید ویژه ای داشتند. این مقام مسئول بیان داشت: 
رشد 1۳ درصدی در این بخش در برنامه هفتم توسعه دیده شده که 
برای تحقق آن نیازمند یک برنامه مدون و راهبردی هستیم. وی با بیان 
اینکه شورای راهبردی با همکاری وزارت صمت تشکیل شده است، 
ادامه داد: سند راهبردی بخش معدن کشور با همکاری معاونت معدنی 
اکتشافات  و  زمین شناسی  و سازمان  ایمیدرو  وزارت صمت، سازمان 
معدنی کشور در حال تدوین است و 17 راهبرد اصلی و 70 پروژه دارد؛ 
اکتشاف، استخراج، بهره برداری، سرمایه گذاری، هوشمندسازی معادن و 

تحول دیجیتال برخی از راهبردهای این سند است.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت خاطرنشان کرد: مرکز 
داده های علوم زمین حدود ۳0 سال پیش اعتباری گرفت که با اتفاقات 
ساختاری به حاشیه رفت، اما امروز احیاء شده که شورای هماهنگی این 
مرکز با ریاست وزیر صمت است. وی اضافه کرد: فعالیت این مرکز 
شروع شده و امیدواریم اطلاعات این مرکز تا پایان سال به ویژه بحث 
اکتشاف که نیاز به یک برنامه اجرایی دارد به پایان برسد. جعفری، نبود 
گفتمان مشترک در بخش معدن و صنایع معدنی را به عنوان یکی دیگر 
از چالش های موجود عنوان کرد و گفت: با دیدگاه های مختلف هر 
فردی خروجی خودش را می دهد، بر این اساس ایجاد گفتمان مشترک 
جزو برنامه هایی بود که در دستور کار قرار گرفت و از وزارت صمت 
ایجاد شد تا بتوانیم این چالش ها را با گفتمان به حداقل برسانیم. وی در 
ادامه به چالش های این بخش اعم از کمبود ماشین آلات و تخصیص 
ارز اشاره کرد و یادآور شد: حدود چهار درصد دسترسی به زمین داریم 
که باید وسعت دسترسی و فرصت برای فعالیت در محدوده های جدید 

را در دستور کار قرار دهیم.
 افزایش تورم ماهانه و نقطه به نقطه معادن

براساس این آمار، در شهریور ماه 140۳، درصد تغییرات شاخص قیمت 
تولیدکننده بخش معدن نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۶.2 درصد 
است که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل )2.۶ درصد(، ۳.۶ واحد 
درصد افزایش داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
تولیدکنندگان محصولات معدنی به ازای تولید محصولاتشان در داخل 
کشور، در شهریور ماه 140۳ نسبت به ماه قبل، ۶.2 درصد افزایش 
داشته است. در این ماه بیش ترین تورم ماهانه با 7.1 درصد مربوط به 
گروه »کانه های فلزی« و کم ترین تورم ماهانه با 0.۳ درصد مربوط به 

گروه  »زغال  سنگ« است.
در شهریور ماه 140۳، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
معدن نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 2۸.۵ درصد 
است که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل )21.0 درصد(، 7.۵ واحد 
درصد افزایش داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
تولیدکنندگان محصولات معدنی به ازای تولید محصولاتشان در داخل 
کشور، درشهریورماه 140۳ نسبت به دوره مشابه سال قبل، 2۸.۵ درصد 
افزایش دارد. در این ماه بیش ترین تورم نقطه به نقطه با ۳۸.۹ درصد 
مربوط به گروه »سایر معادن« و کم  ترین تورم نقطه به نقطه با 2۳.۵ 

درصد مربوط به گروه »زغال سنگ« است.
از طرف دیگر در این ماه )شهریور(، تورم تولیدکننده بخش معدن در 
12 ماه منتهی به شهریور ماه 140۳ نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل، 2۹.۵ درصد محاسبه شد که در مقایسه با همین اطلاع در ماه 
قبل )۳1.4 درصد(، 1.۹ واحد درصد کاهش داشته است. به عبارتی، 
میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان محصولات معدنی به ازای 
تولید محصولاتشان در داخل کشور، در 12 ماه منتهی به شهریور ماه 
140۳ نسبت به دوره مشابه سال قبل، 2۹.۵ درصد افزایش دارد. در 
این ماه بیش  ترین تورم سالانه با ۳۹.۵ درصد مربوط به گروه »سایر 
معادن« و کم ترین تورم سالانه با 22.۶ درصد مربوط به گروه »زغال 

 سنگ« است.

٧ میلیارد دلار تراز تجاری منفی 
بدون نفت

رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران، ضمن اشاره 
به آمار صادرات تا 20 مهر ماه، برابر قریب به 2۹.۵ میلیارد 
دلار صادرات در قبال ۳7 میلیارد دلار واردات طی این 
دلار  میلیارد  هفت  را  نفت(  )بدون  تجاری  تراز  مدت، 
منفی اعلام کرد. محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک 
هیات  نشست  بیستمین  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
کرد:  اعلام  تهران،  بازرگانی  اتاق  دهم  دور  نمایندگان 
از ابتدای سال جاری تا 20 مهر ماه، صادرات غیرنفتی 
کشور به ۸1 میلیون تن به ارزش حدود 2۹.۵ میلیارد 
دلار رسیده که به نسبت مدت مشابه سال گذشته، هفت 
درصد به صورت وزنی و 10 درصد به لحاظ ارزشی رشد 
کرده است. وی افزود: این درحالیست که در مقابل عدد 
واردات طی مدت مذکور سال 20 میلیون تن به ارزش ۳7 
میلیارد دلار ثبت شده که به لحاظ ارزشی هشت درصد 
رشد واردات نسبت به مدت مشابه سال گذشته اتفاق 
ارزبری برای واردات  این ۳7 میلیارد دلار  افتاده است؛ 
در مقابل قریب به ۳0 میلیارد دلار ارزآوری حاصل از 
منفی  تجاری  تراز  میلیارد دلار  صادرات، گویای هفت 
)بدون نفت( است. رضوانی فر افزود:  در این مدت آمار 
ترانزیت کشور به 12.7 میلیون تن رسیده که 44 درصد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.

امضای قرارداد ۲۳ طرح 
پژوهشی کاربردی در ایمیدرو

سرپرست پژوهش و فناوری سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( گفت: این سازمان 
طی نیمه نخست امسال، 2۳ طرح پژوهشی کاربردی 
در بخش معدن و صنایع معدنی تصویب و بخش قابل 
فرهاد  است.  کرده  منعقد  را  آن  قراردادهای  از  توجهی 
های  طرح  اجرای  برای  ایمیدرو  اینکه  بیان  با  فرشاد 
پژوهشی در نیمه نخست 140۳، حدود ۶۶2 میلیارد ریال 
هزینه کرده است، گفت: از طرح های پژوهشی تصویب 
مستقیم  طور  به  پژوهشی  طرح  قراردادهای 1۵  شده، 
افزود: همچنین  است. وی  منعقد شده  ایمیدرو  توسط 
طی این مدت، ۶ طرح پژوهشی دیگر در راستای مصوبه 
تفویض فعالیت های سامانه ساتع )سامانه اجرایی عرضه 
و تقاضای پژوهشی(، از سوی شرکت ملی فولاد ایران و 
2 طرح پژوهشی دیگر توسط شرکت تهیه و تولید مواد 

معدنی ایران عقد قرارداد شده است.

رکوردشکنی صادرات چین در 
دوران کندی تجارت

با وجود کندی تجارت  صادرات خودرو و کشتی چین 
رکورد زد. صادرات خودروها و کشتی های چین در ماه 
سپتامبر حتی با کاهش صادرات گسترده تر، به رکوردی 
رسید که نشان دهنده تغییرات سریع در صنعت این کشور 
است که به تنش های تجاری جهانی دامن می زند. اداره 
گمرک چین اعلام کرد که این شرکت ها در ماه گذشته 
بیش از 11.۵ میلیارد دلار خودرو ارسال کردند که مجموع 
آن را در سال جاری به تقریباً ۸۸ میلیارد دلار رساند. 4۶4 
کشتی فروخته شده در خارج از کشور بیش از 4.۶ میلیارد 
دلار ارزش داشتند که بیش از دو برابر مقدار مشابه در 
ناگهانی صادرات کالاهای  افزایش  سال گذشته است. 
باعث  برقی  خودروهای  مانند  بالاتر  ارزش  با  تولیدی 
افزایش نگرانی در کشورهای توسعه یافته شده است، زیرا 
اتحادیه اروپا، کانادا و ایالات متحده همگی تعرفه هایی 
مانند  دیگری  کشورهای  کردند.  وضع  خودروها  بر  را 
ترکیه و برزیل نیز برای تشویق شرکت های چینی به 
سرمایه گذاری مستقیم در بازارهایشان، تعرفه های وارداتی 
افزایش  این  بلومبرگ،  گزارش  طبق  کرده اند.  وضع 
به عنوان بخشی از افزایش گسترده تر صادرات محصولات 
تولیدی رخ داده است، به طوری که فولادسازان و سایر 
شرکت ها برای جبران تقاضای ضعیف و کاهش قیمت ها 
می کنند.  ارسال  کشور  از  خارج  به  بیشتر  چین،  در 
میلیون   ۸1 به  نزدیک  جاری  سال  در  فولاد  صادرات 
 تن است که 21 درصد نسبت به سال گذشته افزایش

 یافته است.

 بخش معدن و 
 صنایع معدنی

 کشور، نقش بسیار
 مهمی در اقتصاد

 کشور داشته و حتی
 رهبر معظم انقلاب
 نیز روی این بخش

تاکید ویژه ای داشتند

سرنوشت  تدوین سند راهبردی بخش معدن به کجا رسید؟

رشد تورم تولیدکننده در بخش معدن

صمت
دریچه

بررسی ها نشان می دهد که محدودیت های فزاینده برق که تا مهرماه هم 
ادامه داشت، منجر به افت ۵.7 درصدی تولید فولاد ایران در نیمه نخست 
سال شده است. کمبود برق یکی از موانع اساسی تولید فولاد در کشور در 
تابستان سال جاری بود. بدون شک بسیاری از شرکت های فولادسازی 
نیافتند.  دست  سال 140۳  ماه  در ۶  خود  اهداف  به  برق  قطع  به دلیل 
محدودیت های ناشی از قطع شدن برق برای واحدهای فولادسازی، با 
پیامدهای منفی همراه شد، یکی از این پیامدها کاهش میزان تولید و محقق 
نشدن اهداف این شرکت ها بوده است. نکته قابل توجه آنکه با تعطیلی و 
کاهش تولید صنعت فولاد به دلیل قطع برق، هزاران شغل غیرمستقیم 
که به واسطه فعالیت فولادسازان شکل گرفته نیز به تعطیلی کشیده شده 
و واحدهای پایین دست با آسیب جدی و خطر تعطیلی همراهمی شوند. در 
همین راستا نیز بررسی وضعیت تولید محصولات زنجیره آهن و فولاد 
ایران در نیمه نخست امسال نشان می دهد که محدودیت های فزاینده 
برق که تا مهرماه هم ادامه داشت، منجر به افت ۵.7 درصدی تولید فولاد 

ایران شده است.
همچنین محدودیت های برق رسانی، تولید ۶ ماهه فولاد میانی کشور 

را حدود 1.1 میلیون تن به ارزش بیش از 4۵0 میلیون دلار کاهش داده 
است. بیشترین نرخ افت تولید زنجیره فولاد در میلگرد، نبشی و ناودانی و 
شمش فولادی به ترتیب با 11.7 و ۹.۶ و ۸.۵ درصد کاهش بوده است. 
افزایش 10.2 درصدی تولید آهن اسفنجی در برابر کاهش ۵.7 درصدی 
تولید فولاد میانی خبر خوبی برای فولادسازانی است که هنوز زنجیره خود 
را تکمیل نکرده اند. کاهش 4 درصدی تولید گندله سنگ آهن همزمان با 
رشد 1۶ درصدی صادرات آن موجب نگرانی تولیدکنندگان آهن اسفنجی 

است! رشد ۵.۵ درصدی تولید در ورق گرم خبر خوبی است که تداوم آن 
نیازمند کنترل هدفمند واردات است. همچنین افت تولید در ورق سرد نیز 

در شرایط افزایش تولید خودرو و لوازم خانگی قابل تأمل است.
یکی از مشکلاتی که صنایع کشور سالانه با ورود به فصل گرما با آن 
مواجه می شوند، موضوع قطعی برق بدون برنامه و تعطیل شدن های گاه و 
بی گاه به دلیل خاموش شدن ماشین آلات و خطوط تولید است. مسأله ای 
که منجر به ورود خسارات زیادی به صنایع به ویژه صنایع کوچک از 
جمله آسیب دیدن دستگاه های صنعتی، استهلاک دستگاه های خط تولید، 
از دست رفتن یک روز کامل کاری و آماده نشدن سفارشات شده است. 
دولت نیز هر سال اعلام می کند که خسارات وارده را جبران می کند اما 
تاکنون گزارشی مبنی بر جبران خسارات صنایع منتشر نشده و پیگیری های 
مهر نیز از بابت وضعیت جبران خسارات بی نتیجه بوده است. البته باید 
اشاره شود که طبق گفته فعالان صنعتی، نمی توان برآورد دقیق از خسارت 
ناشی از قطعی برق در صنایع و واحدهای تولیدی داشت چرا که علاوه 
 بر استهلاک دستگاه ها، مواد اولیه نیز در حین قطعی برق طی روند تولید 

خراب می شوند. 

 کاهش 5.7 درصدی تولید فولاد در اثر قطعی برق

توزیع ۷۵۰ همت رانت بین دلالان خودرو
یک کارشناس خودرو گفت: از 1۳۹7 تا 1402 عملًا 
دلالان  بین  رانت  تومان  میلیارد  هزار   7۵0 حدود 
توزیع  که  رانتی  این  با  است.  شده  توزیع  خودرو 
خودروسازی  جدید  کارخانه  چند  می توانستیم  شده 
مهر،  از  اقتصاد  رمز  گزارش  به  کنیم.  اندازی  راه 
رسول سلیمانی درباره رانتی که طی این سال ها به 
اتخاذ شیوه صحیح برای فروش خودرو  دلیل عدم 
رانتی  محاسبه  گفت:  است،  رفته  دلالان  جیب  به 
اگر  اما  دارد؛  پیچیدگی  مقدار  یک  شده  توزیع  که 
بخواهیم سرانگشتی حساب کنیم و برای هر خودرو 
در  را  تومانی  میلیون   1۵0 قیمت  اختلاف  متوسط 
نظر بگیریم و سالانه یک میلیون خودرو هم عرضه 
شده بود عملًا سالانه 1۵0 هزار میلیارد تومان رانت 
از طریق فروش خودرو توزیع شده است. وی افزود: 
در  را   1402 تا   1۳۹7 سال  زمانی  بازه  اگر  حال 
تومان  میلیارد  هزار   7۵0 حدود  عملًا  بگیریم  نظر 
رانت توزیع شده است. با این رانتی که توزیع شده 
راه  خودروسازی  جدید  کارخانه  چند  می توانستیم 
اندازی کنیم. سلیمانی ادامه داد: اگر اجازه می دادیم 
گیرد  قرار  اختیار خودروساز  در  منابع  از  که بخشی 
صرف  منابع  این  که  کند  نظارت  صمت  وزارت  و 
توسعه کمی و کیفی خودروسازی شود امروز نه تنها 
مسئله ای به نام قرعه کشی و دسترسی برای خرید 

اقساطی  صورت  به  خودروها  بلکه  نداشتیم  خودرو 
نیز فروخته می شدند یا حتی اگر بخشی از این منابع 
صرف توسعه حمل و نقل عمومی می شد این حجم 
نمی گرفت. وی  برای خرید خودرو شکل  تقاضا  از 
نقل  و  نوسازی حمل  اصلی کشور  نیاز  کرد:  تاکید 
است زیرا نه جاده های کشور امکان ورود این حجم 
از خودرو را دارد نه امکان تأمین سوخت این میزان 
نیز  کلانشهرها  آلودگی  حتی  و  دارد  وجود  خودرو 
این  نمی دهد.  را  خودرو  از  حجم  این  ورود  اجازه 
سیاست  باید  حتماً  گفت:  خودرو  صنعت  کارشناس 
مربوط به توسعه حمل و نقل عمومی در اولویت های 
از همین محل  آن هم می تواند  منابع  باشد.  دولت 
رانت فروش خودرو تأمین شود. چه اصراری داریم 
حتماً یک رانتی توزیع کنیم و دلالان کد ملی بخرند 

و از این محل نفع ببرند.

بازتاب

اختلاف  به  اشاره  با  تهران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
نظری که بین دیوان محاسبات و مجلس درخصوص 
دریافت مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی از 
سال 1400 وجود دارد، بر تاثیرات منفی تحقق این 

موضوع تاکید کرد.
نمایندگان  هیات  جلسه  در  عرب،  نجفی  محمود   
طرحی  قبلی  مجلس  در  کرد:  بیان  تهران  اتاق 
معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  قانون  عنوان  تحت 
چند  طول  در  شد.  پیگیری  و  مطرح  کشاورزی  و 
سال گذشته هم دولت یک مقدار حساسیت خاصی 
از همکارانی  برخی  و هم  کرد  پیدا  اتاق  به  نسبت 
بعضا  و  هستند  اقتصادی  فعالان  مجموعه  در  که 
به  یازدهم  مجلس  در  طرح  این  اند.  بوده  اتاق  در 
سرانجام نرسید مجددا چند وقتی است که در صحن 
شده  مطرح  دوازدهم  مجس  اقتصادی  کمیسیون 
این طرح چند گیر  است و روی آن کار می کنند. 

اساسی دارد که باید به آن بپردازیم. 
نجفی عرب افزود: یکی از مواردی که در این طرح 
بررسی می شود جمعیت 40 نفره هیات نمایندگان 
اتاق تهران است که به ۳0 نفر تقلیل داده شده است 
است.  یافته  کاهش  نفر   ۳۵0 به  هم  اتاق  برای  و 
زیادی  با چالش های  این طرح که  داد:  ادامه  وی 
بازرگانی  کمیته  به  بیشتر  بررسی  برای  بود  مواجه 

کمیسیون اقتصادی مجلس واگذار شده است. همه 
باید به سهم خودمان باید تلاش کنیم تا استقلال 

بخش خصوصی در حوزه اتاق حفظ شود. 
رئیس اتاق بازرگانی تهران در ادامه به بحث مالیات 
بر ارزش افزوده اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
برای  و  درصد   10 کالاها  افزوده  ارزش  بر  مالیات 
این رقم 1.2 درصد است، دیوان  اساسی  کالاهای 
محاسبات تفسیری روی این موضوع داشته و اعلام 
را  عدد  این   1400 سال  از  گمرک  که  است  کرده 
که  حالی  در  است،  کرده  قصور  و  نکرده  دریافت 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری می گوید این 1.2 
باید از همان 10 درصد گرفته شود نه این که 1.2 
مجدد اضافه شود، اما آن چیزی که دیوان محاسبات 
آن 10  بر  مازاد  است که 1.2  این  کند  تفسیر می 

درصد است.

دریچه

استقلال اتاق بازرگانی باید حفظ شود 
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نفت و انرژی

آمادگی ایران برای احداث 
نیروگاه بادی در مرز افغانستان

احداث  برای  لازم  آمادگی  از  توانیر  شرکت  مدیرعامل 
افغانستان  و  ایران  کشور  دو  مرز  در  بادی  نیروگاه های 
مصطفی  ایلنا،  از  اقتصاد  رمز  گزارش  به  خبرداد. 
اظهار  افغانستان  به  برق  درباره صادرات  رجبی مشهدی 
داشت: تبادل برق بین ایران و افغانستان از سال 1۳۸1 
آغاز شده و تاکنون ادامه دارد.  وی افزود: صادرات برق 
و  ارتباطی  انتقال  از طریق خطوط  این کشور  به  ایران 
با اولویت ساعات غیر اوج مصرف برق در کشور انجام 
تامین  اولویت  بر  توانیر  شرکت  مدیرعامل  می شود. 
با توجه  برق برای داخل کشورمان تاکید کرد و گفت: 
احداث  برای  فرد  به  منحصر  بادی  تونل های  وجود  به 
نیروگاه های بادی در مرز دو کشور، دو طرف به توسعه 
همکاری ها در بخش انرژی های بادی،   برنامه ریزی برای 
توسعه و احداث خطوط انتقال ارتباطی با سرمایه گذاری 
شرکت های توانمند و فعال داخلی و خارجی علاقمندند. 
مطالبات  کلیه  حاضر،  حال  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
افغانستان تسویه و صورتحساب های برق  با  کشورمان 
صادراتی به موقع پرداخت می شود. اخیرا سرمایه گذاران 
به پروژه های برق  آماده ورود  ایرانی اعلام کرده اند که 
افغانستان هستند و در این رابطه شرکت های مربوطه دو 
کشور درباره پروژه های توسعه برق و تقویت همکاری های 

دوجانبه گفتگو کردند.

تسریع تکمیل طرح های 
پتروشیمی، کلید بهبود تراز 

تجاری
سرپرست شرکت ملی صنایع پتروشیمی، تسریع تکمیل 
طرح های نیمه تمام صنعت پتروشیمی را از اولویت های 
اصلی وزارت نفت برشمرد و گفت: کلید توسعه و افزایش 
تراز تجاری و صادرات در بهره برداری به موقع از طرح های 
پتروشیمی است. حسن عباس زاده بر تکمیل طرح های 
نیمه تمام صنعت پتروشیمی تا پایان برنامه هفتم توسعه 
تأکید و بیان کرد: تکمیل طرح های پتروشیمی و افزایش 
تولید محصولات پتروشیمی می تواند منجر به ایجاد ارزش 
افزوده بیشتر و بهبود تراز تجاری کشور شود. وی تصریح 
کرد: رفع موانع مالی و زیرساختی، جذب سرمایه گذاری  
تسریع  در  مؤثری  نقش  از بخش خصوصی  و حمایت 
روند اجرای طرح های پتروشیمی دارد. عضو هیئت مدیره 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی بر آمادگی و حمایت این 
شرکت از اجرای طرح های استانی و تلاش بر رفع موانع 
موجود تأکید کرد و یادآور شد: با پیگیری مجلس شورای 
هلدینگ های  و  استانی  مقام های  همکاری  و  اسلامی 
که  طرح هایی  شدن  فعال  روند  می توان  پتروشیمی 
کرد.  تسریع  را  ارزش هستند  زنجیره  تکمیل  در مسیر 
نشست های  آینده  هفته های  در  کرد:  اظهار  عباس زاده 
تخصصی و کارشناسی برای رفع موانع ساخت طرح های 

پتروشیمی برگزار می شود.

نانوکاتالیست های ایرانی 
جایگزین کاتالیست های 

امریکایی شدند
تولید  به  موفق  نانوفناور،  از شرکت های  یکی  محققان 
به عنوان جایگزین  کلراسیون،  اکسی  نانوکاتالیست های 
کاتالیست های امریکایی در واحدهای پتروشیمی کشور 
نانوکاتالیست های  انواع  شده اند. این شرکت تولیدکننده 
پیشرفته ایرانی و نانوذرات ویژه صنایع نفت، پتروشیمی، 
است  فلزی  صنایع  و  موادغذایی  داروسازی،  خودرو، 
که موفق به تولید نانوکاتالیست های اکسی کلراسیون، 
به عنوان جایگزین کاتالیست های امریکایی در واحدهای 
پتروشیمی کشور شده است. این نانوفرآورده ها به علت 
سطح ویژه بالا، تخلخل بالا با قطر تخلخل بین 2 تا 
۵0 نانومتر و توزیع مناسب اندازه تخلخل ها، از کیفیت 
ساختاری و پایداری حرارتی مناسبی برخوردارند و استفاده 
از آنها موجب بهبود کیفیت محصولات پالایشگاهی شده 
است. با اوج گرفتن تحریم ها به دلیل کمبود کاتالیست، 
مسؤولان پالایشگاهی به سراغ شرکت های داخلی رفتند 
و با عرضه نانوکاتالیست های ایرانی اکسی کلراسیون، از 
این نوع کاتالیست ها در فرآیندهای خود استفاده کرده اند. 
دانش تولید نانوکاتالیست ها، سابقا در انحصار کشورهای 
اروپایی و آمریکایی بوده که با صادرات آن به کشورهای 
خود  آن  از  را  توجهی  قابل  درآمد  گاز،  و  نفت  صاحب 

می کردند.

خبر

رمز اقتصاد : قیمت نفت سنگین ایران همسو با سایر گریدهای تشکیل 
دهنده سبد نفتی اوپک، در سپتامبر کاهش یافت که دومین کاهش 
که  دهد  می  نشان  بازارها  بررسی  همچنین  بود.  آن  متوالی  ماهانه 
قیمت نفت در معاملات روز گذشته )سه شنبه 24 مهر(  در بازار آسیا 
در پی دورنمای ضعیفتر تقاضا و گزارش هایی مبنی بر این که رژیم 
صهیونیستی به اهداف نفتی ایران حمله نخواهد کرد، سه درصد کاهش 
یافت. این در حالی است که تازه ترین گزارش دبیرخانه اوپک نشان 
می دهد ایران میان کشورهای عضو اوپک بیشترین افزایش تولید نفت 
را در ماه سپتامبر )شهریور - مهر( به خود اختصاص داده و در حالی که 
مجموع تولید نفت اعضای اوپک 2.۳ درصد کاهش داشته، تولید نفت 

ایران در ماه گذشته میلادی رشدی 0.۶ درصدی را ثبت کرده است.
گزارش منابع ثانویه اوپک نشان می دهد ایران در ماه سپتامبر )شهریور 
- مهر( سه میلیون و ۳1۶ هزار بشکه نفت خام تولید کرده که 21 هزار 
بشکه بیشتر از ماه اوت 2024 )مرداد - شهریور( بوده است. براساس 
گزارش منابع ثانویه، در ماه سپتامبر )شهریور - مهر(، 12 عضو این 
سازمان 2۶ میلیون و 44 هزار بشکه نفت تولید کردند که ۶04 هزار 
بشکه کمتر از 2۶ میلیون و ۶4۸ هزار بشکه ماه اوت است. براساس 
گزارش ماه سپتامبر اوپک، پس از عربستان با تولید روزانه ۸ میلیون و 
۹71 بشکه و عراق با تولید روزانه 4 میلیون و 112 هزار بشکه، ایران با 
تولید روزانه ۳ میلیون و ۳1۶ هزار بشکه جایگاه سومین تولیدکننده این 

سازمان را حفظ کرد.
  افزایش تولید نفت ایران با وجود عقب گرد اوپک

تولید نفت ایران در ماه گذشته میلادی در حالی 21 هزار بشکه در روز 
بیشتر شده که تولید عربستان 2۳ هزار بشکه و تولید عراق 1۵۵ هزار 
بشکه در آن ماه کاهش داشته است. این گزارش نشان می دهد ایران 
در بین کشورهای عضو اوپک بیشترین افزایش تولید نفت را در ماه 
سپتامبر )شهریور - مهر( به خود اختصاص داده و درحالی که مجموع 
تولید نفت اعضای اوپک 2.۳ درصد کاهش داشته است، تولید نفت 
ایران در ماه گذشته میلادی رشدی 0.۶ درصدی را ثبت کرد. همچنین 
تولید نفت اعضای اوپک پلاس نیز در ماه سپتامبر )شهریور - مهر( 47 
هزار بشکه در روز افزایش داشته و از 14 میلیون و 1۳ هزار بشکه در 
روز در ماه اوت به 14 میلیون و ۶0 هزار بشکه رسیده است با این  حال، 
تولید نفت روسیه 2۸ هزار بشکه در روز کاهش در ماه گذشته میلادی 
نشان می دهد. در مجموع کشورهای عضو اوپک و اوپک پلاس در ماه 
سپتامبر )شهریور - مهر( تولید نفت خام خود را با کاهش ۵۵7 هزار 
بشکه ای از 40 میلیون و ۶۶1 هزار بشکه در ماه اوت به 40 میلیون و 

104 هزار بشکه رسانده اند.
  کاهش عرضه نفت اوپک در سپتامبر ۲۰۲۴

براساس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه سپتامبر )شهریور - مهر( ۳ 
میلیون و ۳1۶ هزار بشکه نفت خام تولید کرده که 21 هزار بشکه بیشتر 
از ماه اوت 2024 )مرداد - شهریور( بوده است. تولید چهار عضو این 
سازمان شامل ایران، ونزوئلا، اکوادور و کویت در دوره مورد بررسی با 
افزایش همراه بود که بیشترین افزایش تولید با 21 هزار بشکه در روز، 
مربوط به ایران است. ایران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه 
ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
و غیراوپک )اوپک پلاس( معاف هستند. براساس تازه ترین گزارش 
ماهانه اوپک، قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه سپتامبر، نسبت به 
ماه اوت 2024، چهار دلار و چهار سنت معادل ۵.2 درصد کاهش  یافته 
است، قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه سپتامبر 2024، 7۳ دلار و 

۵۹ سنت ثبت شد، درحالی که این رقم در اوت 2024، 77 دلار و ۶۳ 
سنت برای هر بشکه بود.

 کاهش پیش بینی اوپک از رشد تقاضا برای نفت
از طرف دیگر اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه اش، پیش بینی خود از 
رشد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2024 را بر اساس آماری که از 
ابتدای سال تاکنون داشته است، کمتر کرد و همچنین پیش بینی رشد 
تقاضا برای سال میلادی آینده را هم کاهش داد که سومین بازبینی 
نزولی متوالی برآوردهای این گروه است. در گزارش اوپک آمده است: 
تقاضای جهان برای نفت در سال 2024، به میزان 1.۹۳ میلیون بشکه 
در روز رشد خواهد کرد که کمتر از رشد 2.0۳ میلیون بشکه در روز 
است که ماه گذشته تخمین زده شده بود. بین موسسات پیش بینی 
کننده درباره رشد تقاضا در سال 2024، اختلاف نظر گسترده ای وجود 
دارد که تا حدودی به دلیل اختلاف بر سر تقاضای چین و روند روی 
آوردن به سوخت های پاک تر است. اوپک همچنان بالاترین نرخ رشد را 
برای تقاضا برای نفت پیش بینی می کند. چین در تنزل برآوردها از رشد 
تقاضا برای نفت در سال 2024، نقش عمده ای داشته است و اوپک، 
پیش بینی خود از رشد تقاضای این کشور برای نفت را از ۶۵0 هزار 
بشکه در روز، به ۵۸0 هزار بشکه در روز بازبینی کرد. هر چند تدابیر 
محرک مالی دولت چین، از تقاضا در سه ماهه چهارم حمایت خواهد 
کرد اما استفاده از نفت همچنان با موانع ناشی از مشکلات اقتصادی 
و حرکت به سوی سوخت های پاک تر مواجه است. براساس گزارش 

رویترز، اوپک همچنین، برآورد رشد تقاضای جهانی برای سال 202۵ را 
از 1.74 میلیون بشکه در روز، به 1.۶4 میلیون بشکه در روز کاهش داد.

 آخرین وضعیت بازارهای جهانی نفت
روز گذشته بهای معاملات نفت برنت، 2 دلار و ۳۵ سنت معادل سه 
درصد کاهش یافت و به 7۵ دلار و 11 سنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 2 دلار و 2۶ سنت معادل 
۳.1 درصد کاهش، به 71 دلار و ۵7 سنت در هر بشکه رسید. هر دو 
شاخص روز دوشنبه، با حدود 2 درصد کاهش بسته شده بودند. نفت از 
ابتدای هفته جاری تاکنون، حدود 4 دلار کاهش یافته و تقریبا همه رشد 
قیمتی که در هفت روز معاملات منتهی به جمعه داشت را از دست داده 
است. این در حالی است که سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
روز دوشنبه، با اشاره به ضعف چین، پیش بینی خود از رشد تقاضای 
جهانی برای نفت در سال 2024 را کاهش داد. این گروه اکنون انتظار 
دارد تقاضای چین در سال جاری، ۵۸0 هزار بشکه در روز رشد کند که 
کمتر از برآورد قبلی ۶۵0 هزار  بشکه در روز کاهش یافته است. اوپک 
همچنین پیش بینی خود از رشد تقاضای جهانی برای نفت در سال آینده 
را از 1.74 میلیون بشکه در روز، به 1.۶4 میلیون بشکه در روز کاهش 
داد. از طرف دیگر داده های گمرک چین نشان داد که واردات نفت به 
این کشور در سپتامبر، نسبت به سال گذشته کاهش یافته است، زیرا 
پالایشگاه ها خرید خود را به دلیل تقاضای ضعیف داخلی برای سوخت 

و کاهش حاشیه سود صادرات، محدود کرده اند.

 تقاضای جهان برای
 نفت در سال ۲۰۲۴، به
 میزان ۱.۹۳ میلیون
 بشکه در روز رشد
 خواهد کرد که کمتر
 از رشد ۲.۰۳ میلیون
 بشکه در روز است که
 ماه گذشته تخمین
زده شده بود

نفت سنگین ایران همسو با شاخص های جهانی ارزان تر شد؛

فروکش آتش نفت در بازارها

وزیر نیرو گفت: اتصال الکتریکی بین ایران و آذربایجان هم اکنون برقرار 
یابد. عباس  افزایش  امر  این  آینده،  تابستان سال  تا  است  امید  و  است 
علی آبادی، وزیر نیرو با اشاره به اشتراکات تاریخی فراوان بین دو کشور 
ایران و آذربایجان، گفت: برای تداوم و تقویت همکاری ها بین دو طرف، 
به  با اشاره  نیرو همچنین  را در دستورکار داریم. وزیر  طرح های زیادی 
سد  در خصوص  آذربایجان  و  ایران  کشور  دو  گرفته  همکاری صورت 
خداآفرین، ابراز کرد: این سد توسط دو طرف ساخته شده است. وی یادآور 
شد: درباره سد قیزقلعه سی و اردوباد برنامه مفصلی را در دست اقدام داریم 
که در مراحل پیشرفت است؛ طی توافق صورت گرفته مقرر شد فرآیند 
اجرای این طرح ها تسریع شود. وی تصریح کرد: اتصال الکتریکی بین 
ایران و آذربایجان هم اکنون برقرار است و امید است تا تابستان سال آینده، 
این امر افزایش یابد و پیشنهاد شده است بین روسیه، آذربایجان، ایران، 
امارات و عربستان در این خصوص مذاکراتی صورت گیرد. هم اکنون با 
این  آینده  در اجلاس  مقرر شد  و  است  مذاکرات صورت گرفته  روسیه 

اقتصادی  به جهت  الکتریکی  این خط  برقراری  پیگیری شود.  موضوع 
برای دو طرف بسیار سودمند خواهد بود. علی آبادی در پایان بیان کرد: 
در زمینه های تخصصی – فنی مذاکراتی صورت گرفت و بر همین اساس 

آمادگی برای بازدید از تأسیسات فنی دو کشور اعلام شد.
آذری  رئیس  یوف،  مصطفی  شاهین  گزارش،  این  براساس  همچنین 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و آذربایجان با بیان اینکه 
روابط دو کشور ایران و آذربایجان بسیار گسترده است، گفت: در همین 
راستا در حوزه های آب و برق نیز همکاری های قابل توجهی بین دوطرف 
برقرار است. از جمله می توان به پروژه خداآفرین و قیزقلعه سی اشاره کرد. 
معاون نخست وزیر آذربایجان با اشاره به تبادل نظر صورت گرفته در دیدار 
مشترک با وزیر نیرو برای توسعه همکاری ها در زمینه انرژی، افزود: در 
مورد احداث نیروگاه ها نیز شاهد برقراری همکاری بین دو کشور ایران 
و آذربایجان هستیم. وی یادآور شد: همکاری بسیار خوبی بین ایران و 
آذربایجان در حوزه آب برقرار شده است؛ به طوری که حدود سه سال 

پیش در آذربایجان جشن همکاری پنجاه ساله با ایران در حوزه آب برگزار 
شد. مصطفی یف بیان کرد: درباره اجرای توافق مارازاد و اردوباد که در 
سال 2014 به امضا رسیده تبادل نظر صورت گرفت و مقرر شد با سرعت 
عمل بیشتری این مهم انجام شود. وی در پایان خاطرنشان کرد: ارتباط 
الکتریکی ایران و آذربایجان در پنج نقطه برقرار است و توافق شد در این 
باره همکاری ها مورد بررسی قرار گیرد. همچنین در خصوص سنکرون 
کردن برق سه کشور ایران، آذربایجان و روسیه تبادل نظر صورت گرفت 
و قرار شد یک شرکت ایرانی ارزیابی فنی اقتصادی این مهم را انجام دهد.

ترانزیت برق با کشورهای همسایه افزایش یابد

اعلام تعرفه برق تجدیدپذیر صنایع و دستگاه های اجرایی
قبوض صنایع  در  اعمال  برای  تجدیدپذیر  برق  تعرفه 
و  بنیان  دانش  تولید  جهش  قانون   1۶ ماده  مشمول 
خدمات  قانون   ۵ ماده  مشمول  اجرایی  دستگاه های 
جهت  در  شد.  اعلام   140۳ مهر  ماه  برای  کشوری 
تولید  قانون جهش  ماده 1۶  اجرایی  نامه  آیین  اجرای 
بر  مبنی   1402 ماه  دی   10 مصوبه  و  بنیان  دانش 
اعمال تعرفه تجدیدپذیر در قبوض برق مصرفی صنایع 
با مصرف بیش از یک مگاوات و دستگاه های اجرایی 
مشمول ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشوری که به 
ترتیب نسبت به تامین 2 و ۵ درصد برق مصرفی خود 
از طریق انرژی های تجدیدپذیر اقدام نکرده اند، تعرفه 
برق تجدیدپذیر برای درج در قبوض صنایع و دستگاه 
های اجرایی مشمول برای دوره مهر اعلام شد. تعرفه 
برق تجدیدپذیر تعیین شده از سوی ساتبا برای مشترکین 
صنعتی به ازای هر کیلووات ساعت 41 هزار و 4۹0 ریال 
و تعرفه دستگاه های اجرایی به ازای هر کیلووات ساعت 
40 هزار ریال اعلام شده است. براساس ماده 1۶ قانون 
جهش تولید دانش بنیان که در سال 1401 برای اجرا به 
دولت ابلاغ شده است، صنایع با قدرت مصرف بیش از 
یک مگاوات موظفند معادل یک درصد از برق مورد نیاز 
سالانه خود را از طریق احداث نیروگاه های تجدیدپذیر 

تامین کنند و این میزان در پایان سال پنجم حداقل به ۵ 
درصد می رسد و در غیر این صورت وزارت نیرو موظف 
است درصد ذکر شده از برق مصرفی این صنایع را با 
تعرفه برق تجدیدپذیر محاسبه کرده و از صنایع اخذ کند. 
همچنین در راستای توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر و 
انرژی،  ماده ۸ مصوبات شورای عالی  اجرای  با هدف 
کلیه دستگاه هایی اجرایی موضوع ماده ۵ قانون خدمات 
کشوری موکلفند سالانه ۵ درصد مصرف برق خود را تا 
رسیدن به سهم 20 درصد مصرف سال از طریق انرژی 
های تجدیدپذیر تامین کنند؛ به عبارتی دیگر مشترکان 
خود  مصرفی  برق  درصد   ۵  ،140۳ سال  در  مشمول 
مدت  طول  در  و  تجدیدپذیر  های  انرژی  طریق  از  را 

چهارسال)سالانه ۵ درصد( تا 20 درصد افزایش دهند.

بازتاب

رئیس سازمان ساتبا گفت: در حال حاضر ۸ میلیون کولر 
گازی موجود در کشور در پیک مصرف 14 هزار مگاوات 
مصرف می کنند که با برنامه های تدوین شده در ساتبا 
مناطق  در  پنجره ای  گازی  کولر  میلیون  یک  است  قرار 
جنوبی کشور تا پیک برق سال آینده تعویض شوند. محسن 
طرزطلب اظهار داشت: با توجه به وجود ناترازی برق در 
فصل گرم و ناترازی سوخت در فصل سرد سال ناگزیر 
هستیم با تمرکز بر سیاستگذاری و برنامه ریزی بیشتر از 
افزایش ظرفیت نیروگاهی و تولید به سمت انتهای زنجیره 
و مدیریت مصرف و افزایش بهره وری حرکت کنیم. وی 
با اشاره به هدفگذاری صرفه جویی حدود 10 هزار مگاواتی 
از محل بهینه سازی مصرف انرژی در ساتبا، خاطرنشان 
کرد: با ابزارهای موجود از جمله تعویض الکتروموتورهای 
فرسوده، هدفگذاری شده است تا سال 1410 حدود 10 
هزار مگاوات از محل صرفه جویی مصرف انرژی حاصل 
شود. همچنین در راستای اهداف افزایش بهره وری انرژی 
در دولت چهاردهم، کاهش 1۳ هزار مگاواتی توان مصرف 
انرژی  برچسب  استانداردهای  ارتقای  طریق  از  کشور 
برقی،  پله های  گازی،  آبی،  کولر  همچون  تجهیزاتی  در 
چیلرهای تراکمی، آسانسورها و سایر تجهیزات سرمایشی 
هدفگذاری شده است. طرزطلب بیان اینکه  20 میلیون 

کولر آبی در کشور وجود دارد که قرار است در آغاز کار تا 
پیک برق سال آینده یک میلیون کولر آبی با نوع پربازده 
پیگیری  حال  در  منظور  این  برای  افزود:  شود،  تعویض 
مصوبات و منابع مالی آن هستیم. وی با بیان اینکه در 
حال حاضر ۸ میلیون کولر گازی موجود در کشور در پیک 
مصرف 14 هزار مگاوات مصرف می کنند و سالانه یک 
میلیون کولرگازی بر این رقم افزوده می شود، اضافه کرد: 
در این راستا با برنامه های تدوین شده در ساتبا قرار است 
یک میلیون کولر گازی پنجره ای در مناطق جنوبی تا پیک 
در  ساتبا  سازمان  رئیس  شوند.  تعویض  آینده  سال  برق 
بخش دیگری از صحبت های خود گفت: برای تعویض 
این یک میلیون کولر گازی، یک برنامه جدی وجود دارد و 
با تامین منابع مالی و جذب سرمایه گذاران محقق می شود.

دریچه

تعویض یک میلیون کولرگازی در مناطق جنوبی تا پیک تابستان
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مدیرکل نوسازی مدارس 
استان: خیرین مدرسه ساز 

کرمانشاه امسال در ساخت ۱0 
مدرسه مشارکت کرده اند 

مدیرکل  کرمانشاه:  باغفلکی-  مهسا  اقتصاد-  رمز 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان کرمانشاه از 
مشارکت 4۵ میلیارد تومانی خیرین مدرسه ساز استان 
از ابتدای امسال در امر مدرسه سازی خبر داد. مرزبان 
نظری، در آیین افتتاحیه مدرسه ۹ کلاسه دخترانه خیر 
مدرسه ساز مرحوم حاج »محمد فرزایی« با اشاره به 
مشارکت خوب خیرین کرمانشاه در امر مدرسه سازی 
در استان، اظهار کرد: خیرین مدرسه ساز استان همواره 
از حیث عمل به تعهدات خود در امر مدرسه سازی در 
کشور پیشتاز بوده اند. وی اضافه کرد: خیرین مدرسه ساز 
استان کرمانشاه سال گذشته در ساخت ۹0 مدرسه در 
کمک  تومان  میلیارد   7۵ و  کرده  مشارکت  استان 
مدیرکل  دادند.  اختصاص  مدرسه سازی  امر  به  مالی 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان کرمانشاه با 
بیان اینکه خیرین مدرسه ساز کرمانشاه از ابتدای امسال 
هم با کمک 4۵ میلیارد تومانی در ساخت 10 مدرسه 
مشارکت داشته اند، گفت: امیدواریم مشارکت  آنها برای 
ساخت مدرسه در استان تا پایان سال جاری به 100 
اینکه ناحیه  با بیان  میلیارد تومان برسد. وی سپس 
سه شهر کرمانشاه بعد از شهر جوانرود محروم ترین 
ناحیه در آموزش و پرورش استان کرمانشاه از حیث 
برخورداری از سرانه فضای آموزشی است، از خیرین 
شهر  سه  ناحیه  در  مدرسه  ساخت  برای  مدرسه ساز 

کرمانشاه دعوت کرد. 

  با حضور استاندار مرکزی؛
  6 کیلومتر روشنایی طولی

 در گردنه عبدل آباد تفرش 
افتتاح شد 

رمز اقتصاد- کوپایی- اراک: با حضور استاندار مرکزی، 
از  جمعی  و  آشتیان  و  فراهان  تفرش،  مردم  نماینده 
روشنایی  شبکه  کیلومتر   ۶ احداث  پروژه  مسئولان 
محور تفرش-دستجرد در محدوده گردنه عبدل آباد با 
اعتباری بالغ بر ۹0 میلیارد ریال به بهره برداری رسید. 
در این آیین جابجایی 10 کیلومتر شبکه فشار متوسط 
از گردنه گیان به محور عبدل آباد، احداث 2 دستگاه 
پست برق هوایی برای تأمین روشنایی معابر محور 
عبدل آباد، احداث 1000 متر شبکه فشار متوسط و 4 
دستگاه پست برق هوایی برای تأمین برق متقاضیان 
با مجموعا 1۳0  آباد علیا و سفلی  روستاهای عبدل 
میلیارد ریال اعتبار افتتاح و به بهره برداری رسید. گردنه 
عبدل آباد استان مرکزی مجهز به سیستم روشنایی 
شد معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی گفت: یکی از موضوعات مهم 
در بخش راه در شهرستان تفرش احداث روشنایی در 
محور تفرش - سلفچگان محدوده گردنه عبدل آباد بود 
که فاز دوم این پروژه به طول ۶ کیلومتر با اعتباری 
بالغ بر ۹0 میلیارد ریال اجرایی شد. به گزارش روابط 
جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  کل  اداره  عمومی 
از  بهره برداری  آیین  مراسمی  طی  مرکزی،  استان 
محور  در  طولی  روشنایی  کیلومتر   ۶ احداث  پروژه 
استاندار  با حضور مخلص الائمه  تفرش - دستجرد 
شهرستان های  مردم  نماینده  بیاتی  ولی الله  مرکزی، 
تفرش، آشتیان و فراهان در مجلس، اتابکی فرماندار 
امام جمعه  اجرایی  تفرش، حجت الاسلام  شهرستان 
تفرش، نوروزی معاون راهداری اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای و... برگزار شد. معاون راهداری 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی 
در این آیین گفت: یکی از وظایف این اداره کل، ارتقای 
سطح ایمنی جاده به منظور کاهش تصادفات و تلفات 
ناشی از آن است که خوشبختانه طی چند سال اخیر 
اقداماتی خوبی نیز در این خصوص صورت گرفته است. 
محمدهادی نوروزی بیان کرد: یکی از موضوعات مهم 
در بخش راه در شهرستان تفرش احداث روشنایی در 
محور تفرش - سلفچگان محدوده گردنه عبدل آباد بود 
که فاز دوم این پروژه به طول ۶ کیلومتر با اعتباری 
بالغ بر ۹0 میلیارد ریال اجرایی شد. به گفته وی یک 
کیلومتر از این مسیر در سال 1400 مجهز به سیستم 
نیز در  با اجرای فاز دوم  روشنایی طولی شده بود و 
مجموع هفت کیلومتر از این محور به سیستم روشنایی 
مجهز شد. معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل 
برای  برنامه ریزی  از  مرکزی  استان  جاده ای  نقل  و 
خبر  نزدیک  آینده ای  در  پروژه  این  سوم  فاز  اجرای 
داد معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی گفت: یکی از موضوعات مهم 
در بخش راه در شهرستان تفرش احداث روشنایی در 
محور تفرش - سلفچگان محدوده گردنه عبدل آباد بود 
که فاز دوم این پروژه به طول ۶ کیلومتر با اعتباری بالغ 

بر ۹0 میلیارد ریال اجرایی شد. 

زمین ایران 
دریچه

 رمز اقتصاد- عزیزی- البرز: مدیرکل بهزیستی استان البرز گفت که در این استان 
حدود ۳۵ هزار نفر فرد دارای معلولیت تحت پوشش بهزیستی هستند که از این تعداد 
سه هزار و ۶72 نفر را افراد کم بینا و نابینا تشکیل می دهند. »وجیهه محمدی فلاح« 
گفت : 1۵ اکتبر مصادف با 24 مهرماه روز جهانی نابینایان با شعار »دسترسی به 

فناوری ، نویدبخش مشارکت اجتماعی نابینایا«.
مدیرکل بهزیستی استان البرز گفت که در این استان حدود ۳۵ هزار نفر فرد دارای 
معلولیت تحت پوشش بهزیستی هستند که از این تعداد سه هزار و ۶72 نفر را افراد 

کم بینا و نابینا تشکیل می دهند.»وجیهه محمدی فلاح« گفت : 1۵ اکتبر مصادف با 
24 مهرماه روز جهانی نابینایان با شعار »دسترسی به فناوری ، نویدبخش مشارکت 
: سازمان  البر گفت  بهزیستی  است.مدیرکل  نامگذاری شده  نابینایان «  اجتماعی 
بهزیستی بر اساس اهداف و شرح وظایف خود، همواره در تلاش است تا با سنجش 
دقیق سطح نیازهای افراد دارای معلولیت بینایی و انطباق نوع خدمات با سطح عملکرد 
و میزان محدودیت های این افراد، فرآیند خدمت رسانی به افراد نابینا و کم بینا را طبق 
نیازهای روز آنان گسترش داده و به سهم خود، زمینه توانمندسازی و تلفیق اجتماعی 

این افراد را در عرصه های مختلف فراهم سازد.وی افزود: در استان البرز حدود ۳۵ هزار 
نفر فرد دارای معلولیت تحت پوشش بهزیستی البرز هستند که از این تعداد سه هزار و 
۶72 نفر را افراد کم بینا و نابینا تشکیل می دهند.محمدی فلاح بیان داشت: این افراد 
خدماتی همچون هزینه صددرصدی دانشجویی و دانش آموزی، مستمری ماهانه، 
اعطای وام های اشتغالزایی و خوداشتغالی، تهیه کامپیوتر مخصوص نابینایان، کمک 
هزینه تهیه مسکن و هزینه درمان و سایر خدمات درمانی و لوازم توانبخشی از سوی 
بهزیستی دریافت می کنند.مدیرکل بهزیستی البرز از معافیت سربازی فرزندی که پدر 
یا مادر نابینا دارد، معافیت مالیاتی والدین شاغلی که فرزند نابینا دارند ، انشعابات رایگان 
آب، گاز و برق و هزینه مناسب سازی محیط زندگی به عنوان بخش دیگری از خدمات 
بهزیستی به این افراد نام برد.محمدی فلاح در ادامه به بخش دیگری از خدمات 
بهزیستی به نابینایان و کم بینایان اشاره کرد و افزود:از ابتدای سال تا کنون مبلغ 10 
میلیارد ریال برای خرید ۳0 دستگاه مگنی فایر)بزرگ نمای دیجیتال( و مبلغ ۳ میلیارد 
ریال برای خرید 70 دستگاه ضبط کننده صوتی هزینه گردیده است.مدیرکل بهزیستی 
استان البرز افزود: ایجاد بستری مناسب برای یادگیری، مناسب سازی اماکن و معابر 
عمومی، شکوفا کردن توانایی ها ، استقلال فرد در تحصیل، کار و پژوهش و سرانجام 
مشارکت روشندلان در پیشرفت کشور اهداف بلندی هستند که برای این عزیزان 
متصور هستیم.وی افزود: برای پیشگیری از اختلالات بینایی، توجه به آمبلیوپی به 
عنوان یکی از اولویت های برنامه های پیشگیری مورد توجه خاص می باشد. بیماری 
تنبلی چشم یک اختلال اکتسابی بینایی یکطرفه و گاه دوطرفه است که پس از رفع 
هر گونه عیب انکساری و یا ضایعه ارگانیک در چشم برطرف نشده و کماکان باقی 
 می ماند که بهترین سن برای تشخیص و درمان این بیماری قبل از پنج سالگی است.

مدیرکل بهزیستی استان البرز با بیان اینکه در سال گذشته 10۵ هزار و 1۶2 کودک 
تحت غربالگری بینایی قرار گرفتند افزود: از ابتدای سالجاری تاکنون نیز ۳۳ هزار 
اجرای  داد: طی  ادامه  بینایی سنجی غربالگری شدند.وی  اجرای طرح  کودک در 
این برنامه با انجام غربالگری بینایی ، اختلالات بینایی کودکان مشخص می شود 
و مداخلات لازم درمانی وکمک هزینه های درمانی برای افراد بی بضاعت توسط 
بهزیستی انجام می شود.وی اضافه کرد: در حال حاضر بسیاری از افراد نابینا و کم 
بینا با تکیه بر مهارت ها و تجارب خود، به ظرفیت های لازم برای مشارکت فعال 
در عرصه های شغلی و اجتماعی دست یافته اند اما متاسفانه شاهد آن هستیم که 
فرصت های شغلی مورد نظر آنها در پس تبعیض و ناآگاهی دستگاه ها از بین می رود.
محمدی فلاح گفت: سازمان بهزیستی به عنوان متولی پیگیری حقوق افراد دارای 
آسیب بینایی همواره تمام تلاش خود جهت رایزنی بادستگاه های اجرایی و نهادهای 
نظارتی جهت طرح مسایل نابینایان و پیگیری خواسته های آنان را به عمل می آورد؛ 
اما بدون شک عزم ملی برای ساختن زندگی بهتر برای این افراد مستلزم همکاری 
تمام بخش های جامعه و اجرای صحیح قانون عصای سفید و قانون حمایت از افراد 

دارای معلولیت است.

مدیرکل بهزیستی البرز مطرح کرد:

بیش از 3600 فرد دارای آسیب بینایی از 
حمایت های بهزیستی البرز برخوردارند

گامی مهم در تقویت شبکه های توزیع برق گیلان: 
بهره برداری از ۱8 فیدر فشار متوسط از ابتدای 
سال تاکنون با اعتباری معادل ۴0 میلیارد تومان 

 رمز اقتصاد- حیدری-گیلان:مسعود صادقی خمامی مدیرعامل توزیع برق 
گیلان از این پروژه ها بعنوان طرح هایی مهم و حیاتی در سطح استان 
یاد کرد و اظهار داشت: با بهره برداری از فیدرهای فشار متوسط مذکور 
بخش عمده ای از مشکل ضعف برق ساکنین و مشترکان برق در مناطق کم 
برخوردار در نقاط مختلف استان برطرف شده است.وی تاکید کرد: بخشی 
از نتایج اجرای این پروژه مهم در استان، در فصل پیک تابستان گذشته 
برای مشترکان گیلانی قابل مشاهده بوده است و در مقایسه با ادوار گذشته 
از کیفیت و ولتاژ برق بهتری برخوردار بوده اند.صادقی ، افزود: احداث این 
فیدرها به کاهش خاموشی ها و نوسانات ولتاژ کمک خواهد کرد و امکان 
تأمین برق پایدار برای مشترکین را فراهم می آورد.مدیرعامل توزیع برق 
نصب  مدرن،  تجهیزات  تأمین  شامل  پروژه  این  کرد:  خاطرنشان  گیلان 
ترانسفورماتورها و کابل های فشار متوسط است و با اجرای این طرح، انتظار 
می رود که رضایتمندی مشترکین افزایش یابد و زیرساخت های لازم برای 
توسعه اقتصادی استان فراهم شود.وی اضافه کرد: عملکرد توزیع برق گیلان 
از ابتدای سال تا کنون در موضوع احداث فیدر های فشار متوسط کم سابقه 
بوده و طی آن 1۸ فیدر با اعتباری معادل 40 میلیارد تومان مورد بهره برداری 

نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی 
خلیج فارس در بندر بوشهر برگزار می شود 

رمز اقتصاد- سهیلا کرمپورنیا- بوشهر: رئیس پارک علم و فناوری خلیج 
فارس از برگزاری نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی خلیج 
فارس در بندر بوشهر خبر داد. رحمن دشتی در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: نمایشگاه یادشده از ۶ الی ۸ آذرماه در محل نمایشگاه های بین 
از  لیان برگزار می شود. دشتی افزود: ۶0 شرکت  المللی بوشهر سالن 
سراسر کشور آخرین فناوری ها و دستاوردهای فنی و تخصصی مورد 
نیاز صنعت نفت، گاز و انرژی در معرض دید بازدید کنندگان قرار می 
دهند. وی تأکید کرد: برگزاری نمایشگاه ها و عرضه آخرین دستاوردها 
گامی ارزشمند در راستای تحقق شعار سال است و شرکت های حاضر 
در نمایشگاه با خنثی کردن تحریم ها مانع از خروج ارز از کشور شده 
اند. دشتی افزود: نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی خلیج 
فناوری  و  پارک علم  بلند مدت  اهداف  و  ها  برنامه  با  متناسب  فارس 
برگزاری نشست های  و  برگزار می شود  بوشهر  بندر  در  فارس  خلیج 
نمایشگاه  شد:  یادآور  وی  است.  آن  جانبی  های  برنامه  از  تخصصی 
نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی خلیج فارس از ۶ الی ۸ آذرماه 
در آستانه هفته پژوهش و فناوری به مدت سه روز از ساعت 10 الی 20 

پذیرای بازدید کنندگان است. 

مدیرکل منابع طبیعی استان ایلام خبر داد؛
ایجاد سازه بتنی خاکی در ضلع شرقی شهر 

ایلام برای جلوگیری از سیلاب

رمز اقتصاد- ایلام- سمانه نوری : مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام 
گفت: یکی از مهمترین برنامه های این اداره کل توسعه طرح های آبخیزداری در نقاط 
مختلف استان با هدف حفظ خاک، تغذیه سفره های زیرزمینی، پیشگیری از سیلاب 
و تثبیت خاک است. مدیرکل منابع طبیعی استان ایلام از ایجاد سازه بتنی خاکی 
در ضلع شرقی شهر ایلام برای جلوگیری از سیلاب خبر داد. یاسم خانمحمدیان با 
اشاره به اینکه احداث این سازه یکی از خواسته های بحق اهالی شهرک هجرت 
واقع در ضلع شرقی شهر ایلام بود گفت: هدف از ساخت این سازه کنترل سیل و 
رسوب خاک، تغذیه آبخوان هستند. وی گفت: برای احداث این سازه مبلغ 2 میلیارد 
و ۵0 میلیون تومان از طریق مدیریت بحران تخصیص یافت که با همکاری منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان این پروژه در حال احداث می باشد که در بازدید که امروز 
از این پروژه شد عملیات اجرایی آن از پیشرفت خوبی برخودار است. خانمحمدیان 
عنوان کرد: با اتمام این پروژه اهالی منطقه شهرک هجرت بویژه خیابان های هجرت 
۹ مشکلی بابت تهدید سیل و روان آب های ناشی از بارش باران نخواهند داشت. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام گفت: یکی از مهمترین برنامه های 
این اداره کل توسعه طرح های آبخیزداری در نقاط مختلف استان با هدف حفظ خاک، 

تغذیه سفره های زیرزمینی، پیشگیری از سیلاب و تثبیت خاک است. 

مدیرکل بهزیستی مازندران مطرح کرد: 

 ایجاد زیرساخت های اجتماعی لازمه حضور افراد دارای معلولیت
 در جامعه است 

 رمز اقتصاد- مازندران-سهیلا مرآتی:  بریمانی مدیرکل بهزیستی 
استان در این نشست با اشاره به اینکه 1۵ اکتبر که مصادف است 
با 24 مهر ماه، به نام روز ایمنی عصای سفید شناخته می شود، 
گفت: در این روز فعالان امور نابینایان تلاش می کنند تا آنرا 
بعنوان سمبل هویت اجتماعی این افراد معرفی نمایند. وی نرخ 
شیوع معلولیت در استان را 1۸۸ نفر در هر 10 هزار نفر عنوان 
و اضافه کرد: در حال حاضر ۸ هزار و 777 فرد دارای اختلالات 
بینایی تحت پوشش خدمات بهزیستی مازندران هستند. بریمانی 
به راهکارهای پیشگیری از اختلالات بینایی اشاره کرد و افزود: 
یکی از روشهای پیشگیری از اختلالات بینایی تدوین و اجرای 
برنامه های آگاه سازی در خصوص پیشگیری از انواع معلولیت ها 
از طریق مشاوره ژنتیک و بررسی های ژنتیکی است. روش دیگر 
نیز غربالگری هایی است که توسط بهزیستی به خوبی انجام می 
شود که در ۶ ماهه نخست سال جاری 20۶۶۶ نفر غربال بینایی 
شدند. مدیرکل بهزیستی استان با بیان اینکه در سال گذشته 
نزدیک به یک هزار و ۵00 قلم تجهیزات توانبخشی تهیه و در 
اختیار نابینایان و کم بینایان استان قرار گرفت، تصریح کرد: این 
تجهیزات شامل، عصا، ساعت مچی گویا، اسپیکر، قلم مخصوص 
و غیره می باشد که با دعوت از انجمن و بر اساس اولویت و نیاز 
این عزیزان خریداری می شود. بریمانی دسترس پذیری برای 
حضور افراد دارای معلولیت در اجتماع را ضروری برشمرد و گفت: 
استفاده از امکانات جامعه برای افراد دارای معلولیت مستلزم وجود 

اماکن عمومی،  اجتماعی نظیر مناسب سازی  زیرساخت های 
مناسب سازی ناوگان حمل و نقل عمومی و غیره می باشد و 
وجود این زیرساخت ها تاثیر مثبتی در کلیت زندگی آنان از جمله 
در استقلال، آموزش، سلامت و کیفیت زندگی این افراد دارد. وی 
خواستار رعایت قوانین و ضوابط شهرسازی و ساختمان سازی 
برای حضور مستقل افراد دارای معلولیت در جامعه شد و گفت: 
این مساله عزم جدی و همکاری همه جانبه دستگاهها و نهاد ها 
را می طلبد تا برنامه ریزی لازم برای استفاده از تمام ظرفیت ها و 
تحولات در این زمینه صورت پذیرد.  مدیرکل بهزیستی استان 
ادامه داد: در حال حاضر بسیاری از افراد نابینا و کم بینا با تکیه 
بر مهارت ها و تجارب خویش در عرصه های اجتماعی و شغلی 
فعالیت دارند و بهزیستی نیز با ارائه تسهیلات اشتغالزایی، معرفی 
به کارفرما و پرداخت حق بیمه و غیره در راستای توانمندسازی 

این افراد گام برمی دارد. 

بازتاب

رمز اقتصاد- رضایی- قزوین:  در مراسمی با حضور 
جمعی از مقام های استانی و محلی، کلنگ احداث 
1۵ هزار مترمکعب مخزن ذخیره آب مشتمل بر دو 
مخزن 10 و ۵ هزار مکعبی در شهر تاکستان به 
نماینده  روابط عمومی،  گزارش  به  زده شد.  زمین 
مردم تاکستان در مجلس شورای اسلامی در این 
مراسم گفت: خوشبختانه با اقدام های صورت گرفته 
برخورد  و  زمینه حفر چاه  آبفا در  از سوی شرکت 
با اشعابات غیرمجاز، تابستان بی تنشی را در شهر 
تاکستان سپری کردیم. عباس بیگدلی افزود: هم 
اکنون به دلیل کاهش بارش ها و کمبود منابع در 40 
روستای این شهرستان با کمبود آب آشامیدنی مواجه 
هستیم که در این روستاها با تانکر آبرسانی سیار 
می شود و از طریق مجلس و دولت به دنبال جذب 
اعتبار و انتقال آب برای رفع مشکل این روستاها می 
باشیم. فرماندار تاکستان نیز در این مراسم از عملکرد 
شرکت آب و فاضلاب استان و نیز کمال اسماعیل 
زادگان، مدیر امور آبفای تاکستان تقدیر کرد و وفاق 
و اتحاد حاصل شده بین مسئولین تاکستان را موجب 
جذب اعتبار و اجرای پروژه های عمرانی ویژه نظیر 
سید  برشمرد.  مخزن  مترمکعب  هزار   1۵ احداث 
جمال الدین حسینی همچنین اجرای سریع پروژه 

احداث مخازن یاد شده پیش از تخصیص اعتبار آن 
ها را نشان دهنده عزم و تعهد مسئولین برای خدمت 
مدیر  مراسم  این  ابتدای  در  کرد.  عنوان  مردم  به 
عامل شرکت آب و فاضلاب استان قزوین نیز در 
سخنانی گفت: هم اکنون 2۳ هزار مترمکعب مخزن 
ذخیره در تاکستان داریم که با توجه به لزوم رعایت 
هر  برای  ذخیره  مخزن  مترمکعب  یک  استاندارد 
خانوار،کمبود آن در تاکستان احساس و پروژه احداث 
1۵ هزار مترمکعب مخزن جدید کلید زده شد. داراب 
بیرنوندی یادآور شد: با توجه به توسعه سریع منطقه 
پروژه های  از  برداری  بهره  اجرا و  نیز  تاکستان و 
مسکن ملی و نهضت ملی مسکن، نیاز آبی در این 
شهر رو به رشد است و امیدواریم پروژه انتقال آب از 

سد طالقان به این شهر نیز عملیاتی گردد. 

دریچه

 کلنگ احداث 1۵ هزار مترمکعب مخزن ذخیره آب آشامیدنی 

در شهر تاکستان به زمین زده شد 
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لزوم تداوم کنترل متغیر های 
پولی در دولت چهاردهم

کامبیز میرکریمی؛ عضو اتاق بازرگانی ایران و روسیه با 
اشاره به این موضوع که کنترل نرخ ارز از جمله اقدامات 
بوده، اظهار کرد:  مهم دولت سیزدهم در سال گذشته 
اگر نرخ ارز کنترل شود؛ اما هنوز نرخ رشد نقدینگی با 
سرعت افزایش پیدا کند و تورم ادامه دار باشد بازار ارز 
دچار مشکل می شود. وی افزود: مدیریت بازار ارز باید 
در کنار کنترل متغیر های پولی مانند تورم و نرخ رشد 
نقدینگی صورت بگیرد؛ به عنوان مثال اگر تورم کنترل 
نشود صادرات کالا با مشکلاتی همراه می شود و فاصله 
نرخ ارز آزاد با نرخ دولتی زیاد می شود، همچنین شرایط 
رقابت سالم با بنگاه های اقتصادی سخت تر خواهد شد و 
رانت و فساد نیز افزایش می یابد. میرکریمی با اشاره به 
این موضوع که ریشه نظام چند نرخی ارز به تورم مربوط 
مانند  چهاردهم  دولت  امیدواریم  ما  کرد:  اظهار  است، 
دولت قبل کنترل متغیر های پولی مانند تورم و نرخ رشد 
نقدینگی را در دستور کار قرار دهد؛ همچنین با اجرای 
سیاست های درست در حوزه ارزی بتواند مانند یکسال 
گذشته بازار ارز را در مقابل بحران های سیاسی حفظ کند. 
عضو اتاق بازرگانی ایران و روسیه گفت: بانک مرکزی 
برای کنترل نرخ رشد نقدینگی در سال گذشته سیاست 
انقباضی را اتخاذ کرد که خوشبختانه با این سیاست نرخ 
رشد نقدینگی کاهشی شد؛ اما در دولت چهاردهم باید 
در کنار این سیاست تدابیری برای تامین مالی بنگاه های 

تولیدی نیز در نظر گرفته شود.

ریشه کنی فقر در میان روستاییان 
با طرح بانکداری پیوندی

به  اشاره  کشاورزی ضمن  بانک  مدیرعامل  مقام  قائم 
اقدامات انجام شده در زمینه حمایت از کشاورزان و عشایر، 
از اجرای طرح بانکداری پیوندی و ارائه تسهیلات بانکی 
بروجنی  طاهری  علیرضا  داد.  خبر  اشتغال  ایجاد  برای 
اظهار کرد: برای اینکه بتوانیم به توسعه پایدار برسیم به 
یک فرایند نیاز داریم بنابراین سخنان خود را با شعار بانک 
با عنوان قطع زنجیره فقر و بیکاری در قالب بانکداری 
پیوندی آغاز می کنم. وی افزود: بانکداری پیوندی روشی 
است که با استفاده از گروه های محلی به نحو دقیق تری 
مشتریان را شناسایی می کند و مورد حمایت مالی قرار 
می دهند. اعضای بانکداری پیوندی مجموعه ای از افراد 
محلی هستند که بستر اعطای مطمئن تر تسهیلات را 
بانکداری  بروجنی،  طاهری  گفته  به  می کنند.  فراهم 
پیوندی سعی بر پیوند مالی میان بانک به عنوان یک 
سازمان رسمی و گروه های محلی دارد تا با این پیوند 
مسیر دستیابی به گروه های هدف و ارائه خدمات را آسان 
کند. بانکداری پیوندی یکی از پرکاربردترین روش ها برای 
مشارکت نظام بانکی در کاهش فقر است. این ترکیب در 
تلاش است تا به طبقه محروم جامعه کمک کند تا از 
مسیر استفاده از فرصت های خوداشتغالی و ایجاد کسب 
و کارهای متوسط به استقلال معیشتی و درآمدی دست 

یابند و در چرخه فقر و بیکاری قرار نگیرند.

 خواب جدید 
برای نرخ سود بانکی

مدیریت  مورد  در  گفت:  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
فروش اوراق و نقدینگی و سایر اقدامات لازم برای کنترل 
و کاهش نرخ سود هماهنگی لازم با رؤسای بانک مرکزی 
و سازمان بورس انجام شد. عبدالناصر همتی در صفحه 
توییتر خود نوشت: با رئیس بانک مرکزی و رئیس سازمان 
بورس جداگانه در خصوص مسائل بازار پول و سرمایه 
صحبت کردم. وی اظهار کرد که در مورد مدیریت فروش 
اوراق و نقدیندگی و سایر اقدامات لازم برای کنترل و 
کاهش نرخ سود هماهنگی لازم انجام شد. همتی معتقد 
است تاثیر شرایط منطقه و ریسک سیاسی در وضعیت 
فعلی بازارها را نمی توان نادیده گرفت که البته گذراست. 
چند روز پیش از این نیز وزیر اقتصاد اعلام کرد که معافیت 
مالیاتی درآمد سالانه اصناف و مشاغل در لایحه بودجه 

سال 1404 به میزان 100 درصد افزایش یافته است.

به  متعلق  و  کشور حکومتی  بانک های  درصد   ۹0« : اقتصاد  رمز 
دولت است«. این آمار، ادعایی است که حسین معتمدی، کارشناس 
اقتصادی حوزه بانکی در همایش نظارت موثر بانک مرکزی اعلام 
کرد. بیش از دو دهه از شروع خصوصی سازی بانک ها می گذرد. 
کیفیت  کاهش  نقدینگی،  رشد  نرخ  افزایش  به  استناد  با  برخی 
تسهیلات و برخی دیگر از متغیرها می گویند خصوصی سازی در 
مجموع به ضرر اقتصاد کشور تمام شده است. از طرف دیگر برخی 
حکومتی  و  دولتی  بالای  که سهم  معتقدند  اقتصادی  کارشناسان 
می  خارج  دسترس  از  آنها  بر  موثر  نظارت  امکان  ها  بانک  بودن 
اما  مرکزی  بانک  نظارتی  مسئولان  برخی  امروز  شرایط  در  کند. 
هشدار می دهند که سیستم بانکی در حال رجعت مجدد به سوی 

بانکداری دولتی است.
سیستم بانکی کشور در ابتدای انقلاب با برخی آسیب ها به علت 
از  برخی  چراکه  بود؛  شده  مواجهه  انقلاب  زمان  در  اعتصابات 
پرداخت  را  بانک ها  به  خود  بدهی  زمان  آن  در  بانکی  بدهکاران 
مالی  منابع  و  اسناد  از  برخی  انقلاب  وقوع  زمان  در  و  نمی کردند 
وصول  شرایط  و  بود  رفته  بین  از  سابق  رژیم  سوی  از  بانک ها 
تورم  نرخ  بعد،  در سال های  بود.  نامطلوب شده  بانک ها  مطالبات 
و تحریم ها به شدت بالا رفت و در این شرایط دوباره بانک های 
خصوصی به مصرف منابع خود در سرمایه گذاری های مورد نظر 
و مطلوب بر اساس منافع خود حرکت کردند؛ چراکه وقتی اقتصاد 
در شرایط تورمی باشد، مطالبات بانک ها باز نمی گردد و سرمایه در 
گردش آنها به علت شرایط تورمی افزایش می یابد و هر سال نیاز 
آنها به پول بیشتر می شود و در این شرایط دوباره ناترازی افزایش 
یافت و بانک ها نتوانستند کفایت سرمایه خود را با توجه به مصارف 
و منابع خود، متناسب سازی کنند. در نهایت کار به جایی رسید که 
امروز بانک ها بر مبنای بدهی در حال اداره شدن هستند؛ به عبارتی، 
سرمایه ای که باید بر مبنای هزینه های جاری بانک ها تامین شود و 
براساس سپرده ای که از مردم دریافت می شود، تسهیلات به مردم 
پرداخت شود، نیست، بلکه بخش مهمی از سپرده هایی که امروز از 
مردم دریافت می شود به خاطر ناترازی و زیان دهی بانکی، صرف 

هزینه های جاری بانک ها می شود.
 

نظارت ناپذیری بانک های دولتی
در همین حال حسن معتمدی کارشناس بانکی در همایش نظارت 
موثر بانک مرکزی گفت: مساله اصلی در بانک این است که چون 
۹0 درصد بانک ها دولتی و حکومتی است نمی توانیم نظارت موثر 
بر آنها داشته باشیم.به گفته معتمدی، مدیر کل نظارت و ریسک 
مدیر  صلاحیت  تائید  فقط  مرکزی  بانک  نظارت  مرکزی،  بانک 
شود.  تائید  سهامداران  صلاحیت  باید  آن  از  قبل   ، نیست  عامل 
وی این را هم بیان کرد، باید ۵0 درصد بانک ها در اختیار بخش 
خصوصی باشد تا بانک مرکزی نظارت قوی داشته باشد.به گفته 
و  بانک ها  بر  مرکزی  بانک  نظارت   ۸۵ تا   ۸0 سال  از  معتمدی 
مرکزی  بانک  رهنمودهای  و  شد  شروع  اعتباری  مالی  موسسات 
ابلاغ شد. این کارشناس بانکی افزود: در اوایل دهه ۸0 با کمک 
بانک مرکزی رهنمودها و مقرراتی وضع می شد که اگر در بانک ها 
پوشش  را  نظارتی  حوزه  مشکلات  از  بسیاری  می شد  عملیاتی 

طرح  و  قانون  که  است  این  سوال  امروز  گفت:  معتمدی  می داد. 
بانکداری بانک مرکزی که اخیرا وضع شده آیا کفایت می کند یا 
سیستم  ناسالم  وضع  از  که  هستیم  گذار  دوره  یک  نیازمند  اینکه 
اظهار  به سیستم اصلاح شده حاکمیتی حرکت کنیم . وی  بانکی 
کرد: ما چاره ای نداریم و باید انتخابات کنیم که فضای کسب و کار 
بانکی را درست تعریف کنیم که شروع آن از سهامداری سیستم 

بانکی است.
 رجعت مجدد به بانکداری دولتی

اشاره  با  بانکی  و  پولی  پژوهشکده  پژوهشی  مدیر  دیگر  از طرف 
به اینکه امروز در حال رجعت به بانکداری دولتی هستیم، این امر 
را ناشی از طی کردن مسیری دانست که نظام بانکی طی کرده 
است. علی ارشدی گفت: امروز در حال رجعت به نظام بانکداری 
دولتی هستیم که طبیعتا ناشی از مسیری است که نظام بانکی طی 
کرده و در این رابطه یکی از جنبه هایی که خیلی موثر است ابعاد 
و اثربخشی نظام نظارت بانکی است. طبق محاسبات متولی بالغ 
نهادهای دولتی و  یا  یا دولت است  ما،  بانکی  بر ۸۶ درصد نظام 
حکومتی که باعث می شود کارایی نظام بانکی از اهداف خود دور 
شود. بحث این نیست که تغییر مالکیت در نظام بانکی انجام شود، 
بانک مرکزی  نظارتی  این است که نظام حاکمیتی و  بلکه بحث 
باید بهتر و قوی تر عمل کند. نمی توان در جایگاه بانک مرکزی 
گفت که محیط کلان اقتصادی کشور مناسب نیست چراکه بانک 
مرکزی به عنوان مقام سیاستگذار پولی خود یکی از عوامل ایجاد 
محیط کلان اقتصادی در کشور است. از طرف دیگر وقتی بانک ها 
در کشور حکومتی و دولتی هستند، ناگهانی تصمیم می گیریم که 
بانک ناتراز را در بانک دیگر  ادغام کنیم چراکه اکثر آنها دولتی و 

در اختیار دولت است. 

 تکلیف نظارت بر بانک ها مشخص نیست
از طرف دیگر رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی گفت: 
متاسفانه به دلیل موضوع مالکیت، امروز مشخص نیست که نظارت 
بر بانک ها در اختیار چه کسی است. کوروش پرویزیان گفت: در 
اینکه  است؛  اندازه گیری  مسئله  اول  موضوع  موثر  نظارت  بحث 
موجود  های  گزارش  آیا  اینکه  است،  قدر  چه  ما  حجم مشکلات 
یا  است  نظارت  و فضای  کننده مشکلات  منعکس  و  است  دقیق 
خیر همه به نوع گزارش گری در حوزه نظارت باز می گردد. بنابراین 
بررسی  باید  و  هستیم  جدی  مسائل  دارای  اندازه گیری  حوزه  در 
رابطه  در  وی  است.  قدر  چه  ما  مشکلات  دقیق  حجم  که  کنیم 
بانکداری  و  بانک  حوزه  در  کرد:  نشان  خاطر  بانک ها  ناترازی  با 
بانک ها  ترازنامه  به  که  امروز  و  است  روشن  و  مولفه ها مشخص 
توجه می شود متاسفانه رفتار با بانک ها درست نبوده و بانک ها را 
به سمت ناترازی بیشتر هدایت کرده ایم. در اصل دولت به بانک ها 
اما  کنند  پول  و خلق  استفاده کرده  بانکی  بازار  از  که  داده  مجوز 
بانک ها نتوانستند در این حوزه آنگونه که باید فعالیت کنند. رئیس 
از سوی دیگر دولتی  بانکی خاطر نشان کرد:  پژوهشکده پولی و 
کردن بانک ها حل موضوع را پیچیده تر می کند. نگاه خیریه ای به 
بانک ها زمینه هایی را ایجاد کرده است. دولت ها در طول سال ها 
مخارج  مردم،  به  قرارها  و  قول  براساس  و  بوده  روبرو  کسری  با 
بیشتری برای بانک ها و سیستم بانکی ایجاد کرده اند. پرویزیان 
در رابطه با موضوع مالکیت بانکی گفت: متاسفانه به دلیل موضوع 
مالکیت، امروز مشخص نیست که نظارت بر بانک ها در اختیار چه 
کسی است و در تصمیم گیری اختیار از بانک مرکزی گرفته شده و 
عدم اعتبار مسولیت در حوزه نظارت شکل گرفته است. با این حال 

صرف مالکیت، مسئله کارآمدی را کاملا تبیین نمی کند.

در حال رجعت به 
نظام بانکداری 
دولتی هستیم که 
طبیعتا ناشی از 
مسیری است که 
نظام بانکی طی 
کرده و در این رابطه 
یکی از جنبه هایی 
که خیلی موثر است 
ابعاد و اثربخشی 
نظام نظارت بانکی 
است

نظام بانکی چطور از اهداف اصلی خود دور شد؟

رجوع مجدد به بانکداری دولتی

بانک، بیمه، بورس
روزنه

سرخپوشی یکدست 
شاخص سازان بورس

 

و  از یک سو  ریسک های سیستماتیک  بازگشت  با 
انتشار اوراق دولتی در بورس از سوی دیگر ریزش 
بی امان شاخص های بازار سرمایه ادامه دارد. در جریان 
معاملات روز گذشته )سه شنبه 24 مهرماه( بیش از 
۹0 درصد نمادها در محدوده منفی تابلو معامله شدند. 
شاخص کل که روز دوشنبه کف حمایتی 2.1 میلیون 
واحد را از دست داده بود با کاهش ارتفاع 21 هزار و 
727 واحد دیگر در محدوده 2 میلیون و ۶۹ هزار واحد 
به کار خود پایان داد. شاخص هموزن نیز ۵ هزار و 
و 7۳۸  هزار  در محدوده ۶۸4  و  ریخت  واحد   ۵4۵
واحد آرام گرفت. براساس این گزارش، روز گذشته 
نمادهای فملی، فولاد و وبملت بیشترین اثر منفی و 
نمادهای مبین، وپارس و فاسمین بیشترین اثر مثبت 
را بر شاخص ثبت کردند. همچنین دیروز و در بازار 
فرابورس ایران نیز اوضاع بر همین قرار بود و شاخص 
کل با 1۳0 واحد ریزش در کانال 21 هزار و ۶70 واحد 
ایستاد و شاخص هموزن فرابورس نیز با افت ۹72 
واحدی در محدوده 120 هزار و 1۸0 واحد به کار خود 
پایان داد. نمادهای ارفع، حسینا و زاگرس بیشترین 
اثر منفی و نمادهای فزر، سپیدار و نیان بیشترین اثر 
مثبت بر شاخص را ثبت کردند. 4۳1 میلیارد تومان 
پول حقیقی از بازار خارج شد. ارزش کل معاملات روز 
گذشته بازار ۳0 هزار و 440 میلیارد تومان بود که از 
این مبلغ 2 هزار و 2۸0 میلیارد تومان آن مربوط به 
معاملات خرد سهام  و حق تقدم بوده است. امروز 
7 درصد از کل ارزش معاملات مربوط به معاملات 

خرد بود. 



رصد کالاهای اساسی به صورت 
هوشمند انجام می شود

کشاورزی  جهاد  وزارت  کشاورزی  پایش  مرکز  رئیس 
بصورت  اساسی  کالا های  رصد  حاضر  حال  در  گفت: 
اعداد  و  آمار  و  می شود  انجام  هوشمند  و  سیستماتیک 
مرکز  رئیس  آهنی،  حسین  است.  قبول  قابل  اعلامی 
در  آمار  گفت:  کشاورزی  جهاد  وزارت  کشاورزی  پایش 
بخش کشاورزی پیچیدگی های خاص خود را دارد، اما با 
استفاده از فناوری های نوین سطح زیرکشت گندم، جو، 
کلزا و برنج را برآورد کردیم. این مقام مسئول در وزارت 
جهاد کشاورزی با بیان اینکه ایجاد رصدخانه کشاورزی 
در شفافیت آمار نقش بسزایی دارد، افزود: در حال حاضر 
کالا های اساسی و کشت های پاییزه گندم، برنج، جو و 
کلزا بصورت سیستماتیک کنترل و رصد می شود و اعداد 
قابل قبول است که روی آن می توان برنامه ریزی کرد. 
آهنی با بیان اینکه بخش طیور روزانه بصورت هوشمند 
کنترل می شود، گفت: کالا هایی که با سفره مردم روزانه 
و  به صورت مرتب چک  دارد  آنی  تاثیر  و  دارد  سروکار 
کنترل می شود. رئیس مرکز پایش کشاورزی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: اکثر آمار های بخش کشاورزی بالای ۹0 

درصد دقت مکانی دارد و دغدغه ای نداریم.

جذب ۲0 میلیارد تومان تسهیلات 
 مشاغل خانگی در تهران

 طی 6 ماه

ماه  شش  طی  تهران  استاندار  معاون  اظهارات  مطابق 
از  از ابلاغ تسهیلات، بیش  ابتدایی سال جاری و پس 
20 میلیارد تومان در حوزه مشاغل خانگی استان تهران 
تسهیلات جذب شده است. محمد علی مهری، معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران از ایجاد 4۸هزار 
ماه  طی شش  وگفت:  داد  خبر  تهران  استان  در  شغل 
ابتدایی سال جاری، 20میلیارد تومان تسهیلات مشاغل 
خانگی جذب و 4۸هزار شغل ایجاد و در سامانه رصد ثبت 
شده است. وی بیان کرد:4۸ هزار شغل ایجاد شده استان 
تهران در سامانه رصد ثبت و قابل راستی آزمایی است.
استان تهران در تعهد ایجاد اشتغال نسبت به سایر استان ها 
موفق تر عمل کرده است. استان تهران در حوزه ثبت 
تعهد اشتغال، رتبه اول را به خود اختصاص داده است. 
علی مهری در ادامه حوزه مشاغل خانگی در استان تهران 
را یک موضوع راهبردی و قابل پیگیری دانست و عنوان 
کرد: طی سالیان گذشته، استان تهران در زمینه مشاغل 
خانگی همواره رتبه اول را داشته است. معاون استاندار 
تهران با اشاره به اینکه استان تهران در جذب تسهیلات 
مشاغل خانگی نیز رتبه دارای نخست کشور است، تصریح 
کرد: طی شش ماه ابتدایی سال جاری و پس از ابلاغ 
تسهیلات، بیش از 20 میلیارد تومان در حوزه مشاغل 

خانگی استان تهران تسهیلات جذب شده است.

نگاهنو

گرانی کالا

رمز اقتصاد : درست در روزی که رضا باکری، دبیر انجمن صنایع لبنی اعلام کرد که 
قیمت گذاری دستوری 4 محصول لبنی براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار و مجوز 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان برداشته شده است، خبر افزایش 
۳0 درصدی قیمت لبنیات نیز در سرخط خبر رسانه ها قرار گرفت. مصوبه افزایش 
قیمت لبنیات اما مربوط به روز گذشته نیست. مجوز گران شدن لبنیات پیش از 
این صادر شده و از هفتم مهرماه، قیمت محصولات لبنی ۳0 درصد افزایش یافت 
که شامل 14 درصد افزایش ناشی از تغییر قیمت شیرخام و 1۶ درصد هزینه های 
سربار تولید است. در شرایط اقتصادی کنونی که حتی جایگزین های لبنیات هم 
گران هستند، باید روی اولویت بندی مصرف لبنیات تمرکز کرد تا بتوان با هزینه 

کمتر، سلامت خانواده را حفظ کرد. قیمت کالاهای اساسی خانوار مثل لبنیات در 
سال های اخیر بارها افزایش پیدا کرده و خیلی از خانواده ها را که درآمد کمتر و 
توانایی مالی پایین تری دارند، مجبور کرده که هر بار دور یکی از آنها را خط بکشند. 

چون از عهده تهیه و مصرف روزانه یا هفتگی آنها برنمی آیند.
در همین حال آنطور که تسنیم نوشته، رضا باکری دبیر انجمن صنایع لبنی در 
ارتباط با اعلام قیمت 4 محصول لبنی مشمول قیمت گذاری تنظیم بازاری، اظهار 
داشت: چهار محصول تنظیم بازاری لبنی دیگر وجود ندارد و نرخ گذاری محصولات 
لبنی تابع یک رشد قیمت منطقی است. وی افزود: این سیاست، باعث تفکیک 
برخی کالاها می شد که منطق درست و نتایج خوبی هم نداشت در نتیجه امسال 
قیمت گذاری  نظر  از  و  لبنی مشمول گروه 4 کالایی هستند  کلیه محصولات 
به حساب می آیند که سازمان حمایت  تولید داخل  تابع قیمت گذاری کالاهای 
مصرف کنندگان  و تولیدکنندگان نیز بر صحت این قیمت گذاری ها نظارت می کند. 
دبیر انجمن صنایع لبنی ابراز کرد: بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار کشوری در 
سال قبل همه محصولات لبنی به گروه چهار کالایی منتقل شدند اما این مصوبه 
در سال گذشته مسکوت ماند تا اینکه در سال جاری سازمان حمایت این مصوبه 

را فعال کرده است.

دبیر انجمن صنایع لبنی گفت: از تاریخ 7 مهر ماه سال جاری قیمت محصولات 
لبنی ۳0درصد افزایش یافت که شامل 14درصد افزایش ناشی از تغییر قیمت 
شیرخام و 1۶درصد هزینه های سربار تولید است. باکری همچنین ادامه داد: از تاریخ 
7 مهر ماه سال جاری قیمت محصولات لبنی ۳0 درصد افزایش یافت که شامل 
14 درصد افزایش ناشی از تغییر قیمت شیرخام و 1۶ درصد هزینه های سربار تولید 
است. وی افزود: تولیدکنندگان براین اساس مجاز به اصلاح قیمت هستند که این 

نرخ ها توسط سازمان حمایت بازنگری و در صورت نیاز اصلاح می شود.
به گفته کارشناسان همین حالا مصرف لبنیات در ایران در مقایسه با کشورهای 
دیگر ۳0 درصد کمتر است و کاهش بیشتر آن می تواند به نظام سلامت جامعه 
آسیب برساند. طبق آمارهای رسمی، در حال حاضر سرانه مصرف لبنیات در ایران 
به ازای هر فرد حدود 70 کیلوگرم است. در حالی که سرانه مصرف در جهان به 
ازای هر فرد حدود 1۶0 کیلوگرم است. از سوی دیگر این افزایش قیمت  در لبنیات 
باعث می شود که توان مصرف کننده عادی جامعه پایین آمده و سهم لبنیات از 
سفره مردم کمتر شود. بنابراین دولت باید تدابیری بیاندیشد و یا سوبسیدی به 
لبنیات اختصاص دهد که مردم بتوانند علی رغم افزایش قیمت ها همچنان از 

لبنیات استفاده کند.

یک گام دیگر برای حذف لبنیات از سفره ها برداشته شد؛

گرانی 30 درصدی در بازار لبنیات

 رئیس فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی گفت: 
بیمه  کشور،  در  شده  انجام  ارزشمند  کارهای  از  یکی 
زنان روستایی و عشایری دارای ۳ فرزند و بیشتر است 
که در قانون جوانی جمعیت در سطح وسیع تری انجام 
می شود. فاطمه محمدبیگی، رئیس فراکسیون زنان و 
خانواده مجلس شورای اسلامی گفت: بیش از 10 میلیون 
زن روستایی و ۵00 هزار زن عشایری در کشور زندگی 
می کنند. وی افزود: روستا مولدترین بخش یک کشور و 
زنان مولدترین فعالان روستایی به شمار می روند. محمد 
بیگی ادامه داد: این جمعیت انواع و اقسام تولیدات خانگی 
افزایش بهره مندی و  و خانوادگی را دارند که منجر به 
بهره وری در کشور شده اند. حمایت واقعی از زنان روستایی 

باید یکی از برنامه های اجرایی تصمیمات کلان کشور 
باشد. وی تصریح کرد: یکی از کارهای ارزشمند بیمه زنان 
روستایی و عشایری دارای ۳ فرزند و بیشتر است که در 
قانون جوانی جمعیت ضرورت دارد در سطح وسیع تری 
مجلس  خانواده  و  زنان  فراکسیون  رئیس  شود.  انجام 

شورای اسلامی با اشاره به میانگین سنی کشاورزان اظهار 
کرد: در حال حاضر میانگین سنی جامعه کشاورزی ۵0 
سال بوده که زنگ خطری برای کشور محسوب می شود. 
این نماینده خانه ملت تصریح کرد: اگر از زنان روستایی و 
عشایری حمایت نشود با کاهش کشاورزان، در آینده شاهد 
زخم خوردن امنیت غذایی کشور خواهیم بود. محمدبیگی 
اقتصادی زنان روستایی و عشایری  در راستای فعالیت 
ایجاد  با  ما می توانیم  کرد:  عنوان  بالا،  افزوده  ارزش  با 
بازارچه ها و بازاریابی به تکمیل زنجیره ارزش فعالیت های 
اقتصادی این جمعیت کمک کنیم. ضمن اینکه با تغییر 
ذائقه ها به این سمت و استفاده از غذای سالم به کاهش 

بیماری در جامعه منجر می شود.

بیمه زنان روستایی و عشایری جدی گرفته شود

دیدار معاون نخست وزیر آذربایجان با وزیر امور خارجه کشورمان

سجاد    د   رویشی

گوناگون

کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
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حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
موضوع استکبار ستیزی، موضوع مقدس فلسطین که بر خود من خیلی مقدس است شکاف هایی ایجاد 
شده است.دبیر شورای فرهنگی عمومی کشوربیان کرد: ما یک جمله ای را در دوره  جدید زیاد می شنویم.
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عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران
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عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: جانمایی جدید 
اقتصاد ایران در منطقه اولویت برنامه هفتم توسعه باشد.

به گزارش رمز اقتصاد، محسن پیرهادی در جمع خبرنگاران، بازنگری 
اساسی و بهبود هرچه بیشتر فرآیند برنامه ریزی پیشرفت و توسعه را 
ضرورت اساسی دانست و گفت: طی سال های اخیر از رسیدن به افق 
۱۴۰۴ جا ماندیم و نتوانستیم زمینه ساز تحقق اهداف و احکام آن شویم، 
چرا که در رویکرد برنامه های پنج ساله ای اول تا ششم توسعه در پرداختن 

به موضوعات و حل مسائل، واقع بینانه نبود.
 تدوین مجموعه ای از آرزوهای ملی

 سند توسعه ای نیست
تدوین و گردآوری مجموعه ای  داد:  ادامه  رئیسه مجلس  عضو هیأت 
برنامه  را  نامش  اصطلاحاً  که  غیرملموس  اما  پسند  همه  ازایده های 
توسعه ای بگذاریم، سند توسعه ای نیست و به توسعه منجر نمی شود؛ 
متأسفانه نگاه آرمانی به شرایط کشور به جای اولویت بندی مسائل و 
تا ششم  اول  توسعه  برنامه های  اسناد  در  تناوب  به  موضوعات کشور 
مشاهده می شود، رویکردی که انحراف 7۰ درصدی برنامه ها از اهداف و 
تکالیف شان را در پی داشته و کمک ملموسی به برون رفت از چالش های 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور نداشته است.
وی با بیان اینکه 6 برنامه توسعه ای کشور در بهترین حالت 
حداکثر 3۰ تا 3۵ درصد از اهداف خود را محقق ساخته اند، 
گفت: متأسفانه علی رغم تلاش های دست اندرکاران و نهادهای 
دخیل و اختصاص اعتبارات گسترده و البته وقوع شوک های 
خارجی متعدد و کارشکنی های روزافزون دشمن، تصویب و 
اجرای قوانین برنامه های توسعه در کشور نتوانسته اند زمینه 
ساز تحقق اسناد بالادستی همچون سند چشم انداز جمهوری 
اسلامی ایران درافق ۱۴۰۴، سایر اسناد وسیاست های کلی 

نظام شوند.

جانمایی جدید اقتصاد ایران در منطقه اولویت برنامه هفتم 
توسعه باشند

رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس با تاکید بر ضرورت مسئله 
محور شدن برنامه هفتم و تغییر شیوه سیاست گذاری کشور در برنامه های 
برنامه  اساسی  به عنوان هدف  باید  اقتصادی  افزود: جهش  توسعه ای 
هفتم توسعه تعیین شود، هدفی که با راهبردهایی چون بهبود اوضاع 
اقتصادی از طریق توسعه سرمایه گذاری، کاهش مستمر تورم، ارتقا و 
تحول حکمرانی و توانمندسازی نهاد دولت و تقویت جامعه باید در قالب 
مجموعه ای از مأموریت های مشخص در احکام برنامه توسعه هفتم مورد 
توجه و تکلیف قرار گیرند.پیرهادی افزود: جمیع ملاحظات محیطی و 
داخلی ناظر بر برنامه هفتم توسعه به ویژه تحولات خارجی پیرامون کشور 
در بعد منطقه ای و بین المللی حاکی از آن است که در افق پنج ساله آینده 
تحرک بخشی به چرخه قدرت ملی بایستی از طریق تمرکز بر رشد و 
جهش اقتصادی به عنوان موتور محرکه سایر مؤلفه های قدرت پیگیری 
شود. چرا که هم تأمین کننده اهداف اقتصادی و هم در راستای با اصل 
تقویت اقتدار ملی کشور است؛ بنابراین باید هدف محوری و اصلی تنظیم 

احکام برنامه هفتم پیشرفت و توسعه باشد.
 سرمایه گذاری های انجام شده استهلاک 

اقتصاد ایران را هم جبران نمی کنند
وی ادامه داد: نگاهی به شاخص های اقتصادی کشور در یک دهه گذشته 
ضرورت این هدف محوری را دوچندان می کند. به عنوان مثال، در سال 
۱۴۰۰ پس از 3 سال رشد منفی و قرار گرفتن اقتصاد ایران در رکود، 
شاهد رشد اقتصادی ۲.8 درصدی بودیم که البته بخش قابل توجهی از آن 
به واسطه ایجاد گشایش های محدود در فروش نفت خام بوده است؛ این 
درحالی است که در برنامه ششم هدف گذاری برنامه، دستیابی به رشد 8 
درصدی بوده است. ضمن آنکه بخش قابل توجهی از رشد اقتصادی سال، 
۱۴۰۰ ناظر بر فروکش کردن همه گیری کرونا بوده است که به واسطه آن 

بخش خدمات پس از دو سال رشد منفی، رشد 3.۵ درصدی را پشت سر 
گذاشته و در غیر اینصورت، همچنان نرخ تشکیل سرمایه ثابت داخلی برای 
سومین سال پیاپی منفی است و همچنان میزان سرمایه گذاری انجام شده 
کفایت جبران استهلاک اقتصاد ایران را هم نمی دهد.پیرهادی همچنین 
گفت: در موردی دیگر براساس آخرین آمارهای منتشر شده، در دهه ۹۰ 
شمسی میانگین نرخ تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی کشور منفی ۴.۴ 
درصد بوده است و نسبت تشکیل سرمایه به هزینه ناخالص داخلی از ۲6.8 
درصد در سال ۱3۹۰ به ۱۵.۴ درصد در سال ۱3۹۹ کاهش یافته است.وی 
افزود: رشد بخش صنعت در سال ۱۴۰۰ نیز منفی ۰.6 درصد بوده است 
و رشد شاخص تولید درحوزه هایی نظیر فلزات پایه و شیمیایی )بجز دارو( 
به عنوان اصلی ترین بخش های تشکیل دهنده سرمایه ثابت غیرساختمانی 

کشور در سال ۱۴۰۰ به ترتیب منفی ۵.۱۵ و منفی ۴.۱۹ بوده است.
 عدم جانمایی ایران در اقتصاد منطقه 

چالش ها را بیشتر می کند
این عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در کنار توجه 
وضعیت شاخص های اقتصادی کشورکه ضرورت جهش اقتصادی را 
به عنوان هدف گذاری کلان و محوری برنامه هفتم پیشرفت و توسعه 
ضروری می کند، در عرصه بین الملل نیز شاهد رخدادهایی هستیم که 
اولویت بخشیدن به این موضوع را دوچندان ضروری می سازد.پیرهادی 
گفت: برهم خوردن تدریجی نظم کنونی در عرصه بین الملل که در 
جریان است و ذیل آن روند انتقال منابع ثروت از غرب به طیف وسیعی 
از کشورهای درحال توسعه آسیایی و ظهور آسیا به عنوان کانون جدید 
ثروت را در جهان شاهد هستیم، در صورت عدم جانمایی جدید اقتصاد 
و  به واسطه کاهش درهم تنیدگی  فرامنطقه  و  ایران در عرصه منطقه 
یکپارچگی اقتصادی و تجاری میان ایران و کشورهای طرف معامله و 
شکل گیری زنجیره های ارزش جدید در غیاب ایران، چالشهای اقتصادی 

کشور بیش از گذشته خواهد بود.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی خبر داد؛
تسهیلات جدید برای تقسیط 
 بدهی های بیمه ای کارفرمایان

 و بخشودگی جرایم آنها
استقبال  از  تأمین اجتماعی  سازمان  مدیرعامل 
کارفرمایان از طرح بخشودگی جرایم بیمه ای از 
زمان آغاز این طرح در ابتدای خرداد ماه خبر داد 
حدود  تاکنون  بخشنامه  زمان صدور  از  گفت:  و 
تسهیلات  این  از  استفاده  برای  کارگاه  هزار   ۱۱

ثبت نام کرده  اند.
این  در  موسوی  میرهاشم  اقتصاد،  رمز  گزارش  به 
زمینه اظهارکرد: امسال از سوی مقام معظم رهبری 
به عنوان سال مهار تورم و رشد تولید نامگذاری شده 
بر  که  تکلیفی  به  توجه  با  سال  ابتدای  از  و  است 
دوش دولت گذاشته شد، سازمان تأمین اجتماعی این 
موضوع را دنبال کرده و بخشنامه بخشودگی جرایم 
بیمه ای کارفرمایان با هدف تسهیل شرایط فعالیت 
برای کارگاه های دچار مشکل در ابتدای خرداد ماه 
کمتر  در  و  طرح  این  اجرای  ابتدای  از  شد.  صادر 
این  تاکنون حدود ۱۱ هزار کارگاه در  ماه،  از یک 
طرح ثبت نام کرده اند و حدود ۲۵۰۰ میلیارد تومان 
با کارگاه های دچار مشکل توافق حاصل شده است.

هفته های  طی  که  بررسی هایی  افزود:  موسوی 
کارگاه ها  از  برخی  داد که  نشان  انجام شد،  اخیر 
به دلیل استفاده از طرح های قبلی و عدم پرداخت 
بخشودگی  قبلی  دوره های  در  اقساط  به موقع 
جرایم  بخشودگی  جدید  دوره  مشمول  جرایم، 
تقسیط  که  هستند  کارگاه هایی  اینها  نمی شوند؛ 
بدهی در ادوار قبل داشته اند و متأسفانه با وجود 
دو بار تقسیط بدهی در گذشته، موفق به پرداخت 
بدهی بیمه ای خود نشده و همچنان دچار مشکل 
هستند. به منظور رفع این مشکل، برای اولین بار، 
تقسیط بدهی در بار سوم نیز با صدور بخشنامه ای 
امکان پذیر شده است و کارگاه هایی که این مشکل 
را دارند، می توانند با تقسیط بدهی برای بار سوم، 
از تسهیلات بخشودگی جرایم استفاده کنند تا اگر 
موانعی برای فعالیت کارگاه ها وجود دارد، برطرف 
برای  و  بیشتر  تسهیل گری  برای  کار  این  شود. 
همکاری حداکثری برای رشد تولید توسط سازمان 
تأمین اجتماعی انجام شد و برای بار سوم نیز امکان 

تقسیط بدهی فراهم شده است.
سازمان  روابط عمومی  گزارش  براساس 
برای  بیمه ای  جرایم  بخشودگی  تأمین اجتماعی، 
همه کارگاه های تولیدی، فنی، صنعتی و معدنی، 
اصناف  همچنین  و  دانش بنیان  شرکت های 
قابل  است،  ۱۰۰نفر  زیر  آنها  شاغلان  تعداد  که 
تأمین اجتماعی  سازمان  و  دولت  هدف  اجراست. 
و  اشتغال  حفظ  بیمه ای  جرایم  بخشودگی  از 
افزایش نیروی کار در کارگاه های مشمول قانون 
تأمین اجتماعی است و به همین علت کارگاه هایی 
که نسبت به اسفند ۱۴۰۱ حفظ اشتغال یا افزایش 
نیرو داشته باشند، می توانند درخواست بخشودگی 
با سازمان  و  ارائه کنند  به صورت غیرحضوری  را 
به  را  خود  بدهی  و  کرده  توافق  اجتماعی  تأمین 

صورت یک جا یا اقساطی پرداخت کنند.
از ۱۲ قسط  این طرح  در  بدهی  اقساطی  پرداخت 
پرداخت قسطی  انجام است. در  قابل  تا 36 قسط 
بدهی، اگر کارفرما در ۱۲ قسط کل بدهی خود را 
بخشودگی  درصد   ۱۰۰ از  می تواند  کند،  پرداخت 
قسط   ۱8 در  را  بدهی  اگر  کند.  استفاده  جرایم 
پرداخت کند از 8۵ درصد بخشودگی جرایم استفاده 
از  کند  پرداخت  ماهیانه  قسط  در ۲۴  اگر  می کند. 
7۵ درصد بخشودگی جرایم استفاده می کند و اگر 
درصد   6۵ از  کند  پرداخت  ماهیانه  قسط   3۰ در 
بخشودگی جرایم و اگر در 36 قسط پرداخت کند، 
از ۵۰ درصد بخشودگی جرایم استفاده خواهد کرد.

بخشودگی جرایم فرصتی برای کارفرمایان است تا 
بدهی بیمه ای خود را پرداخت کنند و اگر کارفرمایان 
در موعد مقرر اقساط را پرداخت نکنند، مانده بدهی 
آنان تبدیل به حال خواهد شد. کارفرمایان حتماً باید 
سازمان  و  کنند  پرداخت  مقرر  موعد  در  را  اقساط 
تأمین اجتماعی نیز قبل از سررسید اقساط مراتب را 
به اطلاع کارفرمایان خواهد رساند. تمام فرآیند ثبت 
کارفرمایان  بیمه ای  جرایم  بخشودگی  درخواست 
سازمان  رسمی  پایگاه  در  غیرحضوری  به صورت 
تأمین اجتماعی به نشانی es.tamin.ir انجام می شود 
به شعب  کارفرمایان  مراجعه حضوری  به  نیازی  و 

تأمین اجتماعی نخواهد بود.

پیرهادی گفت: 
در موردی دیگر 
براساس آخرین 
آمارهای منتشر 
شده، در دهه 
۹۰ شمسی 
میانگین نرخ 
تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص 
داخلی کشور 
منفی ۴.۴ 
درصد بوده 
است و نسبت 
تشکیل سرمایه 
به هزینه 
ناخالص 
داخلی از ۲۶.۸ 
درصد در سال 
۱۳۹۰ به ۱۵.۴ 
درصد در سال 
۱۳۹۹ کاهش 
یافته است

گوناگونروزنه

کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
فرهنگی عمومی کشور عنوان کرد: من معتقدم، بزرگترین کارهرنخبه و دغدغه مند و هر درگیر به فرهنگ، 
حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
موضوع استکبار ستیزی، موضوع مقدس فلسطین که بر خود من خیلی مقدس است شکاف هایی ایجاد 
شده است.دبیر شورای فرهنگی عمومی کشوربیان کرد: ما یک جمله ای را در دوره  جدید زیاد می شنویم.
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عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران

مدیر هنری: کاوه رحیمی
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سازمان بسیج سازندگی کشور در بیانیه ای به مناسبت ۲7 
خرداد سالروز تاسیس جهاد سازندگی به فرمان حضرت امام 
خمینی اعلام کرد: جهادگران خدمات آب رسانی،  برق رسانی 
و جاده سازی روستایی را در دورترین مناطق محروم کشور 
به مردم ارائه کرده اند.در این بیانیه آمده است: »و جاهدوا 
فی الّله حقّ جهاده )و در راه خدا جهاد کنید و حق جهادش 

را ادا نمائید («؛ )آیه 78 سوره حج(
به گزارش رمز اقتصاد، جهاد سازندگی نهادی انقلابی است 
که در تاریخ ۲7 خرداد ۱3۵8 به فرمان معمار کبیر انقلاب 
اسلامی برای رسیدگی به مناطق محروم و دور افتاده ایران 
تاسیس شد، جهاد سازندگی نهادی بود که بذر آن در انقلاب 
اسلامی کاشته شد، در بستر انقلاب رشد کرد و همراه با 

نهال نوخاسته انقلاب به ثمر رسید.
در ادامه این بیانیه آمده است: حدیث جهاد، حدیث انقلاب 
است و کارنامه سراسر جهاد و شهادت آن، نشان از تلاش و 
سخت کوشی جهاد گران دارد. دست پرتوان جهادگران ، بذر 
انقلاب را در دل محروم ترین و مستضعف ترین قشر جامعه 
، یعنی روستاییان ، کاشت و تیر آنان قلب بزرگترین دشمنان 
را نشانه گرفت. جهاد گران گمنام و بی نشان در عرصه های 
تولید و نبرد تلاش کردند و شجاعانه در سخت ترین شرایط، 
بزرگترین موانع را از سر راه انقلاب اسلامی برداشتند. آنان 
مخلصانه و  با تمام وجود در جبهه های حق علیه باطل به 
یاری رزمندگان اسلام پرداختند و »سنگرسازان بی سنگر« 

لقب گرفتند.
در بخش دیگری از این بیانیه آمده است: از مهمترین اهداف 
جهاد سازندگی در آن دوران می توان به رفع محرومیت از 
محروم  نیز  رفاهی  امکانات  ساده ترین  از  که  روستاهایی 

بودند، حرکت به سوی استقلال و خودکفائی کشور با تلاش 
در جهت بهبود وضع اقتصادی و اجتماعی روستاها و مناطق 
صنایع  دامداری،  کشاورزی،  توسعه  طریق  از  عشایری 
زمینه لازم جهت رشد شخصیت  ایجاد  روستائی و غیره، 
والای انسانی روستائیان از طریق مشارکت و نظارت آنان 
جهت  مردم  مختلف  اقشار  بسیج  روستائی،  فعالیتهای  در 
سازندگی روستاها و فراهم کردن امکان تلاش برای رشد 
و تکامل آنها اشاره داشت همچنین به علت ابعاد گسترده 
ویرانی ها و محرومیت های به جا مانده از رژیم پهلوی، جهاد 
سازندگی اولویت در امر سازندگی را به روستاهای دورافتاده 

و محروم اختصاص داد.
در ادامه این بیانیه آمده است: در سال 7۹ در بحبوحه ادغام 
رهبری  معظم  مقام  کشاورزی،  وزارت  با  جهادسازندگی 
را  سازندگی  بسیج  سازمان  تشکیل  دستور  العالی  مدظله 
بزرگ جهاد سازندگی زمین  اهداف  این  تا  صادر فرمودند 
نماند و جریان عظیم خدمت رسانی با همت بسیج پر افتخار 
پاره تن مردم و  این بسیج؛ بسیج  با جدیت دنبال شود و 
بسیج گام دوم بسیج همه مردم است. این سازمان در ادامه 
مسیر سراسر نور و پرافتخار جهادسازندگی و با برخورداری 
انقلاب در  ادعا وپرتلاش نسل گام دوم  از جهادگران بی 
دوشبکه عظیم حلقه میانی؛ یک شبکه شوراها و مجامع و 
کارگروه هایی منتخب از جهادگران به عنوان اندیشه ورزان 
صاحب ذهن فعال، زبان گویا، هویت ساز،مسئله شناس و 
ایده پرداز و دوم شبکه قرارگاهای عملیات جهادی بعنوان 
عینیت بخش و تحقق دهنده راهکارهای حل نظام مسائل 
توسط جهادگران در پیوند ناگسستنی بامردم. جریان جهادی 
امید  رویکرد  با  ساز  گفتمان  و  عمومی  ایجادحرکت  برای 

آفرینی مستمر از درگاه خدمات گسترده در مناطق محروم 
با  اسلامی  نوین  تمدن  ساز  وبستر  تمدنی  نگاه  بعنوان  و 
همت جوانان مومن انقلابی وپای کار رو به جلو می رود. 
با استعانت از امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف و 
رهبری حکیمانه امام خامنه ای مدظله العالی جهاد پرقوت 

ادامه دارد.
و  مستضعف  مردم  که  این  به  توجه  با  گزارش  بنابراین 
عنوان  به  همواره  )ره(  خمینی  امام  کلمات  در  پابرهنگان 
صاحبان انقلاب اسلامی عنوان می شدند، پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، نخستین نهادی که به فرمان امام خمینی 
برای  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته  شد،   تشکیل  )ره( 
رسیدگی به حال محرومان،  سپس حساب ۱۰۰ امام برای 
خانه دار کردن مردم در روستاها و سپس جهاد سازندگی 
و  محروم  مناطق  در  مستضعف  مردم  به  خدمت  برای 
مورد  دوران ستمشاهی  در طی  مردمی که  بود،  دورافتاده 
غفلت و فراموشی قرار گرفته بودند و با خدمات جهادگران 
دیده شدند و به صحنه های مختلف انقلاب وارد شدند،  حتی 

در سازندگی و جبهه ها نیز حضور پر رنگی داشتند.
بسیج سازندگی به خدمات رسانی در مناطق روستایی مشغول 
بود که جنگ تحمیلی شروع شد و به مدت 8 سال طول 
کشید، جهادگران به عنوان سنگرسازان بی سنگر و مهندسی 
جاده،   سازی،  پل  مانند  خدماتی  ارائه  به  جنگ  پشتیبانی 
ادوات و تجهیزات  تعمیر و نگهداری  نیز  و  معبر و سنگر 
نهاد  تحمیلی،  جنگ  از  بعد  پرداختند،  رزمندگان  نظامی 
جهاد سازندگی که بعدا به وزارت تبدیل شده بود، با وزارت 
کشاورزی ادغام شد و وزارت جهاد کشاورزی در سال ۱37۹ 

تشکیل شد.

وزیر نیرو خبر داد:
پیشبرد مراحل نهایی احداث 

نیروگاه ۱۲۰ مگاواتی در سریلانکا 
به دست متخصصان ایرانی

وزیر نیرو با بیان اینکه اکنون بیش از ۱3 هزار 
دارد،  وجود  ایران  در  برق آبی  نیروگاه  مگاوات 
 ۱۲۰ نیروگاه  احداث  نهایی  مراحل  پیشبرد  از 
مگاواتی توسط شرکت و متخصصان ایرانی در 

سریلانکا خبر داد.
به گزارش رمز اقتصاد از وزارت نیرو، »علی اکبر 
»چامال  با  دیدار  در  شنبه  روز  محرابیان« 
آبیاری کشور سریلانکا ضمن  وزیر  راجاپاسکا« 
و  ایران  بین  تاریخی  روابط  وجود  به  اشاره 
سریلانکا، نسبت به افتتاح پروژه احداث نیروگاه 
توسط متخصصان ایرانی در کشور سریلانکا در 

آینده نزدیک ابراز امیدواری کرد.
اقتصادی،  روابط  توسعه  و  احیا  بر  تاکید  با  وی 
ظرفیت  افزود:  کشور  دو  فرهنگی  و  سیاسی 
آن  از  بیش  سریلانکا  و  ایران  روابط  گسترش 

چیزی است که امروز برقرار است و وجود دارد.
مشترک  کمیسیون  تشکیل  نیرو  وزیر 
را  فرهنگی  و  سیاسی  اقتصادی،  همکاری های 
داد:  ادامه  و  دانست  موثر  امر  این  تحقق  برای 
وزارت نیرو از سوی ایران مسئول این کمیسیون 
کمیسیون  این  تشکیل  و  می شود  شناخته 
روابط،  احیای  کنار  در  می شود  موجب  مشترک 
مسیر آینده شناسایی و برنامه های لازم بر اساس 

آن پیش بینی شود.
و  اشاره  کشور  دو  روابط  پیشینه  به  محرابیان 
خاطرنشان کرد: سال ۲۰۰8 در پی دیدار روسای 
جمهور وقت ایران و سریلانکا، حجم معاملات 
اقتصادی افزایش یافت و امروز نیز ایران آمادگی 
پروژه های مختلف در حوزه های  پیشبرد  و  اجرا 
آب و انرژی را دارد.وی به توانمندی شرکت های 
و  آب  حوزه  پروژه های  انجام  برای  ایرانی 
نظر  به  مهم  که  آنچه  گفت:  و  کرد  اشاره  برق 
این  اجرای  اقتصادی  و مطالعات  می رسد، مدل 

پروژه هاست.
بزرگ  پروژه  اهمیت  به  اشاره  نیرو ضمن  وزیر 
شرکت  توسط  اویا«  »اوما  چندمنظوره  و 
کرد:  در سریلانکا خاطرنشان  ایرانی  متخصص 
پیشبرد این پروژه موفق توسط مهندسان ایرانی 
است  و سریلانکا  ایران  همکاری  تجربه  نتیجه 
مراحل  پیشبرد  در  کنار تسریع  در  است  و لازم 
ایرانی  شرکت های  به  بزرگ  پروژه  این  نهایی، 
سرمایه   جذابیت  تا  شود  معرفی  سریلانکایی  و 

گذاری را فراهم کند.
هزار   ۱3 بر  بالغ  امروز  اینکه  بیان  با  محرابیان 
دارد،  وجود  ایران  در  برق آبی  نیروگاه  مگاوات 
گفت: احداث این نیروگاه در سریلانکا، ظرفیت 
با  که  می شود  فراهم  برق  مگاوات   ۱۲۰ تولید 
است.وی  همراه  توجهی  قابل  افزوده  ارزش 
همکاری های  توسعه  برای  را  پروژه  این  افتتاح 
دوطرف مفید ارزیابی کرد و خاطرنشان ساخت: 
افتتاح و پیشبرد این پروژه می تواند نقطه عطفی 

بر توسعه روابط مشترک بین دو طرف باشد.
آمادگی برای اجرای پروژه های انرژی 

و آب شرب با حضور ایران
ابراز  ضمن  نیز  سریلانکا  کشور  آبیاری  وزیر 
خرسندی جهت ایجاد زمینه توسعه همکاری ها 
ایران، گفت: سریلانکا سه  با  و گسترس روابط 
دارد.چامال  فعال  آبیاری  و  آب  نیرو،  وزارتخانه 
در  ویژه  به  گذشته  سال  یک  افزود:  راجاپاسکا 
سوخت  حوزه  در  سریلانکا  پساکرونا  شرایط 
اما  نداشت  قرار  مساعدی  شرایط  در  انرژی  و 
این  بر  است؛  یافته  بهبود  شرایط  این  امروز 
اساس انتظار و امیدواری وجود دارد که ایران و 
سریلانکا در آینده در زمینه انرژی و آب شرب 
آبیاری  کنند.وزیر  آغاز  را  جدیدی  پروژه های 
با اشاره به افزایش قابل توجه قیمت  سریلانکا 
انرژی در سریلانکا، ادامه داد: ۵۰ درصد انرژی 
مورد نیاز این کشور از طریق آب و بخشی نیز 
جمله  از  دیگر  تجدیدپذیر  انرژی های  طریق  از 
می شود. تامین  بادی  و  خورشیدی  انرژی 
زیرساخت های  ایجاد  برای  سرمایه گذاری  وی 
مهم  موضوع  را  تجدیدپذیر  انرژی های  احداث 
را  مباحث  می توانیم  گفت:  و  برشمرد  دیگری 
سوم  یک  کنیم.  پیگیری  دوطرف  همکاری  با 
این  پیشبرد  زمین های کشور سریلانکا ظرفیت 
موضوع را دارند و در این باره امکان مشارکت با 

سرمایه گذاران ایرانی وجود دارد.

جهاد سازندگی 
نهادی انقلابی 
است که در 
تاریخ ۲۷ خرداد 
۱۳۵۸ به فرمان 
معمار کبیر 
انقلاب اسلامی 
برای رسیدگی 
به مناطق 
محروم و دور 
افتاده ایران 
تاسیس شد، 
جهاد سازندگی 
نهادی بود 
که بذر آن در 
انقلاب اسلامی 
کاشته شد، در 
بستر انقلاب 
رشد کرد و 
همراه با نهال 
نوخاسته 
انقلاب به ثمر 
رسید

گوناگونروزنه

کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
فرهنگی عمومی کشور عنوان کرد: من معتقدم، بزرگترین کارهرنخبه و دغدغه مند و هر درگیر به فرهنگ، 
حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
موضوع استکبار ستیزی، موضوع مقدس فلسطین که بر خود من خیلی مقدس است شکاف هایی ایجاد 
شده است.دبیر شورای فرهنگی عمومی کشوربیان کرد: ما یک جمله ای را در دوره  جدید زیاد می شنویم.
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عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران

مدیر هنری: کاوه رحیمی
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کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
فرهنگی عمومی کشور عنوان کرد: من معتقدم، بزرگترین کارهرنخبه و دغدغه مند و هر درگیر به فرهنگ، 
حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
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عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران

رییس سازمان غذا و دارو با اعلام وضعیت مطلوب امنیت غذایی در 
کشور و ارزیابی سلامت سالانه ۲۰هزار محصول کشاورزی، در عین 

حال بر لزوم حمایت و تجهیز آزمایشگاه های غذا و دارو تاکید کرد.
روز  همایش  در  محمدی  سیدحیدر  دکتر  اقتصاد،  رمز  گزارش  به 
جهانی ایمنی غذا، گفت: خدارا بابت وضعیت مطلوب امنیت غذایی که 
امروز داریم شاکر هستیم. سازمان غذا و دارو در دو حیطه مهم غذا و 
دارو فعال است و اگر نگاه کنیم می بینیم که به حوزه غذا هم اهمیت 
خوبی داده شده است و زمان و انرژی زیادی را متحمل می شویم 
برای حوزه غذا؛ چرا که حداقل ۲۰۰ بیماری مرتبط با سلامت غذا 
در دنیا شناخته شده است و الحمدالله در چند دهه گذشته ما مشکلی 
برای تامین غذای سالم نداشتیم. هدف ما تامین امینت و غذای سالم 
برای جامعه است و این موضوعی است که سیاست گذاران روز به روز 

به اهمیت آن پی می برند.
رییس  شخص  را  غذایی  امنیت  عالی  شورای  ریاست  افزود:  وی 
جمهور بر عهده دارند که این نشان دهنده اهمیت موضوع تامین 
غذای سالم است. سازمان بهداشت جهانی هم هر ساله به شکل ویژه 

به این موضوع تاکید می کند.
 در حوزه صادرات محصولات غذایی

 زبانزد هستیم
او با تاکید بر اینکه برای تامین امنیت غذایی، دستگاه های مختلفی 
همه  که  می شود  برطرف  مشکل  زمانی  کرد:  تصریح  دارند،  نقش 
دستگاه ها ایفای نقش کنند؛ به عنوان مثال سازمان برنامه و بودجه 
بتواند  وزارت جهاد کشاورزی  تا  کند  تامین  را  کافی  اعتبارات  باید 
از  تامین کند. بخشی  را  نیاز  مورد  فرآورده ها و محصولات غذایی 
کار هم بر عهده بانک مرکزی است  چنانچه در تامین و تهیه دارو 
هم نقش دارند، شرایطی که تحریم های ظالمانه هم نتوانستند در آن 
ایجاد مشکل کنند. در این بین نیز نباید از نقش جهادی صنعت گران 
در حوزه صنایع غذایی غافل شویم؛ کسانی که کار خود را بلد هستند 
حتی  ما  است.  مجوزها  صدور  تسهیل  آنها  درخواست  بیشترین  و 
زبانزد هستیم؛  و  غذایی هم سربلند  در حوزه صادرات محصولات 

موضوعی که در زمینه صادرات دارو هنوز به آن بالندگی نرسیده ایم. 
خیلی از کارخانجات بالغ بر صدها میلیون دلار صادرات صنایع غذایی 
دارند درحالی که کل صادرات دارو حتی با رشدی که داشت به ۱۲۰ 

میلیون دلار رسید.
 رصد شاخص های سلامت موادغذایی 

مصرفی و صادراتی
شاخص های  همه  بررسی  در  را  خود  نقش  ما  داد:  ادامه  محمدی 
سلامت مواد غذایی ایفا می کنیم. درمورد آب همواره اندازه گیری 
محصولات  بررسی  و  است  داشته  اهمیت  نیتریت ها  و  نیترات 
کشاورزی هم به همین اندازه مهم بوده است. این وضع هم برای 

مصرف داخلی و هم در زمینه صادرات به یک اندازه مهم است.
با مصرف غذای  مرتبط  زیادی  بیماری های  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
امر پیشگیری  به  باید  این زمینه  ناسالم وجود دارد، اظهار کرد: در 
اهمیت دهیم. خیلی از کودکان به دنبال این موضوع ممکن است 
بیمار شوند و این نشانگر اهمیت موضوع برای تمام ارکان نظام است. 
زمانی امنیت غذایی به وجود می آید که غذای سالم با قیمت مناسب 
برای  بیمه ها  پزشکی  تجهیزات  و  دارو  مورد  در  باشد.  در دسترس 
حمایت ورود می کنند و در زمینه غذا هم سایر سازمان ها باید ایفای 
نقش کنند که امروزه از طریق برخی یارانه ها این امر و حمایت دنبال 
می شود اما باید مطمئن باشیم مردم می توانند به غذای سالم دسترسی 
داشته باشند. اگر نسبی نگاه کنیم شرایط خوب است اما اگر با دید 
کمال بنگریم کودکانی هستند که نمی توانند به غذای سالم دسترسی 

داشته باشند.
تعیین حداکثر باقیمانده مجاز آلاینده ها و سموم در محصولات غذایی

وی با اشاره به نقش غذا بر بروز بیماری های غیرواگیر، بیان کرد: 
دیابت، بیماری قلبی عروقی، بیماری تنفسی و... نقش مستقیمی با 
زمینه  این  در  ما  قبل  اقدام خوب سال  دارند. یک  نوع غذا  مصرف 
حدود  که  بود  سموم  و  آلاینده ها  مجاز  مانده  باقی  حداکثر  تدوین 
۱8 هزار شاخص ابلاغ شد. در هر کشوری میزان جذب و مصرف 
محصول غذایی متفاوت است و برخی کشورها همچنان استاندارد 

خود را بر مبنای سایر کشورها می چینند اما این شاخص باید برای 
مردم همان کشور به شکل تخصصی تدوین شود که ما توانستیم این 
شاخص را برای مردم خود تدوین کنیم. سالانه ۲۰ هزار محصول 
محصول  دهیم  اطمینان  مردم  به  تا  میکنیم  ارزیابی  را  کشاورزی 

عرضه شده مطمئن است.
۱۴هزار واحد تولیدی صنایع غذایی در کشور

وی افزود: تدوین سند ملی امنیت غذایی نقش مهمی در تامین امنیت 
این  و  داریم  تولیدی صنایع غذایی  واحد  دارد. حدود ۱۴ هزار  غذا 
نشان دهنده اهمیت بالای نظارت ما است و ما هم انتظار همکاری 
تنگاتنگ میان دستگاه های مرتبط داریم. زمانی که یک محصول 
کشاورزی می خواهد مجوز بگیرد باید به ما مراجعه کند و زمانی که از 
نظر ما در زمینه باقی مانده سموم و آفات کشاورزی مورد تایید نباشد، 
کشاورز باید توجیه شود که محصول را از بین ببرد و وارد بازار نشود.

 آزمایشگاه های غذا و دارو نیازمند 
حمایت و تجهیز

وی تاکید کرد: البته به لحاظ نیروی انسانی و تجهیزات امکان پایش 
همه محصولات را نداریم و آزمایشگاه های ما نیاز به حمایت و تجهیز 
دستگاه های جدی دارند؛ ولی در سال جاری اعتبار مناسبی در این 
بخش نداشتیم که در تلاش برای تامین اعتبارات لازم در این بخش 
افزایش داده و به مردم اطمینان دهیم که  هستیم تا توان خود را 

محصولات خوبی در سطح عرضه وجود دارد.
زمین های کشاورزی شناسنامه دار شوند

باید  کشاورزی  زمین های  کرد:  تاکید  دارو  و  غذا  سازمان  رییس 
می کند  کشاورزان هم کمک  برندینگ  به  که  دار شوند  شناسنامه 
می شود.  کیفیت  با  محصول  تولید  برای  آنها  تلاش  سبب  و 
است چون  انجام  درحال  تراریخته هم  برچسب گذاری محصولات 
درستی  به  باید  و  است  اهمیت  حائز  مردم  برای  موضوعات  برخی 
برایشان تبیین شود چنانچه مانند اتفاقی که قبلا در زمینه روغن پالم 
افتاد فکر نکنند این روغن یک سم است؛ هرچند که اصلا نمی گوییم 

این روغن کم ضرر است اما باید به درستی آگاهی داده شود.

رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد؛ 

۲۰هزار محصول کشاورزی ارزیابی سلامت سالانه 

براساس رتبه بندی جهانی اعلام شد؛
 تشریح مسیر تولید علم

 ایران در راستای اهداف 
توسعه پایدار جهانی

رئیس مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری 
جهان اسلام )ISC(، مسیر تولید علم جمهوری 
اسلامی ایران در راستای اهداف توسعه پایدار 

جهانی را تشریح کرد.
مؤسسه  از  نقل  به  اقتصاد  رمز  گزارش  به 
استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
رئیس  زاده  فاضل  احمد  سید  دکتر   ،)ISC(
و  علمی  تولیدات  رصد  گفت:   ISC مؤسسه 
فناوری در جهت سیاستگذاری و برنامه ریزی 
در سطح کلان و در جهت توسعه پایدار بسیار 
مشی  خط  دادن  نشان  و  است  اهمیت  حائز 
تحقیقاتی به دانشگاه ها و موسسات پژوهشی 
و فناوری کشور و معرفی موضوعات کاربردی 
در سطح محلی و جهانی از جمله رسالت های 
اهداف  گفت:  زاده  است.فاضل   ISC مؤسسه 
 Sustainable Development( توسعه پایدار
Goals( مجموعه ای از ۱7 هدف جهانی است 
به  دستیابی  برای  طرحی  ارائه  منظور  به   که 
طراحی  همگان،  برای  پایدارتر  و  بهتر  آینده 

شده  است.
وی ادامه داد: این اهداف در سال ۲۰۱۵ توسط 
فراخوان  یک  عنوان  »به  متحد  ملل  سازمان 
فقر،  به  دادن  پایان  برای  اقدام  جهت  جهانی 
حفاظت از کره زمین و تضمین اینکه تا سال 
برخوردار  رفاه  و  صلح  از  مردم  همه   ۲۰3۰

خواهند بود، تصویب شد«.
رئیس ISC گفت: به دلیل اهمیت این اهداف، 
و  مهمترین  از  که  تایمز  بندی  رتبه  نظام 
جهان  در  بندی  رتبه  های  نظام  مشهورترین 
سطوح  در  را  ها  دانشگاه  ساله  هر  و  است 
می  قرار  بندی  رتبه  و  ارزیابی  مورد  مختلف 
تأثیر  بندی  رتبه  نام  با  را  رتبه  یک  دهد، 
دانشگاه  و  داده  ارائه   )Impact Rankings(
تحقق  در  مشارکت  اساس  بر  را  جهان  های 
بندی  رتبه  ملل  سازمان  پایدار  توسعه  اهداف 
و  علمی  آثار  شمار  گفت:  زاده  کند.فاضل  می 
اساس  بر  ایران  اسلامی  جایگاه جمهوری  نیز 
مدارک علمی نمایه شده در موضوعات اهداف 
توسعه پایدار در پایگاه وب آو ساینس از سال 
۲۰۱۵ که این اهداف توسط سازمان ملل متحد 
به تصویب رسیدند تا سال ۲۰۲۲ مورد بررسی 
ارائه شده در این  قرار گرفته است. داده های 
گزارش در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ گردآوری شده 

است.
اسلامی  جمهوری  علمی  جایگاه  افزود:  وی 
ایران در پایگاه WoS در اهداف ۱7 گانه توسعه 
پایدار به تفکیک هدف در بازه زمانی ۲۰۲۲-

۲۰۱۵ بدین شرح است که در بهترین جایگاه 
رتبه ۵،  تمیز  اهداف آب  آمده،  به دست  های 
در انرژی مقرون به صرفه و پاک رتبه ۱3، در 
ریشه کن کردن گرسنگی جایگاه ۱۴، در شهر 
ها و جوامع پایدار رتبه ۱۵، در مصرف و تولید 
تندرستی  و  سلامتی  در   ،  ۱7 رتبه  مسئولانه 
و هوایی  آب  تغییرات  دو هدف  در   ، رتبه ۱8 
 ISC است.رئیس   ۱۹ رتبه  جنسیتی  برابری  و 
جدی  توجه  دهنده  نشان  موضوع  این  افزود: 
پژوهشگران کشور به این اهداف است و انتظار 
این  کردن  کاربردی  راستای  در  که  رود  می 
پژوهشها در سطح شرکت های دانش بنیان و 
صنایع مرتبط حمایت ها و سرمایه گذاری های 

مورد نیاز صورت گیرد.
در   ،۲۰۱۵ تا   ۲۰۲۲ زمانی  بازه  در  گفت:  وی 
آثار  بیشترین  پایدار  توسعه  گانه   ۱7 اهداف 
بر اساس  بوده است که  علمی در سال ۲۰۲۱ 
اسلامی  جمهوری  رتبه  بهترین  مدارک،  این 
است،  آمده  به دست  در همین سال  نیز  ایران 
که رتبه ۱6 بوده است. همچنین در سال ۲۰۲۲ 
ایران با انتشار ۴8۱۵6 مدرک علمی جایگاه ۱7 
را در سطح جهان کسب کرده است.فاضل زاده 
ایران  اسلامی  جمهوری  مدارک  تحلیل  گفت: 
ملل  سازمان  پایدار  توسعه  گانه   ۱7 اهداف  در 
به تفکیک هر یک از اهداف نشان می دهد که 
بیشترین آثار علمی ایران در هدف سوم، سلامتی 
و تندرستی بوده است و کمترین تعداد انتشارات 
در هدف شانزدهم صلح، عدالت و نهادهای قوی 
بوده است. تعداد مدارک تولید شده در هر هدف 

در نمودار 3 نشان داده شده است.

محمدی  : ما 
نقش خود را 
در بررسی همه 
شاخص های 
سلامت مواد 
غذایی ایفا 
می کنیم. 
درمورد آب 
همواره اندازه 
گیری نیترات 
و نیتریت ها 
اهمیت داشته 
است و بررسی 
محصولات 
کشاورزی 
هم به همین 
اندازه مهم 
بوده استاین 
وضع هم برای 
مصرف داخلی 
و هم در زمینه 
صادرات به 
یک اندازه مهم 
است

گوناگونروزنه

کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
فرهنگی عمومی کشور عنوان کرد: من معتقدم، بزرگترین کارهرنخبه و دغدغه مند و هر درگیر به فرهنگ، 
حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
موضوع استکبار ستیزی، موضوع مقدس فلسطین که بر خود من خیلی مقدس است شکاف هایی ایجاد 
شده است.دبیر شورای فرهنگی عمومی کشوربیان کرد: ما یک جمله ای را در دوره  جدید زیاد می شنویم.

  دبیر تحریریه:یونس اسماعیلی
  سرویس اقتصادی: معصوم دارابی

  سرویس اجتماعی: حمزه رستمی نیا
  سرویس عکس: هدی کاشانیان

  صفحه بندی و بخش فنی:زهرا عسکری

  نشانی: سهروردی شمالی بین بهشتی و هویزه  پلاک 45۶ واحد 3
  کدپستی:  155171۶11۸

    تلفن:  ۸۸7۶9227
    فکس:  ۸۸7۶9227 - 021  

  لیتوگرافی و چاپ: شرکت چاپ انتخاب رسانه-کارگر

روزنامه سراسري

  گرایش :  اقتصادی- اجتماعی
  صاحب امتیاز و مدیرمسئول: فیروز اسماعیلي نژاد

  سردبیر:امید عباسی

  سازمان شهرستان ها: 0919۶۶7۸754
  سازمان آگهی های:  09119۸54399۶

عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران

14مدیر هنری: کاوه رحیمی
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اصحاب  جمع  در  رئیسی  ابراهیم  سید  المسلمین  و  حجت الاسلام 
فوری  نیازهای  استان،  به  اول سفر  دور  در  تبریز، گفت:  در  رسانه 
استان را بررسی کردیم و قرار شد تا کارهایی که باید سریع انجام 

شوند و طرح های نیمه تمام، دنبال شوند.
به گزارش رمز اقتصاد، رییس جمهور با بیان این که نیمی از مصوبات 
سفر قبلی اجرا شده و نیم دیگر هم درحال اجراست، گفت: مواردی 
از طرح ها مانند راه آهن تبریز - تهران مورد بهره برداری قرار گرفت 
و خانواده معظم شهدا هم راهی مشهد شدند.رئیسی ادامه داد: طرح 
آبرسانی به شهر میانه که بیش از ۲3 سال طول کشیده و کاری بود 
که می توانست سال های قبل تمام شود، به طول ۴۹ کیلومتر خط 
آبرسانی آن انجام شد که به همراه تصفیه خانه ای که امروز افتتاح 
شد، مردم میانه، آب شرب گوارا را دریافت کردند که باعث خرسندی 
است.وی اضافه کرد: برای بیش از ۲۰۰ روستا آبرسانی و برای بیش 
مواصلاتی،  جاده های  درمانی،  مراکز  گازرسانی شد.  روستا  از ۲۰۰ 

روکش های جاده ای و بزرگراه هایی هم افتتاح شد.
رئیس جمهور گفت: امروز تلاش هایی در بخش های مختلف در حال 
انجام است و طرح های نیمه تمام که سال ها مردم را رنج داده، به 
سامان می رسند. وی افزود: مسئله دریاچه ارومیه که کارش مدت ها 
مانده بود، در طول یک سال گذشته سه شیفته کار انجام گرفت تا به 
نتیجه برسد و فاز نخست آن افتتاح شد. فازهای بعدی را هم داریم 
که با سرعت در حال انجام است و امیدواریم در اوایل سال آینده فاز 
دوم آن به بهره برداری برسد. طرح جامع دولت در مورد احیای دریاچه 

ارومیه به قوت دنبال خواهد شد.
وی با تاکید بر این که نباید کارها رها شوند، افزود: امروز دشمن به 
دنبال ناامیدی مردم است و دولت باید کارهایش را در جهت امیدواری 
انجام دهد. ما به شرایط کنونی بسنده نمی کنیم و حتما در دور دوم 
استان  در  تحصیلکرده ها  بیکاری  رفع  در جهت  اقداماتی  هم  سفر 

انجام می گیرد.
رئیسی گفت: بیکاری در استان آذربایجان شرقی کاهش یافته و امروز 
نیاز به کارگر در واحدهای تولیدی داریم اما در حوزه تحصیلکرده ها 

نیاز به کار بیشتر است و زمینه استان برای کار بسیار بالا است.وی 
با بیان این که اجتماعات و دیداری که این روزها با مردم داشتیم به 
است،  انجام  در حال  کارهایی  ببینند چه  مردم  بود که  منظور  این 
نقش  تبیین کارها می تواند  و  امید  ایجاد  در  تاکید کرد: رسانه هم 

داشته باشند. 
وی گفت: رسانه می تواند وقتی ببیند که اجرای طرحی با تاخیر مواجه 
است، پیگیری کند و به دولت کمک کند که البته این پیگیری باید 
دولت  شروع  زمان  از  افزود:  جمهور  باشد.رئیس  انصاف  طریق  از 
سیزدهم، با یک ناترازی در حوزه برق مواجه بودیم یعنی ۲۲ هزار 
ناترازی داشتیم. تا به امروز 7۰۰۰ مگاوات برق به شبکه  مگاوات 
سراسری در دولت سیزدهم تزریق شد و همچنان ۱۵ هزار مگاوات 
ناترازی داریم.وی افزود: برنامه ریزی کردیم تا این کمبود جبران شود 
و تولید برق را در کشور تا 3۵ هزار مگاوات افزایش دهیم که ۱۰ هزار 
آن مربوط به صنایع است. برای تولید برق تجدیدپذیر هم برنامه ریزی 

کرده ایم و کار تولید این نوع برق  در کشور آغاز شده است.
وی با اشاره به وضعیت تولید برق در استان آذربایجان شرقی، گفت: 
و  مگاوات   ۵۰۰ ظرفیت  با  هریس  نیروگاه  احداث  استان  این  در 
نیروگاه دیگر در استان با ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات داریم که به زودی 
به نتیجه می رسند. به دنبال این هستیم که برق صنایع، خانگی و 
کشاورزی همگی مورد توجه دولت باشد که هست و این زیرساخت 
از برنامه ریزی های فوری دولت است تا واحدهای تولیدی استان در 

کار تولید دچار وقفه نشوند.
رئیسی تاکید کرد: زیرساخت های تولید از جمله برق باید حتما فراهم 
گفت:  ادامه  در  می شود.وی  پیگیر  هم  استان  در  امر  این  و  باشد 
ماشین  یعنی  است  کشور  صنایع  مادر  تبریز،  ماشین سازی  شرکت 
موردنیاز صنایع دیگر را تامین می کند. در اولین دیدارم با کارکنان 
دارای مشکلات جدی  این شرکت  قبل،  این شرکت در سال های 
بوده و خصوصی سازی نابه جایی در آن شده بود که ظرف این مدت 
از این شرایط خارج شد. به نحوی که امروز از نظر تولید، کیفیت و 
کمیت کاملا با قبل متفاوت شده است. وی با بیان این که این شرکت 

سال گذشته ۱3۰۰ دستگاه ماشین تولید کرده و امسال برنامه ریزی 
برای تولید ۲۰۰۰ دستگاه ماشین را دارد، افزود: امروز نشاط در همه 
کارخانه وجود دارد که بسیار ارزشمند است. وضعیت کنونی شرکت 
مشخص و از بحران خارج شده اما باید تجهیزات کارخانه را نوسازی 
کنند.رئیس  دنبال  را  کار  امیدواری  با  که  باشد  نحوی  به  و  کنیم 
جمهور گفت: نباید عوامل  کارخانه ماشین سازی نگران آینده شوند. به 
مدیریت گفتیم که با روحیه کارش را انجام دهد لذا در این راستا باید 
حتما نوسازی در این صنایع و جذب نیروی بیشتر حتما عملیاتی شود.

وی افزود: تعداد ۲۲۰ واحد تولیدی صنعتی استان نیمه تعطیل و دچار 
رکود شده بودند که امروز به خط تولید آمده اند. در بازدید از غرفه های 
تولیدات این کارخانه ها گفتیم که حتما تسهیلات در اختیارشان برای 

رشد تولید قرار دهیم و باید از آن ها حمایت کنیم.
وی از تشکیل ستاد احیای کارخانجات راکد و نیمه تعطیل در ریاست 
و  راکد  واحد   ۵۰۰ تعداد  مجموع  در  گفت:  و  داد  خبر  جمهوری 
... تاکنون در استان فعال شده و  نیمه فعال صنعتی و کشاورزی و 
بنای دولت این است که کارخانه هایی که نیاز به نوسازی ماشین آلات 
از  اولیه دارند را، به هر شکلی فعال کنیم و یکی  یا تامین مواد  و 
برنامه های دولت فعال سازی این کارخانجات نیمه تعطیل است.وی 
با اشاره به تکمیل راه آهن میانه - تبریز، گفت: حدود ۲3 کیلومتر از 
این راه آهن از ایستگاه خاوران تا راه آهن تبریز را داریم که مانده و 
از لحاظ فنی سخت تر از کار فعلی است اما بنا داریم کارهای سخت 
را انجام دهیم زیرا کامل شدن طرح امروز به این است که این ۲3 

کیلومتر هم انجام شود.
وی تاکید کرد: بنای ما این است که طرح ها انجام شود ولی به هر 
دلیلی اگر مشکلی ایجاد شد و طرح انجام نگرفت، حتما باید با مردم 
در میان بگذاریم و با آن ها صادق باشیم و رسانه ها در این راستا 
نقش مهمی دارند.وی در پایان گفت: از طرق مختلف مصوبات را 
دنبال می کنیم. سه حوزه برای نظارت بر اجرای مصوبات داریم که 
شامل مدیران، استاندار و در نهایت معاونت اجرایی نهاد ریاست 

جمهوری است.

رئیس جمهور: 

دولت سیزدهم به میزان دو مقطع دولت های گذشته برق تولید کرده است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
  اجلاس سازمان جهانی

 کار فرصتی برای توسعه 
عدالت اجتماعی است

نشست  برگزاری  اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
پارلمان جهانی و سه جانبه کار را فرصت مناسبی برای 
پرداختن به مسائلی دانست که زندگی میلیون ها نفر در 

سرتاسر جهان را تحت تأثیر قرار داده است.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  از  اقتصاد  رمز  گزارش  به 
اجتماعی، »سید صولت مرتضوی« در نشست وزرای 
کار کشورهای عضو جنبش عدم تعهد در ژنو گفت: 
روند موجود میان اعضای جنبش عدم  تعهد می تواند 
منجر به همکاری های منسجم و هماهنگ و تحقق 
اقدامات مؤثر گردد.وزیر تعاون با بیان این که عدالت 
سازمان  اصولی  جهت گیری  به عنوان  اجتماعی 
گرفته  قرار  توجه  مورد  اخیر  ایام  در  کار  بین المللی 
تعهد  در جنبش عدم  مهم همواره  این  است، گفت: 
جنبش  این  بنیادین  اصول  از  و  بوده  اهمیت  حائز 
قلمداد می شود.مرتضوی بیان کرد: اشتغال پایدار در 
زمره مسائل و موضوعات روز در سازمان ملل است 
حوزه  در  جهانی  بحران  یک  با  ما  که  گفت  باید  و 
مشاغل مواجه هستیم که تاکنون آن را تجربه نکرده 
آثار  و  کووید ۱۹  بحران  به  اشاره  با  کار  بودیم.وزیر 
آن بر کشورهای در حال توسعه، اظهار داشت: ما با 
مرتبط  هم  به  اما  متعدد  چالش های  از  مجموعه ای 
شامل تبعات همه گیری کووید ۱۹ افزایش هزینه های 
ژئوپلیتیک  بی ثباتی های  و  اقلیمی  تغییرات  زندگی، 
هستیم. مواجه  جهان  در  مالی  بدهی های  بحران  و 
ایالات  یک جانبه  قهری  اقدامات  افزود:  مرتضوی 
متحده آمریکا و مداخلات خرابکارانه برخی کشورها 
اصل  متحد شامل  ملل  منشور  اصول  اهداف  ناقض 
حق حاکمیت ملیّ، عدم  مداخله، حق تعیین سرنوشت، 

عدم تبعیض و حل صلح آمیز مناقشات است.
وی گفت: چنین اقداماتی تأثیر شگرفی بر همه اقشار 
جامعه می گذارد و با توجه به آثار عمیق این اقدامات و 
نیات پس از آن ها می توان در زمره اقدامات جنایتکارانه 
تحریم گر  کشور  برای  بین المللی  مسئولیت  واجد  و 
بیان  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  قلمداد کرد.وزیر 
گام  ارتباط  این  در  آن رسیده است که  زمان  این که 
مؤثری برداریم، تأکید کرد: برگزاری نشست سه جانبه 
جهانی فرصت مناسبی برای پرداختن به مسائلی است 
را تحت  نفر در سرتاسر جهان  میلیون ها  زندگی  که 
تأثیر قرار داده و دستاوردهای ما در این مجمع جهانی 
و  به شکل چشمگیر  را  اشاره  مورد  مسائل  می تواند 
گفت:  کند.مرتضوی  دگرگونی  دستخوش  ملموسی 
در  آخرین نشست خود  در  تعهد  وزرای جنبش عدم 
باکو در سال ۲۰۲۲ تأکید کرده اند که اجتماع جهانی 
باید به اتحاد و انسجام با تکیه بر یک رویکرد جمعی 
چند  آثار  و  ابعاد  و  کرده  غلبه  جهانی  چالش های  بر 
وجهی چالش ها را برپایه روح همکاری و یکپارچگی 

مدیریت کنند.
وی افزود: از اصول مورد توافق جنبش عدم تعهد 
کار  اشتغال،  تولید،  ظرفیت  ارتقای  حوزه  این  در 
اقتصادی  رشد  متن  در  فقر  کاهش  برای  شایسته 
است. بوده  سطوح  همه  در  برابر  و  پایدار  فراگیر، 

وزیر کار با تأکید بر این که حرکت به سوی عدالت 
اجتماعی آسان نیست، گفت: بدون کار شایسته برای 
همه و توجه کافی به جایگاه و کارکرد کار در جامعه 
تقریباً غیر ممکن است که بتوانیم به توسعه پایدار و 
عدالت اجتماعی برای همه دست پیدا کنیم.وی با 
بیان این که با وجود افزایش شگرف حجم تولید در 
جهان از طریق تحولات تکنولوژیک هنوز توجه به 
کار یک ضرورت دنیای معاصر محسوب می شود، 
ابراز امیدواری کرد: این گردهمایی به یافتن راه ها 
مشترک،  مسائل  بر  غلبه  برای  روش های جدید  و 
اهداف  پیگیری  در  مسیرهایمان  کردن  هموار 
برای غلبه  با یکدیگر  نزدیک  مشترک و همکاری 

بر چالش های جهانی منتهی شود.
اشغالی  اراضی  در  مرتضوی گفت: وضعیت کارگران 
منطقه  این  در  اخیر  تحولات  و  فلسطین  کشور 
آنچه  واقع  در  و  است  توجه  نیازمند  و  نگران کننده 
و  آپارتاید  از  کمتر  چیزی  می دهد  روی  فلسطین  در 
اعمال  این گونه  باید  افزود:  نیست.وی  نسل کشی 
ظالمانه انسانی به فوریت خاتمه یافته و حقوق مردم 
فلسطین و سایر مناطق اشغالی از جمله جولان سوریه 
شود. شناخته  رسمیت  به  عزتمندانه  حیات  برای 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأکید کرد: با تکیه 
مداخلات  و  چارچوب ها  نیرومند،  همکاری های  بر 
سیاستی مؤثر، تحقق آینده ای بهتر، فراگیرتر و پایدارتر 
در  و  مقدور  همه  برای  اجتماعی  عدالت  طریق  از 

دسترس است.

رئیس جمهور: 
از زمان 
شروع دولت 
سیزدهم، با 
یک ناترازی 
در حوزه برق 
مواجه بودیم 
یعنی ۲۲ 
هزار مگاوات 
ناترازی 
داشتیم  تا به 
امروز ۷۰۰۰ 
مگاوات برق به 
شبکه سراسری 
در دولت 
سیزدهم 
تزریق شد

گوناگونروزنه

کاریکاتور

توافق ایران و عربستان به نفع امنیت منطقه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: توافق شده تا ظرف ۲ ماه 
آینده تبادل سفیر ایران و عربستان انجام شود. 
ســید محمــد حســینی معــاون پارلمانــی 
رییس جمهور طی سخنانی با اشــاره به توافق 
ایران و عربستان گفت: دو کشور توافق کردند در 
دو ماه آینده تبادل ســفرا انجام شــده و روابط 
دیپلماتیک دو کشور برقرار شود.وی ادامه داد:  دو 
کشور به مدت۷سال رابطه نداشتند و از این جهت 
مشکلاتی برای هر دو ایجاد شده بود. در حال ما 
هر سال زائر حج داریم و بحث عمره هم تعطیل شده بود. دو کشور ایران و عربستان دو دو قدرت مهم 
منطقه هستند و عربستان نقشه حائز  اهمیتی بر روی کشورهای حاشیه خلیج فارس دارد از این جهت 
این همکاری ها می تواند در زمینه های امنیتی، اقتصادی و سیاسی تأثیر گذار باشد.حسینی با بیان اینکه 
درست است که ما در برخی مسائل اختلاف نظر داریم، افزود: اما بنای جمهوری اسلامی ایران بر همکاری 
بوده است به ویژه این دولت که سیاست همسایگی آن جواب داده است.وی افزود: ما پاسخ خوبی از این 
سیاست از همسایگان گرفته ایم. توافق با عربستان هم با واکنش فراوانی از سوی کشورهای همسایه 
مواجه شد. حسینی تصریح کرد: ما تماس هایی از سوی عراق، عمان، قطر و سایر کشورها با وزیر امور 
خارجه خود داشتیم و اینها موید این است که این توافق به نفع امنیت منطقه است.معاون پارلمانی رییس 
جمهور در پایان گفت: چندی پیش برای شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید برزیل به این 
کشور سفر کردم و در حاشیه این مراسم با وزیر خارجه عربستان ملاقات داشتم که در آن ملاقات کاملًا 

معلوم بود که آنها آماده برقراری روابط کشورمان هستند.

تولید هواپیمای یاسین باعث بومی شدن آموزش های خلبانی شد
فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه تولید هواپیمای یاســین باعث بومی سازی حوزه آموزش 
خلبانی شده خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و 
کوتاه تر شــود. امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراسم افتتاح سالن تولید و 
رونمایی از نخستین نمونه فروندِ تولید معیار و عملیاتی جت آموزش پیشرفته یاسین، گفت: جا دارد که 
از تلاش های وزارت دفاع در ساخت هواپیمای آموزشی یاسین تشکر کنم و خدا را شاکرم چون امروز 
یک روز خوب برای نیروی هوایی است.وی افزود: در زمان گذشته، آموزش های نیروی هوایی ارتش در 
خارج از کشور انجام می شد. نیروی هوایی نخستین محلی بود که مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفت 
و باعث شــد نتوانیم آموزش های خلبانان خود را در خارج از کشور انجام دهیم.فرمانده نیروی هوایی 
ارتش بیان کرد: امروز یک روز بسیار خوب برای ما است و افتخار می کنیم هواپیمای جت آموزشی به 
عنوان یکی از ارکان مهم آموزش خلبانان ما، بومی شده است. امیر واحدی با بیان اینکه تولید هواپیمای 
یاسین باعث بومی سازی حوزه آموزش خلبانی شده است، خاطرنشان کرد: استفاده از هواپیمای یاسین 
باعث می شود تا دوره آموزش ها کامل تر و کوتاه تر شود و در آینده نزدیک هواپیمای شکاری که کوثر 

باشد نیز می تواند باعث ارتقای توان دفاعی کشورمان  شود.

احضار سفیر ایران به وزارت خارجه آذربایجان
وزارت خارجه آذربایجان از احضار سفیر ایران به وزارت خارجه این کشور خبر داد.به گزارش  ای پی ای 
جمهوری آذربایجــان، وزارت امور خارجه جمهــوری آذربایجان در بیانیه ای با خبــر دادن از احضار 
سیدعباس موسوی، سفیر ایران در جمهوری آذربایجان ادعا کرد: در ۱۱مارس ۲۰۲۳، یک هواپیمای 
نظامی جمهوری اسلامی ایران از ساعت ۰۹:۴۴ تا ۱۰:۲۶ پروازی بی وقفه در مرز آذربایجان-ایران انجام 
داده و از منطقه زنگیلان به بیله سوار مسیری رفت و برگشت را طی کرد.در این بیانیه آمده است: این 
هواپیما بین دو کشور و در فاصله ۳ الی۵ کیلومتری مرز و گاهی روی مرز انجام داد.وزارت امور خارجه 
آذربایجان مدعی شد: نزدیک شدن یک هواپیمای نظامی به مرز دو کشور به این شکل و به پرواز درآمدن 
بر فراز خطوط مرزی امنیت هوانوردی غیرنظامی را تهدید کرده و موجب بدتر شــدن روابط دوجانبه 
می شود.در این بیانیه آمده است: به پرواز درآمدن هواپیمای نظامی به مدت بیش از یک ونیم ساعت در 
نزدیکی مناطق آزادشده آذربایجان رفتاری تحریک آمیز و غیردوستانه در قبال آذربایجان است. ما مایلیم 
یادآوری کنیم که طرف ایرانی در سال گذشته رزمایش نظامی گســترده ای در امتداد رود ارس و در 
نزدیکی مرزهای آذربایجان انجــام داد. ما قویا ایران را به خاطر چنیــن اقدام تحریک آمیزی محکوم 
می کنیم و از آن ها می خواهیم توضیح درخــوری ارائه کرده و از این گونه اقدامــات تقابلی در آینده 

خودداری کند.

دبیر شورای فرهنگی عمومی کشور

به هر پلتفرمی که شروط قانونی ایران را 
بپذیرد، اجازه  فعالیت می دهیم

دبیر شــورای فرهنگی عمومی کشور گفت: اگر یک 
پلتفرمی بستر خشونت سازمان  یافته شود و مسئولیتش 
را نپذیرد، این وســط حق با چه کسی اســت؟ ما در 
جمهوری اسلامی باید به هر پلتفرم داخلی و خارجی 
برای تامین رضایت مردم و رفاه مردم که شروط قانونی 
و حداقل های قانونی جامعه  ی ایــران را بپذیرد، اجازه  
فعالیت بدهیم.سید مجید امامی، دبیر شورای فرهنگی 
عمومی کشور در گفت وگویی رادیویی گفت: ما درعرصه  
اجتماعــی، فرهنگــی، تربیتــی  مان با یک شــکاف 

فرآیندهای بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی مواجه هستیم. این خودش را در مدرسه یک  جور، در 
اداره، شهر، دانشگاه و حتی در محله هم یک  جوردیگر نشان داده است. از طرف دیگر به شدت، فجیح  ترین 
سرعت محله  زدایی و حتی شهرزدایی از شهر را داشتیم.ســید مجید امامی افزود: نکته  دیگر که در کنار 
این ها اتفاق افتاده اســت، صامت بودن، غافل بودن و حتی بی خبر بودن از یک جریان پر سرعت دیگر در 
حرکت تغییرات فرهنگی جامعه نســبت به گروه های دیگر اســت. آن هم تغییرات فرهنگی نوجوانی و 
همچنین شکل  گیری گروه های جدید اجتماعی است که ما متاسفانه به خاطر ضعف متولیان فرهنگی - 
اجتماعی  مان و بی خردی، کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا از آنها غافل هستیم. مثلا گروه های سنی که 
به شدت در جوامع مختلف در حال فزایندگی هستند. وی ادامه داد: در جامعه  ما هم بین ۱۵ تا ۲۴ سالگی 
به شدت فزاینده هستند، کسانی که نه تحصیل دارند، نه تحصیل می کنند، نه اشتغال دارند، نه مهارتی 
بلدند و مثلا شما نتیجه اش را در پاساژگردی می بینید. یا نتیجه  اش را در حضورهای بالای یازده ساعت، 
بالای نه  ساعت در فضای مجازی می بینید چه در قالب بازی  های ارسال شده، چه در قالب مصرف شبکه های 
اجتماعی و حضور در شبکه های اجتماعی به صورت فردی اما کانکت شده و اتصال یافته است. دبیر شورای 
فرهنگی عمومی کشور عنوان کرد: من معتقدم، بزرگترین کارهرنخبه و دغدغه مند و هر درگیر به فرهنگ، 
حالا حتی اگر بتواند در سمت یک نهاد بینابینی مثل شورای فرهنگ عمومی که ما معتقد هستیم، بین 
مردم و بین فرهنگ است، ما بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی قرار گرفته، ورود پیدا کند و جلوگیری 
نماید از این سرعت کم کند. مثلا، شکافی یا گسل یا دره بین فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی، یعنی اینکه 
شما روی کاغذ، روی صنعت، در رسانه های رســمی بیان می کنید یک چیزی معیار است، اما در عمل و 
زیســت واقعی زندگی روزمره  بالای پنجاه درصد یا نزدیک به پنجاه درصد آن آدم ها، ورودی و پذیرشی 
ندارد.وی افزود: مثلا شما یک گونه صحبت می کنید و می فرمایید زبان معیار این است، ولی می بینید که 
پنجاه درصد آدم ها اصلا کلمات و تعابیری را به کار می برند، که نحوه  سخن   گفتن تغییر پیدا می کند و این 
کم  کم باعث می شود که زبان به یک اعوجاج برسد.امامی خاطرنشان کرد: در موضوعاتی مثل حجاب و کلا 
موضوعاتی در حوزه  زنان، در موضوعاتی مثل ســایر موضوعات ایدئولوژیک برای انقلاب اسلامی، حتی 
موضوع استکبار ستیزی، موضوع مقدس فلسطین که بر خود من خیلی مقدس است شکاف هایی ایجاد 
شده است.دبیر شورای فرهنگی عمومی کشوربیان کرد: ما یک جمله ای را در دوره  جدید زیاد می شنویم.
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عضو انجمن مدیران رسانه استان تهران 
عضو تعاونی مطبوعات کشور 

عضو انجمن نشریات ایران

صنایع دریایی
بررسی» رمز اقتصاد« از توان مندي ايران در صنعت کشتی سازی 

نگاهراهبرديبهصنعتکشتيسازيایران
 آیا ایران مي تواند کشتي بسازد؟ این سؤال ازمبنا 
غلط است؛ زیرا ایران سال هاســت که دارد کشتي 
مي سازد. آن چه به عنوان سوال مطرح کردم، پاسخ 
جالب و متقني از یک استاد شنیدم و بر آن شدم در 
این نوشــتار، تمام پرســش هاي خــود را در باره 
کشتي سازي ایران پس بگیرم و آن ها را تصحیح کنیم. 
در نخســتین نشســت تخصصي رمز اقتصاد که با 
موضوع »کشــتي و اقتصاددریامحور« برگزار شد، 
مهندس حســن رضا صفري- مدیرعامل موسســه 
رده بندي ایرانیان- پاسخ جالب و ارزنده اي به سوال 
من داد، هنگامي که پرسیدم آیا ایران مي تواند کشتي 
بسازد؟ او گفت: این ســؤال از مبنا غلط است؛ زیرا 
سال هاست که ایران دارد کشتي مي سازد. وفتي به 
پاسخ دقت مي کنم مي بینم واقعا همین طور است. اما 
آنچه در خبرها خواندم همین چند روز پیش قرارداد 
ساخت ۵۰ تاکسي دریایي بسته شده، و نیز افراماکس 
را به یاد مي آورم و دو شرکت بزرگ صدار و ایزایکو در 
ذهنم به چرخش در مي آیند و من متعجب از خود که 
چرا به این ها دقت نداشــته ام؟ مســاله از کجا آب 
مي خــورد و ایــن ســوال ها چگونــه در ذهن یک 

روزنامه نگار دریایي جاي خوش مي کند؟
نقدهاي منفي

مخالفان کشتي سازي در ایران، نقدهایي دارند و 
این نقدها بر اذهان اثرمي گــذارد. آن ها به مواردي 

استناد مي کنند:
رقباي بزرگ

آن ها اشاره مي کنند به رقباي بزرگي که در سطح 
جهان وجود دارند مانند چین، ژاپن و کره جنوبي که 
بازار جهــان را قبضه کرده اند و حتــا رقباي بزرگ 
اروپایي را از ســاخت کشــتي منصــرف کرده اند. 
کشــورهایي که قبلا کشتي ســاز بوده اند، اکنون 
کشتي ســازي را کنار گذاشته و به ســراغ ساخت 
تجهیزات رفته اند.  این اســت که ایران در شــرایط 
کنوني قادر به رقابت نیست و نمي تواند سهمي از بازار 
داشته باشد؛ اما این منتقدان نمي گویند پس ساخت 
افراماکس یا انعقاد قرارداد ۵۰تاکسي دریایي و امثال 

این ها چگونه به ایران مي رسد؟
تقاضاي پایین

منتقدان مي گویند، به طور کلي بازار تقاضا اشباع 
شده و روند نزولي دارد. گاهي اشــاره مي کنند که 
بخشي از ظرفیت کشتي سازان بزرگي که نام بردیم، 
خالي است؛ با این حال کشــورها تا سال هاي آتي، 
سفارش خود را ثبت کرده اند و نیازي به ثبت سفارش 

جدید ندارند. 
نبود امکانات کامل و گراني ساخت

مي گویند امکانات کافي در ایــران وجود ندارد و 
زیربناي لازم براي ساخت کشتي موجود نیست و این 
باعث گراني ســاخت کشــتي درایران مي شود که 

مشتریان را پر مي دهد به سوي شرق دور. 

زمان بر بودن ساخت
همچنین بر این باورند که ســاخت کشتي، مانند 
ساخت خودرو نیست که به سرعت ساخته و تولید 
شــود؛ بلکه فرایندي بســیار زمان بر است و باعث 
افزایش هزینه هاي ســربار شــده و قیمت نهایي را 

طوري بالا مي برد که اقتصادي نیست.
مزیت تعمیر بر کشتي سازي

منتقدان ســاخت کشــتي بر این قاعده استوار 
هســتند که اولا دنیا به ســمت تعمیرات مي رود و 
تعمیرات هم آسان تر است و هم به صرفه تر. مزیت 

ایران در تعمیر کشتي است نه ساخت آن. 
فقط بدنه سازیم

منتقدان مي گویند ما قادر به ساخت کشتي به طور 
کامل نیستیم؛ ما فقط بدنه سازیم و براي تجهیز کامل 
یک کشتي به خارجي ها وابسته ایم. اما این نکته را 
ذکر نمي کنند که ساخت کامل یک سازه در داخل 
کشور، تقریبا در هیچ کشــوري مرسوم و اقتصادي 
نیســت؛ برخي کالاها و تجهیزات تکمیلي را باید از 
خارج وارد کرد؛ مگر آن که قطعه یاتجهیزات مورد 
نظر به نحوي باشد که ساخت آن در کشور اقتصادي 
باشد و در کشتي ها پرکاربرد. در داخل کشور در شرف 
قطعه ســازي هســتیم؛ اما لزومي ندارد به سمت 
تجهیزات خاص که شمارگان آن محدود است برویم 
و بهتر است این نوع قطعات یاتجهیزات را از کشور 

سازنده وارد کنیم. 
اما ما واقعا کشتي سازیم

و دلایل دیگري که اهم آن ها برشــمرده شد. در 
مقابل این همه، یک واقعیت روشن پیش روي ماست 
که مدیر عامل موسسه رده بندي به درستي انگشت 
بر آن گذاشت چون همین الان ایران در حال ساخت 

کشتي است، نشــان داد که: اول: ما واقعا کشتي ساز 
هستیم ایزایکو و صدرا در حال حاضر در حال ساخت 
کشتي هستند؛ کما این که از مشکلات حاشیه اي رنج 
مي برند و چندي پیش اعتصاب کارگران ایزایکو نشان 
داد که این شرکت براي پرداخت حقوق کارگران خود 
دچار مشــکل اســت. اما توان مهندســان ما براي 
کشتي سازي یک چیز است، قابلیت و امکانات ساخت 
کشتي یک چیز و البته مشکلات اداري و مدیریتي 
چیز دیگر اســت. اعتصاب کارگران به معناي عدم 
قابلیت کشتي سازي نیست و دلایل دیگري دارد. به 

بیان دیگر، مشکلات کارگران نمي تواند بگوید که ما 
نمي توانیم سازنده کشتي باشیم.

نگاه راهبردي به کشتي سازي
دوم: برخي موافقان ســاخت کشتي، نظر خاص و 
جالب و قابــل تاملي دارند؛ ماننــد آن چه که دکتر 
شهراد کوکبي در نخستین نشست تخصصي کشتي 
و اقتصاد دریامحور بیان کرد. وي معتقد است که ما 
باید کشتي بسازیم؛ حتا با ضرر! دیدگاه این پژوهشگر 
که دانش آموخته دکتراي کشتي ســازي از فنلاند 
است، بر محور »دریانوردي راهبردي« استوار است. 
دیدگاهي که مي گوید باید با نگاه راهبردي در دریا 
حضور داشت و از کناره هاي خودي تا عمق دریاها و 
اقیانوس ها را در نوردید. دریاداري با نگاه راهبردي 
یک نتیجه مشخص دارد: ما باید و باید کشتي  بسازیم 
حتا اگر ساخت کشتي براي ما از نظر اقتصادي صرفه 
نداشته باشد.البته نگاه دقیق و کامل این نگرش را در 
متن اصلي نشست هاي تخصصي که به زودي منتشر 
مي شود مي توان دریافت کرد و با دقت مورد مطالعه و 
بررسي قرار داد؛ به هر روي، »نگاه راهبردي« انگار 
همه معادله هاي مرسوم اقتصادي را بر هم مي زند و 

رویکرد ایران به کشتي سازي را تایید و تاکید مي  کند.
از پایین به بالا

جمعي هم هستند که هم به کشتي سازي در ایران 
قائلند و هم ایران را کشتي ساز مي دانند. اینان قابلیت 
مهندسان ایراني را بسیار باشکوه توصیف مي کنند و 
توان کشتي سازي را امري ثابت شده مي دانند؛ اما به 
رویه کشتي سازي ایراد وارد مي کنند. اینان مي گویند: 
ما باید از کشــتي هاي کوچک)مانند تاکســي هاي 
دریایــي( شــروع کنیم و بــه مرور رو به ســاخت 
کشتي هاي بزرگ بیاوریم و نه بر عکس. اینان رویه 
کنوني را که تاکیدبر ساخت کشتي هاي بزرگ دارد 
را نکوهش مي کنند و آن را موجــب زیان بزرگ به 

اقتصاد کشور مي دانند. 
و اما نتیجه 

به نظر مي رســد نتیجــه اي جز پذیــرش توان 
کشتي سازي ایران نداریم. کشتي در حال حاضر واقعا 
دارد ســاخته مي شــود و البتــه روابــط عمومي 
کشتي سازها چنان که باید و شاید خوراک خبري و 
فکري به جامعه نرسانده اند. شاید مردم همچنان بر 
اســاس تبلیغات منفي که خودروسازها مسبب آن 
هســتند، منطق همه ســازه ها را با پراید مقایسه 
مي کنند. »وقتي نمي توانیم پرایدبســازیم، چطور 
مي توانیــم کشــتي بســازیم؟« ایــن گویــش 
منفي باف هایي است که سایپا گزک به دست آن ها 
داده اســت و در مقابل، روابط عمومي کشتي ساز ها 
فعال و موثر عمل نکرده اند که بتوانند این مقایسه را 
بشکنند. واقعیت این است که افراماکس ها در حال 
حاضر در صنعت حمل و نقل نفت فعالیت مي کنند و 
افراماکس های بعدی در حال ســاخته شــدن اند. 
درست است که روند کند ســاخت این کشتي های 
غول پیکر ذهن را آزار مي دهد؛ اما با تمام فشــارها و 
تحریم ها و ناکارآمدي هاي مدیریتي، در حال ساخت 
اســت. اصولا باید دو کار خوب کرد: اول:  حســاب 
مهندســان و متخصصان و کارگران را از مدیران و 
بازي هاي سیاســي جدا کرد. و دوم:  باید واقع بینانه 
کشتي هاي ساخت ایران را در آب هاي ایران و جهان 
به تماشا نشســت و ســپس قضاوت کرد. تا دیگر 
نپرســیم آیا ایران کشتي مي ســازد؟ و به جایش 

بپرسیم:
چرا ســاخت کشــتي در ایران به کندي صورت 

مي گیرد؟
چرا در کشتي ســازهاي بزرگ ما مشکل حقوق 

پرسنل وجود دارد؟
چرا در بازار جهاني تقاضا براي ساخت کشتي سهم 

بیشتري نداریم؟
چرا برخي امکانات لازم در کارخانجات کشتي ساز 

ما نیست؟
و چرا کشتي ســازي از کوچگ و بزرگ در ایران 

توسعه بیشتري پیدا نمي کند؟

طرح: فریباعزیزی - روزنامه شمیران

صفحه آرا: مرجان محجوب
عکاس: سجاد درویشی مدیر هنری: کاوه رحیمی
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طبیعت بهاری لرستان

سجاد درویشی بدون شرح...

روزنامه صبح ایران

رمزاقتصاد
فریبا عزیزی 

گرد و غبار در آسمان خرم آباد

سجاد درویشی بدون شرح...

روزنامه صبح ایران

رمزاقتصاد
فریبا عزیزی 

دنیا  جای  هیچ  در  کرد:  بیان  ایران  بازرگانی  اتاق  رییس 
هیچ اقتصادی بدون حضور یک بخش خصوصی قوی به 
سمت توسعه حرکت نکرده و الان زمان آن است که سهم 
اقتصاد به  پیدا کند و  افزایش  اقتصاد  از  بخش خصوصی 
بخش خصوصی و مردم واگذار شود و در این زمینه هم 

حمایت های لازم صورت گیرد.
 غلامحسین شافعی، رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران در رابطه با ارزیابی خود از انتخابات دهمین 
دوره هیات رییسه اتاق ایران گفت: متفاوت بودن این دوره 
آیین نامه  در  تازه ای  شرایط  است،  درست  قبلی  دوره  با 
جدیدی که تصویب شد آورده شده که این تفاوت را ایجاد 

کرده است.
که بخش  است  این  است  مسلم  که  آنچه  افزود:  شافعی 
خصوصی باید رو به تعالی حرکت کند و هر دوره نسبت به 

دوره قبلش از درجات رفیع تری برخوردار شود.
را  بخش خصوصی  که سکانداری  افرادی  داد:  ادامه  وی 
برعهده می گیرند هم باید از بخش خصوصی باشند، هم 
کارآمد و هم افرادی باشند که تعامل سازنده با حاکیمت 
برقرار کنند و بتوانند مطالبات بخش خصوصی را با جدیت 

و قاطعیت دنبال کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: ما اعتقاد داریم که 
اتاق بازرگانی به عنوان نماینده بخش خصوصی و دولت 
باید مکمل یکدیگر باشند و خدای نکرده در مقابل همدیگر 
نباشند. تنها راه رسیدن به توسعه اقتصادی کشور این است 
که دولت و بخش خصوصی بتوانند همدیگر را کامل کنند 

برای آینده اقتصاد ایران و همه تلاش هم همین است.
خودش  دنبال  به  انتخاباتی  هر  البته  کرد:  بیان  شافعی 
اتاق همه سعی مان این  مسائلی را هم دارد، ما در داخل 

است که انتخابات به نحو مطلوب و سالم برگزار شود. بخش 
خصوصی با یک انتخابات خوب باید قابلیت های خودش 
به  خصوصی  بخش  که  رسیده  آن  زمان  بدهد،  نشان  را 
حاکمیت و جامعه نشان بدهد که به بلوغ کامل رسیده است. 
رئیس اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر این که همه تلاش مان 
را برای آینده بهتر اتاق می کنیم، گفت: قدرمسلم حاکمیت 
را  نظارت  و  حمایت  باید  و  دارد  توجه  قضیه  این  به  هم 
مورد توجه قرار دهد و دخالت در این زمینه هرچقدر کمتر 
دنیا هیچ  اقتصاد کشور است. در هیچ جای  نفع  به  باشد 
اقتصادی بدون حضور یک بخش خصوصی قوی به سمت 
توسعه حرکت نکرده است و الان زمان آن است که سهم 
اقتصاد به  پیدا کند و  افزایش  اقتصاد  از  بخش خصوصی 
بخش خصوصی و مردم واگذار شود و در این زمینه هم 

حمایت های لازم صورت گیرد.

رییس اتاق بازرگانی ایران؛

زمان آن رسیده که اقتصاد به بخش خصوصی واگذار شود

همتی: 
خزانه خالی بود، پول تورم زا 

چاپ کردیم
شب  روحانی  دولت  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
و  قبل  دولت  در  خزانه  بودن  خالی  به  گذشته، 
میلیارد  هزار   6۰ )حدود  دلار  میلیارد   ۵ تبدیل 
پایه  به  روحانی  دولت  بودجه  کسری  تومان( 
پول  چاپ  پی  در  تورم  گرفتن  اوج  و  پولی 
دولت  بودجه  کسری  جبران  برای  پرقدرت 

دوازدهم اذعان کرد.
به گزارش رمز اقتصاد، شب گذشته عبدالناصر 
همتی رئیس کل بانک مرکزی دولت روحانی، 
در  کشور  اقتصادی  وضعیت  درباره  اظهاراتی 
دوران مدیریت خود ارائه کرد. در بخشی از این 
برنامه، همتی با اشاره به کاهش شدید فروش 
درآمدهای  شدید  افت  و  قبل  دولت  در  نفت 
از  دلار  میلیارد  پنج   ،۹8 در سال  گفت:  دولت، 
کسری  بابت  را  کره  در  شده  بلوکه  پول های 
بودجه، تسعیر کردند و معادل ریالی آن را بانک 

مرکزی، چاپ کرد و به دولت داد!
این اولین باری است که یک مقام بلندپایه دولت 
قبل به صراحت از خالی بودن خزانه در سال های 
پایانی دولت قبل پرده بر می دارد. پیش از این 
برخی مقامات دولت قبل از جمله شخص حسن 
مسئولان  اظهارات  واعظی،  محمود  و  روحانی 
در  خزانه  بودن  خالی  بر  مبنی  سیزدهم  دولت 
مدعی  حتی  و  کرده  انکار  را  قبل  دولت  پایان 
پر بودن خزانه و باز بودن دست دولت سیزدهم 
برای تامین هزینه های کشور بودند. شب گذشته 
دقیق،  جزئیات  تشریح  با  همتی  عبدالناصر  اما 
پرده از واقعیت این موضوع برداشت و حقیقت 
دولت  خالی  خزانه  و  شدید  بودجه  »کسری 

دوازدهم« را افشا کرد.
به  اشاره  با  خود  سخنان  از  بخشی  در  همتی 
ناترازی مالی شدید دولت روحانی در سال های 
پنج  روحانی(  )دولت   ۹8 سال  در  گفت:  پایانی 
را  کره  در  بلوکه شده  پول های  از  میلیارد دلار 
بابت کسری بودجه، تسعیر کرد و بانک مرکزی 
داد!  دولت  به  و  کرد  چاپ  را  آن  ریالی  معادل 
 ۹8 سال  در  داده  رخ  فاجعه  عمق  درک  برای 
هزار   ۱۲ حدودا  تبدیل  نرخ  بدانیم  است  کافی 
تومانی دلار در بودجه سال ۹8، پایه پولی اضافه 
روحانی  دولت  بودجه  کسری  واسطه  به  شده 
با  است.  بوده  تومان  میلیارد  هزار   6۰ حدود 
قانون  در  دولت  عمومی  منابع  اینکه  به  توجه 
بودجه سال ۹8 حدود ۴۴8 هزار میلیارد تومان 
است  آن  معنای  به  این  بود،  شده  بینی  پیش 
از  درصد   ۱۵ حدود  چیزی  روحانی  دولت  که 
پولی  پایه  به  را   ۹8 سال  در  خود  بودجه  کل 
تبدیل کرد. تبدیل این میزان کسری بودجه به 
برای کشور  تورمی شدید  تبعات  پرقدرت،  پول 
گریبان  هم  هنوز  آن  آثار  که  داشت  همراه  به 
کشور را گرفته است. اکنون دولت سیزدهم در 
جدال با تورمی است که به اذعان همتی، نتیجه 
ناکارآمدی دولت قبل در مدیریت دخل و خرج 

خود بوده است.
تبعات  و  روحانی  دولت  بودجه  کسری  مساله 
تورمی آن برای کشور البته محدود به سال ۹8 
نبوده است. همتی پس از شکست در انتخابات 
سال ۱۴۰۰ با هشدار به دولت روحانی درباره 
روند  کرد:  اعلام  بودجه  تورمی کسری  تبعات 
ابتدایی سال  انتشار پول پرقدرت در چهار ماه 
سریعا  اگر  و  است  کننده  نگران  بسیار   ۱۴۰۰
دلیل  داشت.  خواهد  بزرگی  تبعات  نکند  تغییر 
از  دولت  بی رویه  استقراض  عمدتاً  رشد،  این 
که  است  تنخواه هایی  قالب  در  مرکزی  بانک 
ندارد. وجود  آن ها  تسویه  برای  چشم اندازی 
نیز  اواخر سال ۱3۹۹  در  وی همچنین گفت: 
غیرواقعی  بودجه ۱۴۰۰  منابع  تاکید کردم که 
افزایش  تامین  و  دارد  زیادی  کسری  و  است 
بودجه ۱۴۰۰  هزینه های  درصدی  حدود ۱۰۰ 
نیست.تمام  پذیر  امکان  قبل  سال  به  نسبت 
در  سیزدهم  دولت  می دهد  نشان  شواهد  این 
گرفت،  عهده  بر  را  اجرایی  مدیریت  شرایطی 
برای  پرقدرت  پول  با چاپ  روحانی  دولت  که 
جبران مسئله خزانه خالی خود، دولت سیزدهم 
تنها  این سوءمدیریت خود  تورمی  تبعات  با  را 
دولت  مسئولان  همین  اینکه  جالب  گذاشت. 
قبل بارها نسبت به تورم بالا در کشور گلایه 
میراث  به  ای  اشاره  کوچکترین  اما  می کنند 

تورمی خود برای کشور نمی کنند.

بخش خصوصی 
باید رو به تعالی 
حرکت کند و هر 
دوره نسبت به 
دوره قبلش از 
درجات رفیع تری 
برخوردار شود

روزنه
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موسم برداشت گندم در شهرستان کوهدشت

سجاد درویشی بدون شرح...

روزنامه صبح ایران

رمزاقتصاد
فریبا عزیزی 

 مخبر: مهار تورم جز 
با مردمی کردن اقتصاد 

میسر نیست
همزمان با سالروز تشکیل جهاد سازندگی به فرمان حضرت امام خمینی)ره( در 
۲7 خرداد و روز جهاد سازندگی، معاون اول رئیس جمهور در بازدید از رویداد 
نمایشگاهی جهاد پیشرفت، از بسته ۱۲ هزار میلیارد تومانی مشارکت دولت با 
گروه های مردمی خبر داد.به گزارش رمز اقتصاد،  محمد مخبر در این برنامه 
و در نشستی با اعضا شورای عالی جهاد سازندگی و برخی از فعالان مردمی، از 

گروههای جهادی به عنوان کانونی برای سپردن اقتصاد به دست مردم توصیف 
کرد و گفت: تحقق شعار سال و رشد تولید و مهار تورم جز از طریق مردمی 
کردن اقتصاد و سپردن کارها به دست مردم که از خلاقیت، مدیریت، منابع و 
تشخیص مسئله برخوردار هستند، میسر نخواهد شد.معاون اول رییس جمهور با 
اشاره به بازدید امروز خود از طرح ها و پروژه های ملی در جهت توسعه کشور و 
به ویژه روستاها اظهار داشت: این نمایشگاه تبلور آرزوهایمان برای پیشرفت و 
توسعه بود و آنچه می تواند وضعیت کشور را بهبود ببخشد اقتصاد روستا است 
چراکه به سرمایه کمی نیاز دارد، زودبازده و در راستای بی نیازی از واردات است و 
حجم اشتغال بسیار بالایی دارد.وی با گرامیداشت یاد و خاطره امام خمینی)ره(و 
فرمان تاسیس جهاد سازندگی و همچنین شهدای جهاد سازندگی اظهار داشت: 
یکی از پشتوانه های اصلی این دولت گروههای جهادی هستند که در حل مسائل 
و مشکلات کشور نقش موثری دارند.وی با اشاره به مشکلات متعدد کشور در 
زمان آغازبکار دولت مردمی سیزدهم و لطف خداوند و تدابیر رهبری برای حل 

این مسائل خاطرنشان کرد: امروز کشور در بخش های مختلف به نقطه بسیار 
خوبی رسیده و گرچه با برخی مشکلات روبرو هستیم ،اما با برنامه ریزی ها 
این مسائل نیز در حال مرتفع شدن است.گفتنی است معاون اول رئیس جمهور 
در رویداد نمایشگاهی جهاد پیشرفت علاوه بر بازدید از غرفه های مختلف و 
آشنایی با فعالیت های گروه های جهادی، ۱6 طرح ملی با مشارکت دولت و 
گروههای مردمی، بسته ۱۲ هزار میلیارد تومانی مشارکت دولت با گروههای 
مردمی و ۲ طرح پژوهش محور ملی را معرفی و از کتاب »ایران آباد؛ از جهاد 
سازندگی تا جهاد پیشرفت و عدالت« رونمایی کرد.این بسته حمایتی و مشارکتی 
در زمینه های فناوری و نوآوری  طرح های خلاق، نوآورانه و دانش بنیان، تولید و 
زیر ساخت تولید اقتصاد خرد روستایی، احیای واحدهای راکد و نیمه راکد، طرح 
های اقتصاد دریا و آبزی پروری و توسعه صنایع فرهنگی و اجتماعی، راه، آب و 
حمل و نقل روستایی، احیای آداب و رسوم روستایی، رفع آسیب های اجتماعی و 

حاشیه نشینی، جشنواره نشان والی و جهاد تبیین است.

موسم برداشت گندم در شهرستان کوهدشت

سجاد درویشی بدون شرح...

روزنامه صبح ایران

رمزاقتصاد
فریبا عزیزی 

توسط جهادگران بسیج سازندگی انجام شد؛ 

برق رسانی و جاده  سازی در  دورترین نقاط محروم 

آبشار طلایی

سجاد درویشی بدون شرح...

روزنامه صبح ایران

رمزاقتصاد
فریبا عزیزی 

عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه:

باشد منطقه  در  ایران  اقتصاد  جدید  جانمایی  هفتم  برنامه  اولویت 
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ramzeghtesad.city@gmail.com :آدرس پست الکترونیک

 ۸۶۰۴۷۵۹۶

 سعید قلیچی

 مدیر سازمان شهرستان ها: بتول پاکروان

آگهی مناقصات عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان قزوین )مناقصه گزار( در اجرای قانون برگزاری مناقصات و آیین نامه معاملات شرکت های آب و فاضلاب در نظر دارد اجرای پروژه های مشروحه ذیل را با مشخصات و شرایط تعیین شده، از طریق مناقصه عمومی به اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد صلاحیت واگذار 
نماید، لذا از کلیه اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد صلاحیتی که تمایل به شرکت در این مناقصات را دارند دعوت می گردد به منظور دریافت اسناد مناقصات در ساعات اداری روزهای غیر تعطیل از تاریخ  24 / 07 / 140۳  لغایت 2۹ / 07 / 140۳ به واحد قراردادهای این شرکت مراجعه نمایند. 

همچنین به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از مدت مقرر در آگهی مناقصه واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصات مندرج است. 
مبلغ برآورد  موضوع مناقصهشماره مناقصه

)ریال(
مبلغ تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع کار)ریال(

محل تامین 
اعتبار

رتبه مورد نیاز و شرایط شرکت در 
زمان و مکان بازگشایی پیشنهاداتمهلت زمانی ارائه پیشنهاداتمناقصه

403/ 1 / 39
مناقصه عمومی یک مرحله ای انجام کلیه خدمات مرتبط با نصب انشعابات مشترکین آب و فاضلاب، خدمات پس از فروش 

انشعاب آب و فاضلاب ، انجام کلیه خدمات  قطع و وصل انشعابات شهرهای قـزوین، اقبـالیه، محمودآباد، چوبیندر ، خیـرآباد ، 
کوهیـن ، ناصـرآباد، دانـش و روستاهای تحت پوشش

غیر عمرانی 83.216.300.0002.916.489.000
)داخلی(

 دارا بودن سوابق اجرایی و حسن سابقه 
طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه

تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخه 12 /08 / 1403 
به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان قزوین

ساعت 9:30 مورخه
12 /08 / 1403 در محل سالن جلسات 

مناقصه گزار

403/ 1 / 40
مناقصه عمومی یک مرحله ای انجام کلیه خدمات مرتبط با نصب انشعابات مشترکین آب و فاضلاب، خدمات پس از فروش 

انشعاب آب و فاضلاب ، انجام کلیه خدمات  قطع و وصل انشعابات شهرهای الوند، محمدیه، نصرت آباد، بیدستان، شریفیه، 
مهرگان و باورس و شهرهای بوئین زهرا، سگزآباد، دانسفهان، ارداق، شـال، عصمت آباد

غیر عمرانی 51.282.600.0001.959.000.000
)داخلی(

 دارا بودن سوابق اجرایی و حسن سابقه 
طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه

تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخه 12 /08 / 1403 
به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان قزوین

ساعت 10 مورخه
12 /08 / 1403 در محل سالن جلسات 

مناقصه گزار

403/ 1 / 41
مناقصه عمومی یک مرحله ای انجام کلیه خدمات مرتبط با نصب انشعابات مشترکین آب و فاضلاب، خدمات پس از فروش 
انشعاب آب و فاضلاب ، انجام کلیه خدمات  قطع و وصل انشعابات شهرهای تاکسـتان، نـرجه، خرمدشـت، اسفرورین ، ضیاء 

آباد ، شهرک صنعتی حیدریه و شهرهای آبیـک، خاکـعلی، زیـاران، قشـلاق
غیر عمرانی 50.409.450.0001.933.000.000

)داخلی(
 دارا بودن سوابق اجرایی و حسن سابقه 

طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه
تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخه 12 /08 / 1403 

به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان قزوین

ساعت 10:30 مورخه
12 /08 / 1403 در محل سالن جلسات 

مناقصه گزار

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قزوینشناسه اگهی: 18۰6377

  شرکت آب و فاضلاب
 استان قزوین

خدمات غیرحضوری را با نرم افزار موبایلی »یارآب« از کافه بازار دریافت کنید

توضیحات:
 نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار بصورت یکی از انواع تضمینهای ذیل: الف- ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی 
موسسات اعتباری غیر بانکی که دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران هستند. که به نفع دستگاه مناقصه گزار )شرکت آب و فاضلاب 
استان قزوین( صادر گردد.ب- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب شماره 01070۸4۵۳000۹ و به شماره شباي IR۸201700000001070۸4۵۳000۹ بانک 
ملی شعبه قزوین بنام شرکت آب و فاضلاب استان قزوین ج- اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با قابلیت باز خرید قبل از سررسید )موضوع 

قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت(
نشانی مناقصه گزار : قزوین، خیابان سعدی شمالی، منبع آب، شرکت آب و فاضلاب استان قزوین تلفن تماس: ۳۳۸۹0۶00  -02۸

مدت اعتبار پیشنهاد قیمت ها از تاریخ آخرین روز ارائه پیشنهادات به مدت ۳ ماه می باشد .
محل دریافت اسناد، تحویل و گشایش پیشنهادات: نشانی مناقصه گزار

 نوبت دوم

باستناد رونوشت سند شماره ۵۵۶2۸ مورخ 140۳/04/1۳ با شناسه 
لنگه  بندر  اسناد رسمی ۶4  دفتر  سند 140۳114۵100۸000112 
لنج  مالکیت  دانگ  عبدالکریم شش  فرزند  پلی  ملائی  امید  آقای 
باری به شماره ثبت 2۵11۶ را به خانم فریبا روشن دل فرزند سالم 
و آقای عبدالطیف روشن دل فرزند سالم انتقال قطعی داده است. 

مراتب به استناد ماده 2۵ قانون دریایی ایران آگهی می گردد.
-1۴۰3/۰7/1۴ دوم:  1۴۰3/۰7/۰۴-نوبت  اول:   نوبت   

نوبت سوم: 1۴۰3/۰7/۲5
شناسه اگهی: 179۰78۴-  م الف: 86۲

آگهی نقل و انتقال شناور لنج باری 
 به شماره ثبت 25116- چابهار

عملیاتی آتش نشانی  

  روابط عمومی  اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان سیستان و بلوچستان

 نوبت سوم


